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Daruerdö, kavicshegyek, súlyos 
rakománnyal araszoló teher
autók, szikrázó betontömbök, kát
rányszag - ezek az első benyomá
saim a bös-nagymarosi építkezé
sen. De rövid szemlélődés elég, 
hogy a kusza kép rendeződjék. 
A Duna magyar (és szlovák) sza
kaszát több ponton érintő óriási 
építkezésnek ugyanis már igen 
határozottan látszik a végső for
mája, sőt sejthető működésének 
logikája is. Többé-kevésbé így lát
ta ezt az a két autóbusznyi újság
író, aki egynapos látogatást tett az 
építkezésen. Köztük első ízben ott 
volt az alternatív környezetvédel
mi mozgalmak több képviselője 
is.

■1. Bősnél befejezéséhez közeledik a hajózsilip 
répítése

.2. 1990-ben már áramot ad az erőmű

;3. Itt még akad azért tennivaló

4. Magyar és jugoszláv kotróhajókkal alakítják ki az 
;alvízcsatorna medrét

5. Magyar búvárok ellenőrzik a rézsűt biztosító 
Netfil-háló elhelyezkedését

6. Lézer vezérli a lejtőn járó, rézsűalakitó lánctalpast

Eifert János képriportja

Nagymarosnál a leendő létesít
ménynek a körvonalai sem észlel
hetők. A munkát tavaly augusztus
ban kezdték, s tavaszra vált a kör
nyék láthatóan is munkaterületté. 
A munkagödör bekerítésénél tar
tanak. A jobb parton-Visegrádnál 
- óriási kifli terpeszkedik a víz 
mentén; a kavicsból épülő körtöl
tés egy darabja. A töltés a nagy
marosi oldalon is készül; két szür
ke kavicsszarv nyomul igen hatá
rozottan a folyóba. Hamarosan 
bezárul a kör, száraz munkaterü
let alakul ki itt, ami az erőmű, a 
zsilip és a kétszintes hid építésé
hez szükséges.

De mi lesz a Dunával? Amíg az 
építkezés tart, ideiglenes meder
be terelik. A majdani folyóágy ki
alakításán dolgoznak a legna
gyobb erők. Fehér füst száll az 
égnek, fúrják a kemény andezitpa
dot az osztrák alvállalkozó, az 
Universalbau emberei. Decem
berre fejezik be a körtöltést és az 
ideiglenes meder kialakítását. 
S ha a Duna új mederben folyik, 
akkor is nemzetközi hajóút marad.

A szlovák oldalon Szap a követ-
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1. Dunakilitin épülnek 
a duzzasztómű betonpillérei

2. Mintha rakéták indítóállványa 
lenne a pillérek látványos 
betonacél szerkezete

3. Nemsokára viz hullámzik 
a jelenlegi munkaterület helyén

4. Itt már elkészült és a tájba 
olvad a szivárgó vizeket 
összegyűjtő csatorna

5. A Szigetközben több száz 
ilyen észlelökút méri a talajvíz 
szintjének változásait

6. Új vendégfogadóval várja 
vendégeit az érintetlen szépségű 
Dunasziget

kező állomás. A határon J. Oblo- 
zinsky, a Pozsonyi Vízgazdálko
dási Vállalat igazgatóhelyettese 
fogadja, s készségesen kalauzolja 
a csoportunkat. Később elmondja, 
hogy a tervezett ütemben halad az 
erőmű és az üzemvízcsatorna épí
tése. Hogy a jelentős munkaerő
hiány ne vesse vissza a beruhá
zást, lengyel munkásokat is fog
lalkoztatnak. Mutatja, hogy Szap- 
nál kialakult az alvízi csatorna 
medre, csak a partvédő munkála
tok vannak hátra. A távolból ide 

látszik a bősi erőmű darusora - 
igazából erre kíváncsi mindenki.

Az erőműhöz közeledve, Bős 
falu szélén két-három szintes pa
nelházak mellett visz az út. A tur
binák majdani üzemeltetői szá
mára emelt épületek. S máris ott 
vagyunk a formába öntött sok ezer 
tonnányi beton előtt. Lenyűgöző 
látvány ez a kolosszus. A több 
emeletnyi mély pillérsor gyakor
latilag kész, a zsiliprendszer főbb 
elemei is a helyükön állnak. Nyers 
és csiszolatlan még a betonnak, 

vasnak ez a célszerűen összeforrt 
együttese, de a laikus előtt is nyil
vánvaló: az utolsó simítások van
nak hátra. Néhány hónap múlva 
kezdődhet a gépek telepítése.

Melegen süt a nap, s mégis föl
tárnád és éles homokot vág ké
pünkbe a szél. Teherautó-karaván 
nyomában gurulunk egy ideigle
nes aszfaltcsíkon. Kanyar után 
máris az épülő üzemvízcsatorna 
fenekén haladunk. Átellenben fe
héren szikrázik a rézsű. A befeje
zett, gyepesítésre váró csatorna
fal bitumenjét fehérre meszelték, 
hogy visszaverje a forró napsuga
rakat. Amerre haladunk, jól látszik 
a csatornafal építésének minden 
fázisa. Óriási erőgépek túrják ma
gasra a kavicságyat, majd lézer
rel vezérelt lánctalpasok tolólap
jai simítják méretre. A tizennégy 
méter magas gátfal súlyos töme
ge igazán csak akkor érzékelhető, 
amikor kiszállunk az autóbuszból. 
Vibrációs hengerek, mint pohos 
óriáspókok kúsznak föl és le a fer
de mederfalon, amott aszfaltozó 
finisherek terítik szét a vastag bi
tument. Néhány helyen megbon
tották a frissen föl rakott rétegeket, 
a minőségellenörök kifogást talál
tak, ki kell javítani.

Az üzemvizcsatorna szélessé
ge átlag 300 méter, s mélysége 
14 méter. Óriási víztömeget képes 
befogadni, aminek ereje túl van a 
képzeleten. Bősnél 18 méter ma
gasról zúdul le az ár és hajtja meg 
a 8 turbinát. A csatorna oldalfala 
itt-ott még foghíjas, de becslésünk 
szerint 80 százalékban készen áll 
már.

Dunakiliti a leendő, 60 négyzet
kilométernyi víztározó következik. 
Itt magyarok dolgoznak. Csende
sebb a világ, kevesebb a jármű, 
visszafogottabb a tempó. A duz
zasztómű és a hajózsilip beton
tömbjei szintén állnak már, épül a 
töltés, s tervezett ütemben készül 
a tározó. Mielőtt hazafelé jövet a 
Hullám kishajó fedélzetére lép
nék, még egyszer visszanézek a 
hajdan ártéri erdők borította terü
letre: néhány év, s ezen a vidéken 
egytizednyi Balaton hullámzik 
majd.

Az Öreg-Duna ártéri erdei kö
zött lassan csorog lefelé a hajó. 
Fiatal szakember- Jakus György, 
az Északdúnántúli Környezetvé
delmi és Vízügyi Igazgatóság he
lyettes vezetője magyarázza, ho
gyan tartják mai szinten a Sziget
köz talajvizét vízpótló csatornák
ból. A nemzetközi tapasztalatok
kal, modellkísérletekkel, s nem 
utolsósorban a belső meggyőző
dés kisugárzó erejével érvelő 
szavak logikája kikezdhetetlen- 
nek látszik. Csak... csak a lélek 
mélyén mocorog némi kétely. Az 
érzelem szava ez; csak ne volna 
a késő délutáni fényben ilyen szép 
ez a vén folyó! Cs-r
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„Nem önmagáktól keletkeznek a környezet
védelmi problémák, ezek a bajok technikai 
és ökológiai hozzá nem értésünknek, rossz 
gazdálkodásunknak, felelőtlenségünknek 

a következményei. A peresztrojka a környezet
védelemben is elkerülhetetlen, 

sőt már meg is késett."
Ezeket a kemény szavakat az SZKP XIX. pártkonferenciáján 
hallottuk: F. T. Morgunt, a természetvédelmi tanács elnökét 

idéztük.

A
 tanácskozás bővelkedett 
éles bírálatban és szikrá
zó vitákban. Egymást kö
vették a minisztériumok

nak és vezető pártszerveknek 
címzett, sőt névre szóló szemre
hányások. S e bíráló megjegyzé
sek számottevő része érintette a 
környezeti problémákat is.

Igaz, Mihail Gorbacsov nagytér- I 
jedelmü előadói beszédében nem 
esett szó a környezet károsodásá
ról, arról a kritikus helyzetről, I 
amely az utóbbi években a termé
szeti rablógazdálkodás miatt be
következett, mégis a vitákban ké
sőbb több hozzászóló is hivatko
zott az SZKP főtitkárára, mert a 
nyitóbeszéd egy utalása szerint a 
környezetvédelem és a demokra
tizmus elválaszthatatlan egymás
tól.

íme a gorbacsovi megjegyzés: 
„Tanulni kell a múltból: a nyilvá
nosság bevonásával tartsunk szé
leskörű társadalmi szakértői vizs- ■ , 
gátatokat a tudományos, műszaki, 
mérnöki tervekről. Csak ily módon 
lehet csökkenteni, illetve meg
szüntetni azokat az ökológiai és 
más károkat, amelyeket az ellen
őrizhetetlen tervezés és kivitele
zés okoz."

A konferencián tucatnyi hozzá
szóló sorolt különféle környezeti 
gondokat. A küldötteket egymás
tól távoli régiók választották el, ök 
különböző tájak panaszait közve
títették, s ez jelzi, hogy a nagy 
országnak nincs egyetlen csücske 
-a Balti-tengertől a Távol-Keletig, 
a Kaukázustól az északi tundrá
kig, - amelynek természeti viszo
nyain ne hagyott volna súlyos nyo
mokat a kíméletlen iparosítás és 
az ésszerűtlen földművelés, a kö
vetkezményeket figyelmen kivül 
hagyó, úgynevezett természetát
alakítás. Ugyanakkor érzékelhető 
volt az is ezen a tanácskozáson, 
hogyha tömegek ügyévé lett kör
nyezetünk védelme. Csakhogy en
nek az ügynek a demokratikus 
képviselete egyelőre rengeteg bü
rokratikus akadályba és egy úgy
nevezett gazdaságközpontú 
szemléletbe ütközik.

Pusztán felsorolva, ismertet
nénk néhány jellemző felszóla
lást:

Valóságos filippikát intézett a 
konferencia résztvevőihez a 
Nyizsnyij-tagil-i fémkombinát ope
rátora V. A. Jarin. Nevén nevezett 
három minisztert, aki szerinte fe
lelős az uráli légszennyezödési 

válságért. Az operátor elmondta, 
hogy az uráli városokat - mint ezt 
objektív mérési adatok bizonyít
ják, - hasonló környezeti kataszt
rófa fenyegeti, mint ami Cserno- 
bilban bekövetkezett. Csakhogy 
ott a váratlan robbanás sokkolta a 
közvéleményt, és ezért hatékony 
intézkedések következtek, az 
Urálban viszont előre jól kiszámít
hatók a tragikus kilátások. Immár 
két évtizede rakódnak le a mérge
ző anyagok, amelyek folyamatos 
egészségromlást idéznek elő. 
Mindennek ellenére a folyamat 
nemhogy visszafordult volna, a 
helyzet inkább állandóan romlik, 
és az intézkedések késedelmet 
szenvednek... Hozzanak tehát 
vészintézkedést, különítsenek el 
hasonló pénzügyi kereteket, mint 
amilyeneket Csernobil és környé
kének lakosai kaptak, s bocsássák 
ezeket a légszennyezési katasz
trófától fenyegetett néhány nagy
város rendelkezésére.
- B. I. Szongajli, a Litván Szov

jet Köztársaság első titkára azt 
indítványozta, hogy azonnal állít
sák le környezetvédelmi okokból 
az ingalinói atomreaktor harma
dik, épülő blokkját, mert sem föld
rengés!, sem pedig tűzvédelmi 
szempontokat nem vettek kellő 
mértékben tekintetbe a tervezők. 
Felhívta a figyelmet a Balti-tenger 
és ezen belül különösen a 
Kurzsszkij-öböl elszennyeződé
sére, és az illetékesek szemére 
vetette, hogy Kaunasznak, a köz
társaság második ipari központjá
nak légterét semmiféle berende
zés nem védi a folyamatos szeny- 
nyezödéstől.

Az atomerőművek problémáját 
feszegette az egyik legszenvedé
lyesebb szónok: B. I. Olejnyik uk
rán író. Azoknak az ipari vezetők
nek a személyes felelősségrevo- 
nását követelte, akik tömegesen 

telepítettek Ukrajna sűrűn lakott 
körzeteibe atomerőműveket. 
Nemcsak Csernobilről van szó. 
A rovenszki erőművet karsztos 
zónába telepítették, s a kiegészítő 
tervezés súlyos milliókba került. 
A krimi erőmű viszont tektonikus 
zónába épült, s ott a talajvizek szi
várgása fenyeget katasztrófával.

Sajátos közép-európai vonatko
zása is akadt Olejnyik beszédé
nek. A Duna-Dnyeper csatorna 
tervezett építkezését azért nehez
ményezte, mert mint mondta: a 
Duna-medence egész szennyvíz
készlete az ukrán földekre zúdul.

Olejnyik felszólalásának érde
kes nemzeti karaktere volt. De 
nem csak ö tartotta fontosnak a 
nemzeti szempontokat a környe
zetvédelemben. Csatlakozott hoz
zá a Komi Autonóm Köztársaság 
első titkára, aki szerint nem sza
bad nacionalista eltévelyedésnek 
bélyegezni, ha egy-egy tájegység 
értékeiért, nemzeti kincseiért szót 
emelnek, a lakossággal egyetért
ve, a helyi vezető szervek, és he
lyi nézőpontot képviselnek az 
össz-szövétségi döntéshozók el
lenében. Fatyijev, a leningrádi 
másodtitkár arról számol be a 
konferenciának, hogy valóságos 
tömegmozgalom alakult ki a La- 
doga-tó védelmében és egy 
szennyező biokémiai kombinát le
állításáért. Fatyijev beszéde 
azonban meglehetősen jellemző 
volt arra a tanácstalanságra is, 
amivel a környezetvédelmi tö
megmozgalom terjedését szemlé
lik egyes helyi pártszervek. A fel
szólaló ugyanis egyenlőségjelet 
tett az „érzelmeket felkorbácsoló” 
sajtóközlemények és a szűk válla
lati érdekek közé. „Kettős szorí
tásban vagyunk”, panaszolta a le
ningrádi pártvezetö.

Találkoztunk a leningráditól 
erősen különböző rokonszenves 

Tennivalók a szovjet pártkonferencia tükrében

A PERESZTROJKA
A KÖRNYEZETVÉDELEMBEN IS

ELKERÜLHETETLEN
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szemlélettel is. Az Észt Szovjet 
Köztársaság pártküldöttségében 
ugyanis helyet foglalt a tallini tele
vízió szerkesztő-riportere, aki 
egyszersmind képviselője és ve
zéralakja a helyi „zöldek" moz
galmának. Ez jelképezi, hogy a 
környezetvédelmi mozgalmat 
észt barátaink a pártélet szerves 
elemének tekintik.

Végül is úgy tűnik, hogy nem a 
leningrádiak óvatossága, hanem 
az észtek határozottsága vált jel
lemzővé a szovjet pártvezetésre. 
A természetvédelmi tanács kezé
ben ugyanis egyre nagyobb hata
lom összpontosul. Ez kiderül 
egyebek között az említett tanács 
elnökének cikkünk elején idézett 
beszédéből. Erre a felszólalásra 
érdemes részletesebben is kitér
ni, mégpedig nemcsak azért, mert 
a legilletékesebb szakember so
rolta az ország bajait, hanem 
azért is, mert mutatja, mennyire 
komolyan veszi és mennyire ér
demben elemzi a párt- és állami 
vezetés a kialakult helyzetet.

Morgun először is néhány sú- I 
lyos tényt ismertetett: 64 millió 
tonna káros anyag kerül évente a 
gyárakból a légtérbe. Az autók és 
munkagépek pedig ennél még na
gyobb mennyiségű szennyező 
anyagot termelnek. Immár vala
mennyi nagy ipari központban ab
normális helyzetet teremt a leve
gő minőségromlása, ötvenmillió 
ember lakik abban az összesen 
102 városban, ahol a levegő 
szennyezettsége legalább tízsze
rese a megengedettnek.

A vízszennyeződés különösen 
Nyugat-Szibériában súlyos. Kriti
kus a nagy folyók, az Ob, és az 
Irtis helyzete, mert ezek a felelőt
len olajkitermelést nyögik és óriá
si mennyiségű fenol kerül a vizük
be. Szintén vészesen szennyezett 
a Dnyeper, a Don, az Urál, a Kúra, 
a Szir-Darja és az Amu-Darja... 
E folyók vízgyűjtő területén, ha
csak nem foganatosítanak érdemi 
intézkedéseket belátható időn be
lül, ihatatlanná válik á víz...

A Kaspi-tengerbe a megenge
dettnél kilencszer több fenol ke
rült, a Balti-tengerben pedig az 
elviselhetönél négyszer több fe
nol halmozódott fel.

Morgun természeti katasztrófa
övezetként említette az Aral-tó 
körzetét. A Karakalpak Köztársa
ság mintegy milliós lakosságának 
életfeltételei elviselhetetlenné 
váltak a tó fokozatos kiszáradása 
következtében.

(Már nem Morguntól tudjuk, 
hogy a tóból kipusztultak a halak,

Valentyin Raszputyln szibériai 
iró, a Bajkál-tó védelmének 
egyik legfőbb szószólója

A tó mentén gyors ütemben 
pótolják a mulasztásokat.

Víztisztítók sora épül és 
korszerűsítik a régieket 

és emiatt sok ezer halász veszítet
te el megélhetését. Az anyatej só
tartalma megsokszorozódott és 
mérgezővé vált, a vízszint mint
egy tizenhárom méterrel süllyedt 
és a tavat tápláló két folyó: a Szir- 
Darja és az Amu-Darja csökkenő 
vízhozama miatt a teljes kiszára
dás fenyegeti az egykor tenger
nek nevezett Arait. A szakembe
rek a monokultúrás - szintén 
csökkenő hozamú - gyapotterme
lésnek és a teljesen irracionális 
öntözéses gazdálkodásnak tulaj
donítják az Arai tragédiáját. A fo
lyamat még megállítható.

„Folyóink, tavaink vize meg
romlott, a természet jelzi, hogy 
azok a biológiai folyamatok, ame
lyek tisztítják a vizeket, immár 
képtelenek ellensúlyozni az ipari 
és a kommunális szennyvizek ha
tását és az ésszerűtlen kemizá- 
lást", összegezte véleményét 
Morgun.

A felelőtlen földművelés és ál
lattenyésztési módszerek elké
pesztő következményekkel jár
nak, derült ki a beszédből. Az úgy
nevezett nem-feketeföld övezet
ben, ami a Szovjetunió európai 
részének mintegy harmadát alkot
ja, az állati trágyalének mintegy 
hatvan százaléka tisztítatlanul be
lekerül a természetes vizekbe. De 
míg 1965-ben csupán 53 millió ton
na trágyalé ömlött a tavakba, ten
gerekbe, folyókba, addig húsz év
vel később e mennyiségnek több 
mint a duplája. Ez azonban mind 
nem elég! A természetes trágyák
kal történő ésszerűtlen gazdálko
dás mellett egyre nagyobb mérvű 
a műtrágya-felhasználás, amire 
azért is szükség van, mert a mély
szántások tönkreteszik a felső hu
muszréteget.

A természetvédelmi tanács el
nöke végül igen kemény szavak
kal ítélte el azokat a nagyberuhá

zásokat, amelyek a Dnyeperen és 
a Volgán valóságos tengereket 
hoztak létre, nem számolva azzal, 
hogy súlyos környezetváltozást és 
ezzel járó beláthatatlan következ
ményeket idéznek elő. Minden 
„természetátalakító” tervért konk
rét személyek felelősek, mondta a 
szónok. Tekintet nélkül arra, hogy 
milyen funkcióban volt az illető, 
meg kell állapítani a felelősségé
nek fokát, s nyilvánosságra hozni.

Morgun nagy tapssal fogadott 
beszéde valóságos vádbeszéd 
volt, a gyors és meggondolatlan 
iparosítási stratégia ellen. Szor
galmazta az új beruházások visz- 
szafogását és a meglévő gyárak, 
termelöberendezések korszerűsí
tését, a gazdálkodás racionalizá
lását.

Ez utóbbi a legfontosabb, mert 
bármennyire is megrázó volt a 
magasrangú vezető helyzetérté
kelése, bármennyire is indokolt 
vádakat hangoztatott, mégis min
den pusztába kiáltott szó marad
hat, ha nem fejlődik a demokrati
kus ellenőrzés, ha nem kapnak 
nagyobb hatalmat a demokratiku
san választott helyi tanácsok.

A konferenciának éppen ezért 
nem annyira a tragikus felhangok
kal kísért jajkíáltás volt az alap
motívuma, hanem azok a lénye
ges határozatok, amelyek na
gyobb nyilvánosságot szorgal
maztak a környezetvédelemmel 
kapcsolatban is. Továbbá a bürok
ratikus irányítás felülvizsgálata, 
ami kizárja vagy egyelőre leg
alábbis csökkenti a társadalmi 
kontroll nélkül hozott döntések va
lószínűségét.

N. SÁNDOR LÁSZLÓ

Haldoklik az Aral-tó. A víz szintje 
13 méterrel süllyedt. A halak 
kipusztultak, sok ezer halász 

veszítette el megélhetését

7



BOS-NAGYMAROS

Közös állásfoglalás
A Hazafias Népfront Országos 

Elnökségének környezetvédelmi, 
valamint településfejlesztési bi
zottsága a Magyar Környezetvé
delmi Egyesülettel közösen meg
vitatta a bős-nagymarosi vízlép
csőrendszer megvalósításáról - a 
szakminisztériumok, az Országos 
Tervhivatal és a beruházás kor
mánymeghatalmazottja által - a 
Minisztertanácsnak készített elő
terjesztés tervezetét. A tervezet
tel kapcsolatban az alábbi közös 
állásfoglalást alakította ki.

Az építkezés elörehaladottsá- 
"ga, nemzetközi kötelezettség

vállalásaink, a szomszédos or
szágok (Csehszlovákia, Ausztria, 
NSZK) jogos elvárásai miatt az 
építkezés folytatása és mielőbbi 
befejezése indokolt annak ellené
re, hogy a létesítmény ökológiai 

hatása és rövidebb távú gazdasá
gossága vitatható.

A nem kívánatos vízminőségi 
mellékhatások túlnyomó többsé
ge meghatározott feltételek betar
tása esetén kivédhető és a rend
szer üzemelése optimálisan sza
bályozható. Ugyanakkor a mara
dandó ökológiai változások nem 
háríthatók el.

A Hazafias Népfront már 1979- 
ben kifejtette fenntartásait a léte
sítmény tervének környezeti meg
alapozatlanságára vonatkozólag. 
Állásfoglalásunkat először vissza
utasították, majd a közvélemény 
erősödő nyomására javaslataink 
többségét figyelembe vették és a 
tervet módosították. A jelenlegi ál
lapotban is maradtak még nyitott 
kérdések, amelyek egyértelmű 
megválaszolását szükségesnek 
tartjuk. 

p A mindenkori üzemmód - a 
'régi meder és az üzemviz csa

torna közötti vízhozammegosztás 
- megválasztásában mindig az 
ökológiai, vízminőségi szempon
tok legyenek elsődlegesek. Az 
energiatermelést alá kell rendelni 
a vízminőségi normatíváknak és 
azok túllépése esetén a teljes me
derszakaszt át kell öblíteni, még 
azon az áron is, hogy ezzel a villa
mosteljesítmény átmenetileg 
csökken.
g Nem kielégítő a csehszlovák 

'és magyar oldalon megépíten
dő szennyvíztisztítók ismertetése. 
Ez alapvető kérdés, ezért mellék
letben tételes felsorolás (helyek, 
hozamok, tisztítási típus) adandó.

Nem teljes az elöterjesztés- 
"tervezetnek az Ausztriának 

szállítandó villamosenergia meg
oszlásával kapcsolatos része.

Meg kell adni, hogy a téli négy 
hónap alatt változik-e a szállítan- 
dó mennyiség az idő függvényé
ben; várhatóan kell-e pótlás más 
hazai erőmüvektől?
g A villamosenergia-termelés 
‘gazdaságosságára közölt ada

tok és számítások nem áttekinthe
tőek. Szerintünk hibás és túlságo
san alacsony az alap-csúcsener- 
gia értékbecslése.

Meg kell adni a várható élettar
tamot, az amortizációs időt, a faj
lagos karbantartási, csere, javítá
si stb., költségeket.
g Teljes, áttekinthető értékelés 

'szükséges az energetikán kí
vüli ágazatoknál jelentkező elő
nyök, megtakarítások stb. alakúié- ■ 
sáról, azaz komplex népgazdasá
gi költség-haszon elemzés lenne 
indokolt.
y Hiányos és nem meggyőző a 

'várható hatások felmérése az 
érintett parti szűrésű vízkivételek
re (feltöltődés illetve kimosódás). 
Ezek a hatások műszakilag kivéd- 
hetők ugyan, de ezekre időben fel 
kell készülni. Ezért véleményünk 
szerint:

- a medermélyülés várható ha
tásának figyelembevételével kell 
kialakítani a Budapest-Nagyma- j 
ros szakasz távlati vízellátásfej- ■ 
lesztési programját;
- a duzzasztott szakaszon szá

mítógépes szimulációs vizsgála
tokat kell végezni a vélelmezhető 
meder felöli illetve háttér vízután
pótlási viszonyoknak megfelelő 
esetleges rekonstrukciós munká
latok kereteinek meghatározása 
érdekében.
g Állást kell foglalni az érintett 

térség jövőbeni terhelhetősé
gét illetően, a beépíthetőség, az 
ipar és mezőgazdaság vonatkozá- j 
sában.
0 Az előterjesztés aránytalanul 

'keveset foglalkozik az okoló- | 
giai, biológiai problémákkal és 
véleményünk szerint a már meg- { 
lévő adatokat, tendenciákat sem I 
szintetizálja kellőképpen.

Kérjük javaslataink szíves mér- 
lege lését.

DR. ANTONI FERENC
a Magyar Környezetvédelmi

Egyesület elnöke
DR. V. NAGY IMRE

a HNFOE környezetvédelmi
blzottaégénak elnöke
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BOS-NAGYMAROS

feleselő vélemények
A Bős-Nagymaros Vízlépcsőrendszer meg

valósításával kapcsolatos gazdaságossági, kör
nyezeti, energetikai, vízgazdálkodási, víziközle
kedési, mező- és .^rdögazdasági kérdésekkel a 
magyar tudóstársadalom közel három évtizede 
foglalkozik. A tisztázásukra készített tervek, ta
nulmányok, kutatási jelentések száma megha
ladja a százat.

A Bős-Nagymaros Vízlépcsőrendszer alkotói 
a koncepciókialakitás időszakában ötvennél 
több tervváltozatot vizsgáltak meg, mig kialakult 
a legkedvezőbb alternatíva. A csaknem három 
évtizedes magyar-csehszlovák műszaki együtt
működés során folyamatosan figyelembe vették 
a legkorszerűbb műszaki-tudományos eredmé
nyeket. A feltételezett környezeti hatásokat 16 
tudományos intézmény, nagyszámú szakértő 
vette számba, s munkájuk alapján készült el a 
környezeti hatástanulmány. Ebben a korábbi 
megállapítások, elképzelések kritikus áttekinté
sével, újraértékelésével, valamint újabb vizsgá
latokkal tovább szűkítették a nyitott kérdések 
körét. Ezzel párhuzamosan kialakították a jelen
legi és a távlati természeti viszonyok alakulását 
nyomon követő területi megfigyelőrendszer 
koncepcióját, hogy az esetleges és előre nem 
látható, nemkívánatos környezeti hatások a le
hető leggyorsabban érzékelhetők, s megszün
tethetek legyenek.

Gazdasági szempontok
A „Nyilatkozat" állításai:
1. A Bős-Nagymaros Vízlépcsőrendszer (BNV) 54 

milliárdos alapberuházása egyéb, égetően szükséges 
beruházásoktól vonná el a tökét.

2. A BNV-hez szükséges alapberuházást csak a 
nemzeti adósságállomány további növelésével lehet
ne biztosítani.

3. A BNV alapberuházásában még nem Is szerepel
nek a környezet- és településvédelem további 30 milli
árd forintra becsült kiadásai.

4. A fenti beruházásokon kívül a BNV megépítése 7 
milliárd schillinges osztrák kölcsönt Is szükségessé 
tesz.

19. A jelenlegi Duna-szakasz zátonytalanításával a 
nagyhajók közlekedése a BNV árának kb. egyharma- 
dáért lenne biztositható.

Válasz:
A Bős-Nagymaros Vízlépcsőrendszer komp

lex beruházás. A Pozsony és Nagymaros közötti 
csaknem 200 kilométeres folyószakasz vízerö- 
készletét hasznosítja. Évente átlagosan 3,6 mil
liárd kilowattóra áramot szolgáltat, amelynek 
mintegy 40 százaléka csúcsenergia.

A fejlesztés révén a dunai nemzetközi víziút 
220 folyamkilométer hosszban épül ki a Duna 
Bizottság ajánlásainak megfelelő paraméterek
kel. Kedvezőbbé válnak a vízgazdálkodási felté
telek. A Pozsony-Nagymaros közötti árvízve
szélyes Duna-szakasz mentén elterülő mélyfek- 
vésü területen magasfokú árvízvédelmi bizton

Huszonhat pontba foglalta össze a Bős-Nagymaros 
Vízlépcsőrendszerrel kapcsolatos kifogásait 

a Népköztársaság Elnöki Tanácsához 
eljuttatott nyilatkozatban 

az Egyesült Államokban megalakult 
Magyar Környezetvédelmi Alap.

Ez arra késztette a beruházással foglalkozó 
hazai szakembereket, hogy ismét összefoglalják és 

papírra vessék véleményüket. 
Összeállításunk a nyilatkozat állításait és a magyar szakértők 

válaszát feleselteti tematikus bontásban.

ságot nyújt. Az érintett Duna-szakaszon a víz
lépcsőrendszer megépítése lényegében meg- 
ofdja a folyamszabályozási kérdéseket. A ter
vezett létesítmények - azokon a helyeken, ahol 
a duzzasztás a szivárgásokra mértékadó víz
szintet meghaladja - a szivárgások korlátozá
sával vagy az átszivárgó vizek összegyűjtésé
vel és elvezetésével a jelenleginél kedvezőbb 
helyzetet teremtenek a mögöttes területek bel
vízelvezetési viszonyaiban. A duzzasztott víz
állások lehetővé teszik, hogy a Komárom alatti 
szakaszon csekély emelési magassággal jussa
nak öntözővízhez.

A vízlépcsőrendszer beruházásában terve
zett létesítmények - ha közvetett módon is - 
jelentősen hozzájárulnak az érintett térség álta
lános fejlődéséhez. így elősegítik az üdülési
idegenforgalmi hasznosítás lehetőségét. 
A nagymarosi vízlépcsőn például kétnyomú „A" 
osztályú híd épül, amely állandó összeköttetést 
teremt a két part között.

A komplex beruházás költsége tehát nem ha
sonlítható össze az egycélú, vízi útfej I esztési be
ruházás összegével. A jelenlegi Duna-szakasz 
zátonytalanítása csak akkor biztosítaná a nagy
hajók közlekedését, ha később folytonos, nagy 
és költséges kotrást végeznének. Ez ökológiai 
gondok sorozatát hozhatná létre. Nem jelentene 
javulást az árvízvédelem terén, azt külön, újabb 
költségekkel kellene megoldani, s így energiát 
sem nyerhetnénk. A látszólagosan olcsó, egy
célú megoldás tehát a valóságban nagyon is 
drága volna.

A többcélú komplex műszaki megoldásnak az 
az előnye, hogy mintegy 3 milliárd forinttal ki
sebb eszközráfordítással valósítható meg, mint 
a helyettesítő, egycélú beruházások.

A BNV alapberuházásából - az eddigi építési 
költségek, valamint a majdani áramtörlesztés 
árát leszámítva - nem 54, hanem 20 milliárd 
forint a még hátralévő magyar részvállalás. 
Ennyit fordíthatnánk egyéb beruházásokra. (A 
nagyságrend kedvéért: a BNV az összes hazai 
beruházásnak 1-2 százalékát igényli az építés 

éveiben.) Amennyiben más beruházásra költe
nénk ezt az összeget, számolnunk kellene az 
eddig felhasznált mintegy 13 milliárd forintnak, 
mint holt, befagyasztott beruházásnak a kamat
veszteségével is.

A beruházás nemzeti adósságállományunkat 
nem növeli, mert az osztrák fél nem pénzügyi 
hitelként, hanem későbbi áramszállítás előlege
ként építi meg számunkra a nagymarosi vízlép
csőt.

A nagyságrendet is érintő hibás számításo
kon és előfeltevéseken alapul a Városépítés 
című folyóiratból idézett, a környezet- és telepü
lésvédelemre fordítandó 30 milliárd forint ösz- 
szekapcsolása a vízlépcsőrendszer beruházá
sával. Ezt az adatot olyan becslések alapozták 
meg, amelyek a 2020-ig terjedő korábbi, azóta 
felülvizsgált országos településfejlesztési kon
cepcióban kitűzött céloknak megfelelő feladatok 
területi megfogalmazását tartalmazták. Ezeket 
egyébként - a népgazdaság teherbíróképessé
gétől függően - a vízlépcsőrendszertől függetle
nül is indokolt megvalósítani.

A költség-előirányzatok között ugyanakkor - 
mind a bősi, mind a nagymarosi vízlépcsőre 
vonatkozóan - szerepelnek a környezeti hatás
tanulmány szerint tervezett pótlólagos környe
zetvédelmi beruházások. Ezek mértéke megkö
zelíti az 1 milliárd forintot.

A vízlépcsőrendszerre szánt 54 milliárd fo
rintban benne van a nagymarosi vízlépcső oszt
rák építéséért árammal törlesztendő 7 milliárd 
schilling is. Ez tehát nem növeli a beruházási 
összeget, s nem is kölcsön.

Energetika
A „Nyilatkozat" állításai:
5. Az osztrák kölcsönt a termelt árammal törleszti a 

magyar fél negyedszázadon keresztül úgy, hogy a téli 
alacsony vízállás Idején a hiányt szénnel és olajjal 
termelt höerö pótolja, s így 2015-ig terhet, nem köny- 
nyebbséget jelent az energiaháztartás számára.
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6. A BNV 2015 után Is csak 2 százalékát biztosítja az 
akkori magyar energiaigényeknek, de az erömú erre 
sem lesz képes, mivel negyedszázados használat után 
a gépeket ki kell cserélni.

Válasz:
A Pozsony alatti Duna-szakasz gazdaságos 

vízerő-hasznosításának gondolata már az első 
világháború előtt felmerült. A svájci Buss cég 
meg is kapta a jogot az engedélyezett terv meg
valósítására. Erre a háború utáni politikai és 
gazdasági helyzetben nem kerülhetett sor.

Mintegy három évtizeddel később azonban a 
magyar és a csehszlovák szakemberek - egy
mástól függetlenül - hasonló következtetésre 
jutottak a vízerő-hasznositás gazdaságosságát 
illetően, mint korábban Schmidthauer Antal 
mérnök.

A kialakult koncepció energetikai szempont
ból az alábbiak szerint értékelhető:
- A Magyar Népköztársaság számára 439 

MW beépített teljesítőképesség valósul meg 
(összesen 720+158 MW, melynek fele illeti meg 
hazánkat). A vízlépcsőrendszer erőmüvei a víz
járástól és az üzemmódtól függően 2730-4670 
GWh/év energiát termelnek, amelynek 50 szá
zaléka a magyar részesedés.

- A hidraulikai és energetikai szempontból 
együttműködő vízerőművek a két ország ener
giarendszerének tényleges napi igényeihez 
igazodóan alapüzemi vagy változó teljesít
ménnyel és szakaszos üzemeltetéssel úgyne
vezett csúcsüzemmódban üzemeltethetők. 
A vízerötelepekbe beépített energiatermelő be- 
rendezések indítási-felfutási sebessége és ter
helésváltoztatási képessége a többi erőínütí- 
pushoz képest lényegesen kedvezőbb.

A magyar villamosenergia-rendszerböl törté
nő hosszú távú energiaszállításokat is figyelem
be vevő számítások alapján megállapítottuk, 
hogy a vízlépcsőrendszer energiatermelése a 
jelenleg leggazdaságosabb erőmüvek haté
konyságától sem marad el.

- A vízlépcsőrendszer révén megvalósuló ka
pacitásfejlesztés összhangban van a hosszú tá
vú erömüépítési programmal és a csúcsener- 
gia-kapacitás fejlesztése miatt különösen érté
kesnek tekinthető.

Igaz ugyan, hogy az építésért áramai fogunk 
fizetni, de azért, mert ez a legelőnyösebb szá
munkra. Tévedés azt állítani, hogy ezt a meny- 
nyiséget szén-, illetve olajeröműben termelt 
energiával kellene pótolnunk. A vízlépcsőrend
szer napi energiatermelésének 50 százaléka 
ugyanis - évi 2-3 nap kivételével - mindenkor 
meghaladja az osztrák elővásárlással lekötött 
teljesítményt. A mi, saját energiarészesedé
sünk kb. 50 százalékkal több, mint amennyit ki 
fogunk szállítani. További előny, hogy az elővá
sárlással lekötött villamosenergia-mennyiség 
kb. 20 százaléka az 1996-2015 közötti időszak
ban készpénzfizetéses magyar árbevételt je
lent, tehát nem törlesztés, hanem „kemény va
luta” az ország számára.

Tekintettel arra, hogy az áramszállítás - sze
zonális eltérésekkel - az egyes napokon belül 
a magyar villamosenergia-rendszerböl szalag 
formában történik, a vízlépcsőrendszerben 
megtermelhető csúcsenergia (amely az alap
energia árának 2-3-szorosa) az áramszállítások 
időtartama aíatt is rendelkezésünkre áll.

Ami a vízerő mértékét illeti, a vízlépcsőrend
szer energetikai teljesítménye az országos 
igény kielégítésében nem túl nagy. Reális viszo
nyításul: Indításakor annyi, mint az összes bu
dapesti lakás villamosenergia-fogyasztása. Tel
jesítménye ugyanakkor a 60 hazai erőmű között 
az ötödik, s várhatóan az energiaigényünk 4-5 
százalékát szolgáltatja. (A 2015-re becsült 2 
százalék, amit a „Nyilatkozat" állít, alapvetően 
irreális, hiszen ez további 30 éven át évi 3,7 
százalékos fogyasztásnövekedést tételez fel.) 
Téves a gépészeti berendezések cseréjére vo

natkozó megállapítás is, hiszen - a nemzetközi 
tapasztalatok szerint-a vízerőművek gépészeti 
berendezéseit 50 évnél is tovább használják.

A csúcsenergia-termelés 
környezeti szempontjai

A „Nyilatkozat" állításai:
7. A BNV-t „csúcsáram” termelésre tervezték, ami 

azt jelenti, hogy a csúcshullám előtt több órára elzár
ják a vízfolyást s ez gyakorlatilag állóvízzé teszi a 
györ-nagymarosi Duna-szakaszt.

17. A csúcsrajáratás kezdetén Bős alatt a vízszlnt 5 
métert emelkedne, ami egy Nagymaros felé haladó, s 
a hajózást és a gátakat veszélyeztető árhullámot ered
ményezne.

Válasz:
A magyar villamosenergia-rendszer bázisát 

alapterhelésre tervezett atom-, szén- és szén
hidrogén erőművek alkotják. Kifejezetten 
csúcsüzem vitelére 200 MW teljesítményű gáz
turbinás erőmű létesült. Jelenleg a terhelésvál
tozást az import energiaforrás és a szénhidro
gén erőmüvek terhelése biztosítja.

A felépítéséből eredően merev magyar ener
giafejlesztő bázis üzemzavari tartalékát „meleg 
tartalék” üzemmódban, részterheléssel vagy 
üresjáratban működő gépegységek képezik. így 
a magyar energiarendszer számára alapvető 
jelentőségű, hogy a BNV csúcsüzemmódban 
működjön. Egyik fő előnye ugyanis abban je
lentkezik, hogy a villamosenergia-rendszer 
üzemzavara esetén viszonylag gyors terhelés
felvételi sebességre képes.

A csúcsüzem viszont felvetette annak szüksé
gességét, hogy ezzel összefüggésben mérle
geljék a hidrológiai, az ökológiai és a hajózási 
szempontokat is, s az együttes optimum hatá
rozza meg a csúcsüzemmód mértékét, módját. 
Ezek a vizsgálatok elkészültek, s a kutatók arra 
a következtetésre jutottak, hogy a közös egyez
ményes tervben előirányzott üzemmód a hidro
lógiai, ökológiai, hajózási, energetikai követel
ményrendszert is kielégíti, így azon változtatni 
nem kell.

A győr-nagymarosi Duna-szakasz még a 
szélsőségesen kisvízi időszakban sem válik ál
lóvízzé. A nagymarosi vízlépcső tervezett 
üzemrendje ugyanis előírja, hogy a másodper
cenként 1000 köbméter alatti vízhozamokat fo
lyamatosan tovább kell engedni; 1000 m3/s víz
hozam fölött pedig minimálisan 1000 m3/s-ot 
kell lebocsátani.

A naponkénti „árhullám" veszélye sem fe
nyeget, hiszen a csúcshullám az apály-dagály 
jelenségéhez hasonló, lassú vízmozgás. Legna
gyobb mértéke például Komáromnál nem éri el 
az egy centimétert percenként. így sem a hajó
zást, sem a gátakat nem veszélyezteti.

A víz minőségének 
védelme

A „Nyilatkozat" állításai:
8. Győr, Komárom, Almásfüzitő, Tatabánya, Dorog, 

Esztergom s további 17 település szennyvize ma tisztí
tás nélkül ömlik a Dunába, és azok biológiai és vegyi 
tisztítását csak 15 év múlva tervezik befejezni.

Amikor még a modellkísérletek zajlottak
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9. A csehszlovák oldalról a magyar szennyvízmeny- 
nylség tízszerese ömlik a Dunába, s ez a mérges 
szennyezés a gyakorlatilag állóvízzé vált folyó Iszapjá
ba ülepedne le.

10. Az Iszap eldugítja, s a szennyezés megmérgezi 
a parti szűrésű kutakat, amelyek a lakosság ivóvizénk. 
nagy részét szolgáltatják.

21. A dunakillti és nagymarosi tárolók több millió 
tonnányi mérges Iszap kotraléka rendszeres tárolási 
nehézséget eredményez.

Válasz:
Csehszlovákia Vili, ötéves terve (1986-1.990) 

az érintett vízgyűjtőkön az állami ökológiai 
program keretében 25, 1995-ig pedig további 95 
szennyvíztisztító-telep beruházásának előké
szítését és megvalósítását tűzi ki célul.

A csehszlovák oldalról beömlő szennyvíz 
döntő többsége korábban Pozsony városából 
származott, ahol egy nagyteljesítményű 
szennyvíztisztó-telepet már meg is építettek.

Az 1986-tól tervezett program eredményeként 
Csehszlovákia területéről a jelenlegi 74 ezer 
tonna évi szennyeződés helyett mindössze 7400 
t/év jut a befogadóba.

A hazai vízminőség-védelem koncepciója 
szerint a Duna érintett vízgyűjtőién 1986-1990 
között 40, 1990-1995 között pedig szintén csak
nem 40 szennyvíztisztító építésére és rekons
trukciójára kerül sor.

A megvalósításra tervezett s.zennyvíztisztító- 
telepek hatására a Magyarország területéről a 
befogadóba jutó jelenlegi 18 ezer t/év terhelés 
3 ezer t/év értékre csökken. A legjelentősebb 
szennyvíztisztító előkészítése már megkező- 
dött. így Győr, Komárom, Esztergom, Tatabá
nya, Oroszlány szennyvíztisztítására a VII. öt
éves tervben 1305 millió forintot irányoztunk 
elő. Komoly szennyvíztisztító-fejlesztéseket va
lósítanak meg - csak a városokat sorolva - 
Sopronban, Mosonmagyaróváron, Csornán, Ka
puváron, Dorogon és Lábatlanban is még a VII. 
ötéves terv során.

A - mozgó és nem álló - folyóban nem kell 
tartani a mérgező szennyezés leülepedésétől, 
így nem lesz mérgező iszap, tehát nem is ve
szélyeztetheti a parti szűrésű kutakat. A BNV 
hatásterületén a parti szűrésre hasznosított Du- 
na-szakaszoknak cs.ak egy részén várható nem 

I szennyezett lebegöanyag-kiülepedés. Az oszt- 
। rák tapasztalatok ös saját becsléseink alapján 

ugyanakkor - ízrontó - vas és mangán beoldó- 
dásra, ammóniurnion megjelenésre számítani 
lehet egyes vízbázisokon, ami az ívóvíznyerés 
szempontjából megfelelő vízkezelési technoló
giák alkalmazásiét teszi szükségessé. Az esetle
gesen lerakódéi - nem mérgező - iszapot pedig 
kotrással el le’net távolítani, s azt talajjavításra 
felhasználhatj a a mezőgazdaság.

Vízellátás, 
parti szűrésű vízbázisok
A „Nyilatkozat" állításai:
11. A 'Szigetközben a Duna elapasztása révén 

30 kilométernyi parti szűrésű viztartalék veszne 
el.

12. A. dunakillti tároló szennyezett állóvízzé vá
lása ré.vén megmérgezödhet a Szigetköz alatti, 
jelenlegi folyamatosan pótlódó, egymllllárd köb
méteres tisztaviztartalékunk, amely Európa leg
nagyobb Ilyen tartaléka.

Tervezett szennyvíztisztítók

Vízgyűjtő
Kommunális Ipari Összesen

1990-ig 1995-ig 1990-ig 1995-ig 1990-ig 1995-ig

Mosoni Duna 13 9 3 4 16 13

Cuhai Bakonyér 2 2 3 2 5 4

Concó 2 2 - 1 2 3

Által-ér 3 fi 6 4 9 9

Kenyérmezei-patak - ■ 1 6 7 6 8

Ipoly 2 6 — - 2 6

összesen: 22 25 18 18 40 43

13. A nagymarosi vízlépcső eredményezte me
dermélyülés csökkentené Budapest parti szűrósü 
kútjainak termelését.

Válasz:
Magyarország jó minőségű hasznosítható fel

szín alatti vízkészletének több mint 40 százalé
ka parti szűrésű víz, s a lakosság vízigén yének 
is mintegy 40 százalékát is ebből a forrásból 
elégítik ki. Különösen jelentős az ilyen vízbázi
sok szerepe a Duna mentén. így indokolt a köz
vélemény, illetve a „Nyilatkozat” megfogalma
zóinak figyelme a parti szűrésű vízbázisok iránt.

A környezeti hatástanulmány alapján megál
lapítható: a Nagymaros alatti szakaszra a víz
lépcsőrendszernek nincs számottevő hatása, 
ott továbbra is azok a - parti szűréssel kapcso
latos - főbb tendenciák érvényesülnek, mint a 
vízlépcsőrendszer nélküli állapotban.

Nagymaros fölött - a Gönyüig ter jedő - szaka
szon várhatóan két ellentétes tendencia érvé
nyesül:
- a kutak szívása következtében előrelátható

lag valamivel nagyobb lesz a szűrőréteg eltö- 
mődése, ami 20-25 százalékos átszivárgásité- 
nyező-csökkenést fog eredményezni (a kedve
zőtlen esetekből kiindulva);
- a Dunában előálló duzzasztás magasabb a 

kis és közepes vizeknél, így a nyomáskülönb
ség növekedése miatt a kutak vízadó képessége 
20-25 százalékkal emelkedik. Vagyis a két hatás 
lényegében kiegyenlíti egymást.

Kétségtelen, hogy a Szige tközben megváltoz
nak a parti szűrés feltételei, hiszen a Duna víz
állásváltozása, illetve a kialakítandó vízpótló- 
rendszer befolyásolja a parti szűrésű kutak hid
raulikai körülményeit. A csökkenés, illetve a 
minőségi változás kérdése vizsgálat tárgya le
het. De meg kell jegyezni., hogy a kérdés valójá
ban elméleti, mivel a szigetközi településeket 
éppen a BNV beruházásinak keretében látják el 
egészséges ivóvízzel. A, Szigetköz alatti kavics
réteg alatt pedig hatalmas méretű további tarta
lékaink vannak.

Egyértelműen megálllapítható, hogy a dunaki- 
liti tározó sem szennyezett, sem állóvíz nem 
lesz. Kétségtelen, hogy az áramlási sebessé
gek le fognak csökkenni, de teljes vízkészlete 
így is kb. két nap a'latt kicserélődik, (összeha

sonlításul: a Balaton vizének átlagos tartózko
dási ideje 2 év.) A Szigetköz alatti víztartalék 
elszennyeződése akkor sem következne be, ha 
a lebegtetett hordalék - amelynek nagy része 
nem szennyezés, hanem ásványi eredetű 
anyag - lerakódna, hiszen a kavicsban történő 
szivárgás az esetleges szennyezések nagy ré
szét megszűri. A parti szűrésű kutaknál is ép
pen ezt a jelenséget használjuk ki. Nyilvánvaló, 
hogy a tározótól például 2 kilométerre lévő he
lyen a víz 2 kilométer hosszan szűrődik. Egyéb
ként a Szigetköz alatti víztartalék nem egy, ha
nem hatmilliárd köbméter.

A nagymarosi vízlépcső alatt, az építőipari 
kav'icstermelés érdekében végzett kotrások mi
att a tervezett medermélyítés már megtörtént. 
További medermélyülés legfeljebb helyileg vár
ható. Megállapítható, hogy a vízlépcső miatt 
Nagymaros alatt sem változnak lényegesen a 
Duna lefolyási viszonyai, így a kutak termelése 
nem csökken.

A BNV beruházásán belül nemcsak a vízbázi
sok védelmére, hanem vízellátási és csatorná
zási fejlesztésekre is sor kerül. így a Szigetköz 
érintett településeinek ellátására - a korábban 
tervezett egyedi vízellátások helyett - kistérségi 
vízellátórendszerek létesülnek, amelyek lehető
vé teszik az egészségügyi szempontból kifogá
solható ásottkutas vízellátás megszüntetését. 
Nagymaroson az építési vízigény kiszolgálásá
ra kiépülő 3000 m’/nap kapacitású vízmű és 
vízellátórendszer a község és a térség főmüvi 
fejlesztését is szolgálja. A beruházás tartalmaz
za Nagymaros községben az építési területek 
csatornázását és szennyvízelvezetését is. Ezek 
a létesítmények a községi hálózat és a térség 
(Visegrád, Dömös, Verőcemaros) szennyvízel
vezetésének főművét is alkotják.

Mezőgazdaság, 
erdészet

A „Nyilatkozat" állításai:
14. A Szigetköz déli részén bekövetkező 6 méteres 

talajvízcsökkenés révén, mesterséges öntözöberende-
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ÖSSZEHASONLÍTÓ ADATOK 
a Dunai Vízlépcsőrendszer építésével összefüggő kérdések megítélés éhez

Megnevezés Szerződések szerinti 
teljesítés esetén

Nagymaros elhagyása esetén A beruházás teljes 
leállítása esetén

1992-1995 között
Beépített teljesítőképesség

440 W 200 MW

Villamosenergia-termelés 1875 GWh/év 
(800 GWh/év csúcs

energia)

900 GWh/év -

1996-2015 között
Beépített teljesítőképesség

270 MW 200 MW -

Villamosenergia-termelés 675 GWh/év 
(az adatok a megelőlege
zés törlesztésének levo

nása után részünkre fenn
maradó mennyiségek)

900 GWh/év —

Villamosenegia tőkés export 
készpénzfizetés mellett

230 GWh/év -

1992-től 400 kV-os távvezeték össze
köttetés Ausztriával, egyenáramú 

betéttel, 550 MW kapacitással 
(üzemzavari kisegítés és tranzit- 

lehe/őséggel)

1999-2015 között 6200 millió osztrák schilling 
készpénzfizetéses villamos

energia exp'ort bevétel

-

1988-1993 között 1500 millió osztrák schilling
* addicionális export bevétel 

(magyar vállalatok beszállítása 
nagymarosi fővállalkozás

keretében)

Hajóút fejlesztése Budapest-Pozsony között a 
Duna Bizottság ajánlásai szerint 

220 km

Szap-Pozsony között a 
Duna Bizottság ajánlásai 

szerint 60 km 
(Gönyü-Szap közötti 
gázlók és a Dömösí 

szikiapad megmarad)

Árvédelmi fejlesztés Budapest-Rajka között 180 km Szap-Rajka között 40 km -

Árvízmentesített terület 1000 ha - -

Infrastruktúra
Közúti híd
Közút korszerűsítése

Nagymaros 
40 km 10 km 3 km

Fejlesztési költségigény 
1989. január 1-től 19,7 milliárd Ft 8,5 milliárd Ft -

A megkezdett munkák befejezése 
és helyreállítás - 5-6 milliárd Ft 10-11 milliárd Ft

Várható kártérítési igények 
- Csehszlovák részről - 30 milliárd Ft 

(10 milliárd korona)
50 milliárd Ft 

(17 milliárd korona)

- Osztrák fővállalkozó részéről - 8 milliárd Ft 
(2 milliárd osztrák 

Schilling)

8 milliárd Ft 
(2 milliárd osztrák 

Schilling)

Jugoszláv vállalkozó részéről - - 0,5 milliárd 
(10 millió dollár)

- Magyar vállalatok részéről - 1 milliárd Ft 2 milliárd Ft

Összesen: - 39 milliárd Ft 60,5 milliárd Ft

1982-1992 között kieső villamos
energia-termelő kapacitás pótlásá
hoz fejlesztési forrásigény — 6-10 milliárd Ft 10-15 milliárd Ft

Tüzelőanyag import - szükséges szükséges
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Készül a dunakiliti duzzasztó vasbeton 
szerkezete

zések híján 15 000 hektár mezőgazdasági terület kiszá
radása fenyeget.

15. Az amúgy is fahiányban szenvedő országban 20 
km-es sávban a gátépítések miatt kiirtják az ártéri 
erdőket, s 4000 hektár erdő pedig a talajvizesés miatt 
száradna ki, aminek szárazságtűrő fákkal való pótlásá
hoz 30 évre lenne szükség.

23. Az ártéri erdők kiszáradása veszélyezteti a kör
nyék egyedülálló állatvilágát.

Válasz:
A legkritikusabb szigetközi térségben az 

agroökopotenciál változása - a vízlépcső meg
építését megelőző és az azt követő időszakot 
összehasonlítva - az egész terület átlagára vo
natkoztatva nem mutatható ki. Erdészeti szem
pontból: a kialakult koncepció szerint a tervezett 
létesítmények a hullámtér teljes területére ki
terjedően megoldhatják a jelelenlegi vízállapo
tok szabályozott változását. Erdészeti szakértők 
szerint csaknem teljes biztonsággal állítható, 
hogy a szigetközi hullámtéri erdők jelenlegi ál
laga és teljesítőképessége - a parti szakaszok 
kivételével - számottevően nem változik. A parti 
sávon indokolt és lehetséges az új vízháztartási 
helyzethez jobban alkalmazkodó fajtacsere 
végrehajtása.

A Szigetköz kiszáradására vonatkozó utalás 
alaptalan. A kutatások kimutatták, hogy ahol az 
iszapos, kötöttebb fedőréteg az 1,5-2,0 métert 
meghaladja, ott ennek a talajrétegnek a csapa
dék által meghatározott önálló vízháztartása 
van. A mező- és erdőgazdaság érdekében léte
sülnek a hullámtéri és a mentett oldali vízpótló 
müvek, melyekkel a terület talajvízháztartása 
szabályozhatóvá válik.

Az új gátak túlnyomó részben a jelenlegi töl
tések helyén épülnek, itt fákat alig kell kivágni. 
Igaz viszont, hogy az Öreg-Duna melletti kes
keny parti sávban a jelenlegi nedvességkedvelő 
faültetvények helyére más fajösszetételüek ke
rülnek. A szigetközi erdők túlnyomó többsége 
viszont a vízpótló rendszer miatt nem kerül ve
szélybe. Az ártéri erdők többsége változtatás 
nélkül megmarad, igy a környék állatvilága 
sincs veszélyben. Egyébként a térség állatvilá
ga nem számít különlegesnek, Magyarországon 
és külföldön is számtalan helyen megtalálhatók 
az itt honos fajok. .

Vízkárelhárítás
A „Nyilatkozat" állításai:

16 . Bősnél a vízszint 18 méterrel a talajvízszint fölé 
emelkedne, mig Gönyü és Nagymaros között az állan
dó vizszint a jelenlegi árvízhatár lenne, s így a tárolt 
lőbbszázmillló köbméter víz egy földrengés, árvíz, 
vagy erőszak okozta gátszakadás esetén magát a fővá
rosit is veszélyeztethetné.

22 . A Duna mellett, 80 kilométeren szivattyúkkal kell 
átemelni a gátakon nem csak a szennyvizet, de a déli 
patakok vizét Is.

Válasz:
Egyértelműen kijelenthető, hogy a fejleszté

sek mind az árvédelem, mind a belvízrendezés 
szempontjából kedvezőek. A Duna árvizei a kör
nyező területeket jelenleg két szempontból fe
nyegetik:

a) Minden nagyobb árvíznél fennáll az elön
tés veszélye, amely egyrészt az elégtelen ma

gasságú védtöltés, másrészt a töltéstest és fő
leg az altalaj hidraulikus törése miatt következ
het be. Ez a veszély az ezen a szakaszon lera
kodó hordalék okozta vízszintemelkedés miatt 
állandóan növekszik.

b) A partokat elborító magas vízállások eseté
ben, a vastag homokos-kavics rétegben meg
emelkedik a talajvíz szintje, szivárgások vagy 
buzgárok alakjában felfakad, és jelentős nagy
ságú területeket vizenyösít vagy borít el.

Ezért mind a közvetlen árvízzel elöntött, mind 
a fakadó vízzel borított területen jelentős mező
gazdasági kár keletkezik, főleg azért, mert a 
Duna magas vízállásai a vegetációs időszak
ban, általában az év május-július hónapjaiban 
következnek be.

A vízlépcsőrendszer megvalósítását követő
en az árvízvédelmi helyzet az alábbiak szerint 
alakul:

a) Oroszvár és a Dunakiliti duzzasztómű 
(1842 fkm) között kialakított tározó töltése teljes 
védelmet nyújt nemcsak az 1 százalékos, ha
nem a 0,1 százalékos előfordulási valószínűsé
gű árvíz ellen is. A töltéssel párhuzamosan hú
zódó szivárgócsatorna megakadályozza a faka
dóvizek keletkezését, s a beépített zsiliprend
szer segítségével módot nyújt a környező terü
letek talajvizének pótlására és szabályozására.

b) A dunakiliti duzzasztómű és a bösi üzem
vízcsatorna visszatorkolása között a Duna- 
meder árapasztóként működik, és a mindenkori 
pozsonyi vízhozamoknak csak 4000-5280 m3/s- 
mal csökkentett mennyiségét vezeti le. Ez azt 
jelenti, hogy a mederben levonuló árhullámok 
vízszintje mintegy 1,50 m-rel alacsonyabb lesz 
az eddiginél.

c) Az alvizcsatorna visszatorkollása és Nagy
maros között az árvízvédelmi töltéseket is az 
egész szakaszon a 0,1 százalékos valószínűsé
gű árvízszint feletti biztonságra építik ki.

Új töltések épülnek Komárom, Esztergom, 
Szob, Letkés térségben, melyek a jelenlegi 
elöntéseket megszüntetik. A Szap (Palkovicovo) 
és Gönyű között tervezett mederkotrás az árvi
zek levonulási szintjét csökkenti (Szapnál 1,00 
m, a Mosoni-Duna torkolatánál 0,1 m mérték
ben), ezáltal a meglévő töltések biztonságát 
fokozza.

Belvízrendezési szempontból is kedvező fel
tételeket teremt a vízlépcsőrendszer. Létesít
ményei ott, ahol a duzzasztás a szivárgásokra 
mértékadó vízszinteket meghaladja, a mérnök
geológiai és talajmechanikai adottságoktól füg
gően vagy a szivárgások korlátozásával (pl. 
résfal), vagy az átszivárgó vizek összegyűjtésé
vel és elvezetésével a jelenleginél kedvezőbb 
helyzetet teremtenek a mögöttes területek bel
vízelvezetési viszonyaiban. Az átszivárgó vizek 
összegyűjtésére tervezett szivárgócsatornák és 
átemelő szivtittyútelepek a jelenlegi belvízelve
zető hálózatnak is befogadói lesznek, igy a fő 
vízgyűjtő elemek megfelelő méretezésével és 
kialakításával megteremthetők a belvízhálózat 
további fejlesztésének és a komplex melioráci
ós munkák föművi fejlesztésének lehetőségei 
is.

Árvíz idején a nagymarosi vízlépcső nyitott 
állapotban lesz és az árvíz alacsonyabb szinten 
vonul le, mint a duzzasztás! szint, tehát a tölté
sek terhelése is mérséklődik. A földrengés em
beri beavatkozással természetesen nem akadá
lyozható meg, de a műveket úgy méretezték,
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Kétrétegű aszfalt szigetelés készül az 
üzemvízcsatorna gátján 

hogy a Magyarországon előforduló földrengést 
károsodás nélkül viseljék el. Ugyanakkor koráb
ban hidrológiai-hidraulikai számítások készül
tek arra az - elméleti feltételezésen alapuló — 
esetre is, hogy amennyiben a tározó leürítése 
a nagymarosi vízlépcső „eltüntetése révén” kö
vetkezne be, milyen hatások várhatók. Ez a víz
hozamtól függő, legszélesöségesebb árhullám 
Budapesten azt eredményezné, hogy a rakpar
tok szintjéig emelkedne meg a víz. így leszögez
hető, hogy a fővárost a jelzett veszély nem fe
nyegeti.

A szennyvizek átemelési igénye valóban 
megnövekszik, de a jelenlegi mértékadó árvize
ket figyelembe véve ez kiépítésben csak E-szter- 
gomban jelent változást. Mivel a szennyvíztisz
tító-telep jelenleg épül, ezt a körülményt a ter
vezésnél figyelembe vették. A déli patakok kö
zül Esztergom térségében két patak vizét való
ban át kell emelni. Ez szerepel is a tervben. 
A többit azonban továbbra is gravitációsan ve
zetik be a folyóba.

Hajózás
A „Nyilatkozat" állításai:
18. A BNV révén Magyarország nem csak az ország

határát jelentő folyót veszítené el 30 km-en, de a ha|ó- 
klkötésl lehetőséget is.

20. A tervezett zsilipek lassítják a hajózást, s a szár
nyashajójáratok beszüntetését eredményezik.

Válasz:
A Bős-Nagymarosi Vízlépcsőrendszer meg

valósítása révén a hasznos hajózási időalap 40 
százalékkal megnövekszik. Az áruszállító hajó
park hordképességének kihasználási lehetősé
ge 20 százalékkal emelkedik. A rakományton
nára vonatkoztatott hajóteljesitmény-igény 0,37 
kW-ról 0,15 kW-ra csökken. Szélesebb körben 
lennének alkalmazhatók a korszerű hajózási 
módszerek (tolóhajózás, bárkahordozó rend

szer). Lehetővé válik a hajózás szállítási telje
sítményének növelése. Fokozottabban kihasz
nálhatóvá válik, hogy a vízi szállítás fajlagos 
energiaigénye az egyéb szállítási módokénál 
számottevően alacsonyabb. Ezenkívül távlat
ban is megfelelő megoldáshoz jutunk a Duna- 
Majna-Rajna csatornával kialakuló transzkonti
nentális víziút használatában.

A Duna a Rajka-Gönyű közötti feltöltődő sza
kaszán a hagyományos folyószabályozási mód
szerekkel a megkívánt minimálisan 25 dm-es 
hajóútmélység nem állítható elő. A folyó lépcső
zése nélkül végrehajtott folyószabályozással a 
hajóút paraméterei tovább nem javíthatók.

A vízlépcsőrendszer megvalósítására vonat
kozó szerződés alapján sem a folyót, sem a 
hajókikötő-lehetőséget nem veszti el Magyaror
szág. A szerződés rendelkezései szerint: „a 
Vízlépcsőrendszer megvalósítását követően a 
Régi Duna-mederben, az 1840-1811 fkm szelvé
nyek között az államhatár mozgó jellege válto
zatlan marad, és helyét a folyó jelenlegi fő hajó
zási medrének középvonala alkotja... Az alvíz- 
és felvizcsatornán, valamint a Dunakiliti-Hruso- 
vi tározóban az 1850,4 fkm-ig terjedő fő hajó- 
úton a szerződő felek változatlanul gyakorolják 
azokat a jogokat és teljesítik azokat a kötelezett
ségeket, amelyek őket e szerződés megkötése 
előtti helyzetben ezen a folyószakaszon megil
lették, illetőleg terhelték, annak ellenére, hogy 
a nemzetközi hajózási út ezen a szakaszon az 
alvíz-, illetőleg a felvízcsatornába, csehszlovák 
területre kerül át.”

Az mindenesetre tény, hogy a fent említett 
szakasz egy részén - kb. 22 km hosszban - a 
Duna jelenlegi főága nagymerűlésü hajókkal 
rendszeresen nem lesz hajózható. Ugyanakkor 
az érintett Duna-szakaszon - üzemi ideiglenes 
kikötőkön kívül - jelenleg sincs kiépített kikötő, 
és ilyenek létesítésével távlati terveink sem 
számoltak.

Igaz, hogy a zsilipeléssel idő megy el, viszont 
a 15-30 perces átzsilipelési idő sokszorosát 
nyerik a hajók, mert megszűnnek a jelenlegi 
hajózási korlátozások, a kisvíz miatti várakozá
sok. Egyedül a szárnyashajók menetideje nő, de 
ezek járását sem teszik lehetetlenné a zsilipek.

Idegenforgalom, 
területfejlesztés

A „Nyilatkozat" állításai:
24. A dunakiliti pangó vizű tóroló szennyezettsége 

miatt üdülésre alkalmatlan, és a Jelenleg 20 000 sze
mélyes pilismarót! üdülőtelep is használhatatlanná vá
lik, hacsak új, „szürögátas" tavat nem építenek.

25. A minimális talajvizszint-emelkedés Is veszé
lyeztetné Esztergom államalapításkor! alvárosának 
feltáratlan történelmi leleteit, s más régészeti lelőhe
lyeket Is.

26. A BNV egy fürdésre alkalmatlan, tószerüen álló, 
szennyezett Ipari tájjá tenné a visegrádi Dunakanyart.

Válasz:
A vízlépcsőrendszer területfejlesztési hatásai 

a nagytávlatú területrendezési tervekkel koordi
náltan érvényesülnek. A területek értéknöveke
dését és a vízlépcsőrendszer keretében meg
épülő lakásokat, valamint a kisajátítás kereté
ben pótlásra kerülő épületek állóeszköz érték
növekedését is számolva, a területfejlesztés 
számszerűsíthető előnyei kb. 1,0 milliárd Ft ér
téket képviselnek.

Az idegenforgalom fejlesztése szempontjá
ból nagy jelentőségű, hogy a főváros közelében 
egyébként is kiemelt jelentőségű Dunakanyar-1 
bán olyan további lehetőségét teremti meg a 
fejlődésnek, amely nemzetközileg is számotte
vő tényező lehet. A vízlépcsőrendszer állandó 
vízszintű duzzasztott tere ideális környezetet 
kínál a vlzlsportoknak. Az egyidejűleg kiépülő 
nagymarosi közúti Duna-híd, továbbá a korsze
rűsített úthálózat megteremti a forgalom zavar
talan lebonyolításának lehetőségét. A dunakiliti 
tározó környezetében Északnyugat-Magyaror- 
szág új üdülőközpontja alakítható ki. Általában 
is a települési viszonyok sokrétű javulásával 
lehet számolni. A feltöltött, illetve megvédett 
területek, részben meglevő települések tovább
fejlesztését teszik lehetővé, részben módot ad
nak új ipartelepek telepítésére. A tervezett part
védőmüvek állandósítják a Duna partvonalát. 
Környezetvédelmi szempontból lényeges, hogy 
a vízlépcsőrendszer és üzemeltetése semmifé
le szennyezést nem okoz.

Ami a tájvédelmi, idegenforgalmi régészeti- 
várostörténeti szempontokat illeti: a dunakiliti 
tározó nem üdülési céllal létesül - de ilyen célra 
is használható lesz. Nem igaz, hogy a pilisma
rót! üdülőtelep jelenleg 20 000 személyes, ez az 
adat ugyanis a nagyrészt engedély nélkül emelt 
317 ingatlanon - ingatlanonként - mintegy 60 
személy jelenlétét feltételezi.

Az ötvenes évektől - kisebb megszakítások
kal - folynak, s jelenleg is tartanak a tervszerű 
régészeti feltárások, illetve leletmentések. 
A Nemzeti Múzeum számára a beruházásból 
folyósított pénzeszközök biztosítják, hogy a 
hosszú ideje folyó régészeti munkálatok a víz
lépcső üzembehelyezéséig befejeződjenek. 
A történelmi emlékek még káros talajvizszint- 
emelkedés mellett sem kerülnek veszélybe, 
legfeljebb a feltárások lennének körülménye
sebbek.

A nagymarosi vízlépcső tájba illesztésére pá
lyázatot hirdettek. A pályázat kiértékelése és az 
elfogadott ajánlások figyelembevételével ma is 
folynak a tervezési munkák, amelyek a tájide
gen elemek kiküszöbölését szolgálják. Az épít
mény hídhoz fog hasonlítani, hldként is működik 
majd. Az eddig árvízjárta Duna-parton tavakat 
és parkokat alakítanak ki. Az elektromos és 
egyéb vezetékeket pedig a felszín alá süllyesz
tik.
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BOS-NAGYMAROS

Képviselők szemével
Törvényhozásunk jó néhány 

tagja személyes élményei alap
ján is képet alkothat a Duna új 
arculatának formálódásáról. 
Kőrútjuk egyaránt ízelítőt adott 
abból, hogy milyenné lett és mi
lyenné lesz a folyó a természeti 
értékek kamatoztatását szolgáló 
emberi beavatkozások nyomán. 
A helyszíni tájékozódás után 
négy képviselő mondta el:

7. milyen benyomásokkal, ta
pasztalatokkal érkezett haza a 
helyszíni szemléről;

2. a látottak miben, mennyiben 
befolyásolták eddigi vélemé
nyét, maradt-e esetleg hiányér
zete;

3. megfogalmazott-e általáno
sabb érvényű tanulságokat a 
maga számára vagy közösségi 
hasznosításra, s ha igen, akkor 
mit?

ANGYAL IMRE,
(Veszprém megye, 4. sz. vk.), a Tihanyi Tanács 
elnöke

1. Mivel korábbi kételyeim szempontjából egy
általán nem volt mindegy, hogy még az építkezés 
közben, vagy már a vízlépcső elkészülte után 
hívnak meg erre az útra, ezért jól esett, hogy most 
invitáltak a Duna magyarországi és ausztriai sza
kaszának bejárására.

2. Igen magas, nálunk szokatlanul jónak számí
tó technikai színvonalat, rendkívül modern tech
nológiai eljárásokat ismerhettem meg. Nem taga
dom, hogy van bennem némi aggodalom, azt a 
bizonyos egy százalékot illetően: mi történik majd, 
ha kiderül, hogy nem számoltunk valamely eddig 
ismeretlen következménnyel? Tehát én is azok 
közé tartozom, akik bizonyos félelmekkel élnek 
együtt. Mégis azt mondom, engem meggyőztek a 
szakemberek arról, hogy a Duna környezetében 
végzett átalakítások nem jelentenek veszélyt az 
élőlények számára.

3. Lapjuk címével válaszolok: búvárkodjunk kö
zös dolgainkban! Nekünk képviselőknek is sokkal 
jobban el kell mélyednünk a jövőben a környezet
védelmi problémákban is. Minden döntést széles 
körű kutatómunkának, búvárkodásnak kell meg
előznie. Csakis így érhetjük el, hogy igaz és hasz
nos eredmények szülessenek. Remélem nem sok 
víz folyik le a Dunán addig, míg ezt a gyakorlatot 
tényleg magunkévá tesszük.

CSONGRÁDI csaéa,
(Heves megye, 7. sz. vk.), a Gagarln Hőerőmű 
finommechanikai műszerésze

1. Kételyekkel telve, nyugtalanul indultam ma
gam is Ausztriába, akárcsak képviselőtársaimnak 
nagyobb-része. Ennek okát a hazai, rendkívül 
pontatlan és szerény terjedelmű tájékoztatásban 
látom. Hiszen korábban valóban nem kényeztet
tek el bennünket az információk átadásáért fele
lősök, ezért az állampolgárok vajmi kévését tud
tak a vízlépcső építéséről.

2. Képviselő kollégáim véleménye is homlok
egyenest megváltozott az ausztriai út során, ami
kor az ott élő tudósok és az osztrák vízerőművek 
környezetének lakói, illetve a polgármesterek szí
vesen és pontosan válaszoltak kérdéseinkre. 
Részt vehettünk egy hajón tartott szakmai megbe
szélésen is. Akkor is elmondtam, és önt is kérem, 
hogy feltétlenül írja le: a vízlépcső beruházásáért, 
a kivitelezésért felelősek nagyon ügyeljenek arra, 
hogy ezentúl csakis hiteles és bizonyítható adato
kat közöljenek. Nehogy félretájékoztassák az ál
lampolgárokat, például az építkezés költségeit 
illetően. A korábbi tévedések, felszínes, gondatlan 
írásos és szóbeli nyilatkozatok most végzetesek 
lehetnének! Ne haragudjon, ha kijelentem: az a 
figyelmeztetés az újságíróknak is szól!

3. Számomra egyértelmű, hogy a vízlépcső nem 
veszélyezteti a korábban oly sokat emlegetett bio
lógiai egyensúlyt. Sőt! Óriási léptekkel fejleszti 
majd a nemzetközi vízikereskedelmet, és a sziget
közi árvízvédelmi gondok is végleges megoldást 
nyernek.

JUHÁSZ FERENC,
(Budapest, 62. sz. vk.), az Építőipari Gépesítő Vál
lalat gépkezelője

1. Sok és főként hasznos ismerettel gazdagod
tam az ausztriai út során, csakúgy, mint az itteni 
Duna-szakaszt járva. Például el tudom képzelni 
végre, hogy milyen látványt nyújt majd á létesít-' 
mény, hiszen négy hasonlót láttam Ausztriában. 
Amit nagyon fontosnak tartok: ne csak a vízlép
cső készüljön el, hanem a befejező munkálatokat 
is lelkiismeretesen fejezzék be. Remélem, így fog 
történni, hiszen Maróthy elvtárs a fülünk hallatára 
kérte á szakembereket,-hogy nézzenek utána pél
dául az ott látott, gáton futó kerékpárút hazai 
építési lehetőségeinek.

2. Végső álláspontomat annak a komplex 
anyagnak az ismeretében alakítom ki majd, ame
lyet az őszi parlamenti ülésen terjesztenek elő. 
Mint képviselő, személyesen is kértem, hogy min
den érdeklődő állampolgár megismerhesse ezt az 
anyagot, és széles körű társadalmi vita nyomán 
formálódjon a helyes döntés. Személy szerint 
egyébként ellene vagyok a vízlépcs.őépítés meg- 
szakításának. Aggályaim nagy része megszűnt az 
osztrák és magyar szakemberek mindenre kiterje
dő tájékoztatása után. Meggyőződésem, hogy az 
osztrákok nálunk fejlettebb környezetvédők, még
is építettek kilenc erőművet, és inkább azzal tö
rődtek, hogy körültekintően biztosítsák a környe

zetvédelmi feltételeket. Nem véletlen például, hogy 
Ausztriában mindennemű szennyvíz csakis tisztí
tás után folyhat a Dunába. El kell majd érnünk 
nekünk is, és csehszlovák szomszédainknak is, 
hogy kizárólag II. osztályú szennyvizet „termel
jünk”, akárcsak nyugati szomszédaink.

3. Azt is meg kellene érteniük a beruházás el
lenzőinek, hogy a Nagymaros-Dunakiliti-Gabcsi- 
kovo térségében épülő vízlépcső egyetlen egysé
ges rendszert alkot, így a nagymarosi építkezés 
leállítása nem lehetséges! Összegzésül csak azt 
mondhatom, hogy engem meggyőztek a szakem
berek, ezért az építkezés folytatását tartom cél
szerűnek.

TARJÁNI TIBOR,
(Budapest, 9. sz. vk.), az MMG Automatikai Művek 
üzemvezetője

1. Másokkal együtt nagyon fontosnak tartom 
azt a négy szempontot, amelyre ügyelnünk kell a 
Dunának és környezetének átalakításakor. Min
denekelőtt ragaszkodjunk ahhoz, hogy a folyó- 
nak és környékének ökológiai viszonyai, flórája, 
faunája javuljon a beavatkozás nyomán. Leg
alább ilyen fontos az árvízvédelem, a Duna két 
oldalán élő emberek tökéletes biztonsága! Ezek 
után a hajózás feltételeinek javulását és magát az 
energiatermelést említem. Az általam hallott szak
emberek meggyőző érveket soroltak mindkettő 
feltételeinek javulását bizonyítva.

2. Tudom, korábban sok szó esett arról, hogy 
a vízlépcső építése veszélyes lehet néhány nö
vényritkaság és állatfaj szempontjából, illetve ve
szélyezteti az ország ivóvízháztartását. El kell 
mondanom, hogy négy osztrák polgármester 
meggyőzött engem arról, hogy ez a gond ott nem 
gond! Sőt, az osztrák vízerőművek jobb körülmé
nyeket biztosítanak embernek és állatnak egy
aránt. Általában az volt a benyomásom kintjár- 
tunkkor, hogy nyugati szomszédaink erőművei 
„emberarcúak". Szeretném, ha az ott látott kerék
párút, a gyönyörű öblök, a tetszetősen kialakított 
védelmi szakaszok itt is megépülnének. Nagyon 
fontos ez, hiszen a lakosság közérzetét, a turisták 
véleményét ilyen élmények alakítják! Csak ezek 
után említem, hogy az osztrákok kilenc erőműve 
több elektromos energiát termel, mint a mi paksi 
létesítményünk!

3. Úgy gondolom, Magyarország anyagi hely
zete Sem engedi meg, hogy eltekintsünk a leendő 
nemzetközi hajóutak kialakításának előnyeitől. 
Mint ahogy csehszlovák szomszédainkkal sem 
tehetjük meg, hogy esetleges visszalépésünkkel 
akadályozzuk fejlődésüket. Tehát az a vélemé
nyem, hogy építsük meg a vízlépcsőt, a szakem
berek pedig tegyenek meg mindent annak érde
kében, hogy ez a létesítmény emberarcú legyen. 
Láttuk az osztrák példát, tudjuk, hogy ez nem 
lehetetlen! Személy szerint azt is várom, hogy a 
vízlépcső járulékos beruházásaként elkészül a 
békásmegyeri főgyűjtő, illetve az összes mellék
gyűjtő és a szennyvízátemelő is.

Összeállította: DOSZTÁNYI IMRE
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GÁTAK- KÖRNYEZET
Irta: V. NAGY IMRE, a műszaki tudomány doktora, a Hazafias 

Népfront Környezetvédelmi Bizottságának elnöke
Az utóbbi években külföldön és hazánkban is 

vita alakult ki arról, hogy a folyók természetes 
rendjébe való műszaki beavatkozások-folyami 
tározók, vízerőművek, hajózó- és üzemi csator
nák létesítése - milyen környezeti hatásokat 
váltanak ki a vízi élővilág, a halászat, elsősor
ban pedig a vízminőség szempontjából. A folya
mi létesítmények meghatározott társadalmi- 
gazdasági-szociális célok (energiatermelés, 
hajózási és árvízvédelmi biztonság, termőterü
letek létesítése, öntözéses gazdálkodás, üdülés 
stb.) érdekében készülnek. Ugyanakkor az is 
nyilvánvaló, hogy a műszaki beavatkozás miatt 
a folyó korábbi természetes környezeti körül
ményei megváltoznak, egy új egyensúlyi hely
zet alakul ki és kedvezőtlen mellékhatásokkal 
(talajvíz-emelkedéssel vagy süllyedéssel, hor
daléklerakódással illetve medermélyüléssel a 
vízi élővilág és növényzet összetételének meg
változásával, esetleges vízminöségromlással is 
kell számolni.

A kedvezőtlen mellékhatások döntő többsége 
műszakilag kivédhető például szennyvíztisztító 
művek, regionális vízellátó rendszerek, talajvíz- 
szint-szabályozás stb. létesítése révén, ezek 
azonban másodlagos költségekkel járnak. Emi
att a korábbi beruházási gyakorlat hajlamos volt 
arra, hogy a rosszul értelmezett gazdaságos
ság érdekében elhagyja a környezeti létesítmé
nyeket. A visszahatás sok esetben olyan társa
dalmi tiltakozások formájában jelent meg, ame
lyek már az egész létesítmény célszerűségét 
kérdőjelezték meg. Hazánkban ilyen folyamat 
játszódott le a Bős-Nagymaros Vízlépcsőrend
szer témájában vagy például Egyiptomban az 
asszuáni gáttal kapcsolatban.

Azt senki sem vitatja, hogy újabb erőművek 
nélkül a gazdaság nem fejleszthető. Magyaror
szág szűkös természeti készleteit tekintve az 
atomenergia mellett elsősorban a szén és rész
ben a vízerőművek jöhetnek szóba.

A légszennyezés fokozódása miatt a társada
lom és gazdaság ma már a széneröművekre is 
egyre érzékenyebb (például a savas esők hatá
sa) és az újabb erőműveket csak igen költséges 
pótlólagos környezeti létesítményekkel (gáz- és 
porleválasztókkal) együtt szabad megépíteni. 
Az atomerőmüveknél a védelmi előírások szi
gorítása miatt ismét jelentős költségtöbblettel 
kell számolni.

Az embert közvetlenül érintő környezeti koc
kázat szempontjából viszont nem közömbös, 
hogy az atom-szén-olaj-gáz-eröművekkel 
szemben a vízerőművek úgynevezett „fehér" 
(környezetbarát) energiát szolgáltatnak, az 
ilyen energiatermelő létesítményeknél közvet
len egészségi kockázat nincs. Tisztában kell 
azonban lenni azzal, hogy a vízerőműveknek is 
vannak környezeti hatásai, ezért azokat úgy kell 
építeni és üzemeltetni, hogy a környezeti szem
pontok legyenek elsődlegesek, vállalva az 
energiatermelés esetleges időszakos korláto
zását. Ez a korszerű szemléletmód azonban ma 
mégsem tekinthető általánosnak, a környezet

védelem és környezetgazdálkodás alapelvei 
csupán az utóbbi néhány évben kezdtek kiala
kulni. Ennek tulajdonítható, hogy a korábban 
világszerte megépített több tízezer gát és víz
erőmű esetében nem folytatták le az előzetes 
környezeti hatásvizsgálatokat és emiatt komoly 
környezeti károsodások következtek be.

A világszerte kibontakozott „gátellenes" 
mozgalmaknak különböző indítékai vannak. így 
Indiában a kormány a közelmúltban hozta nyil
vánosságra a Narmada folyón és mellékfolyóin 
létesítendő - 30 nagy, 135 közepes és 3000 kis 
gátból álló vízkészlet-szabályozási rendszer 
tervét, amelynek célja az öntözéses termelés 
biztosítása ebben a száraz, éhségövezetben. 
A polgári ellenállás idítéka az, hogy az új víz
rendszer megváltoztatja a korábbi települési 
viszonyokat és tömeges áttelepedésre kénysze
ríti a lakosságot. Vita tárgyát képezi továbbá a 
tározók által elöntött területek megváltási díja 
illetve az új, öntözésre berendezendő térség
ben kárpótlásként adandó földterületek nagysága.

Azt senki sem vitatja, hogy az új, szabályozott 
vízrendszer emberek millióinak nyújt biztonsá
gos megélhetést, azonban az egyéni, tulajdono
si érdekviszonyok arra ösztönöznek, hogy az 
átalakítási költségeket teljes egészében a kor
mányzatra terheljék. Ennek érdekében az önte
vékeny csoportok fölhívással fordultak a Világ
bankhoz és a Nemzetközi Munkaügyi Szerve
zethez azzal, hogy gyakoroljanak nyomást az 
indiai kormányra a természetes környezetbe 
való beavatkozás miatt. A vita nem teljesen kör
nyezeti, hanem gazdasági és politikai termé
szetű is.

Az öntevékeny csoportoknak azonban vannak 
valós környezeti érvei is. így például a Gandhi 
Békealapítvány azzal érvel, hogy a korábbi ha
sonló létesítmények esetén a központi (helyi) 
kormányzat sem gondoskodott a vízellátásról 
és csatornázásról, továbbá az elöntött erdők 
újratelepítéséről (pl. Khai, Tawa-gátak). Az erre 
szükséges pénzt a kormányzat az elektromos 
áramellátási hálózat fejlesztésére fordította.

Guatemalában a „Chixoy" vízerőmű ellen 
bontakozott ki társadalmi ellenállás. A Maja- 
Indiai hegyvidéknek ezen a területén ősi vallási 
kegyhelyek találhatók. A kormány az olcsó 
energiatermelés haszna érdekében (az ország 
szükségletének 75 százaléka) létesítette az erő
müvet. Ez azonban a különböző korrupciós ma
nőverek miatt az eredetileg tervezett összeg 
tízszeresébe került, és a kormány most a lakos
ságra hárítja a többletkiadásokat. Ráadásul az 
erőmű földrengés-veszélyes zónában épült, és 
eddig már több esetben ideiglenes lezárására 
és nagyjavításokra került sor.

Japánban újabban szintén társadalmi mozga
lom kezdődött a nagy gátak terveinek felülvizs
gálása érdekében. így például Okinaván ahol 
eddig 4 gátat emeltek vízellátási célokból, mivel 
az ivóvízellátási igények (370 l/fő/nap) jelentő
sen megnövekedtek. A további igényeket 13 új 
tározóval kívánják kielégíteni.

Kitűnt azonban, hogy a korábbi gátak eseté
ben komoly környezeti károsodások álltak elő, 
a tervezési, építési és üzemeltetési hibák miatt. 
Elsősorban a vegetáció károsodott a gát mellett 
és a vízgyűjtőn. A következmény a termőtalaj 
jelentős eróziója volt, amelynek megakadályo
zása jelentős pótlólagos beruházásokat igé
nyelt. Tévedések történtek a talaj-kőzet vízzáró- 
ságának előzetes becslése során is; emiatt je
lentős a tározók vízvesztesége.

Kínában korábban nagyon sok gát épült és 
újabban egy nagy gát építését tervezik a Jang- 
ce-folyón világbanki hitel segítségével. A terv 
ellen a hongkongi civil környezetvédők léptek 
föl. (Kínában nincs ilyen ismert mozgalom). 
A fellépés nem a terv elutasítására, hanem az 
optimális gátmagasság meghatározására irá
nyul és a vízi élővilág, a halászat, a szennyező
anyag-levonulás feltételeinek megteremtését 
szorgalmazza.

Bulgária keleti részén egy újonnan létesített 
tározó üzembehelyezése után tűnt ki, hogy az 
elárasztott völgyoldal kőzeteiből káros anyagok 
oldódnak ki, amelyek miatt a víz nem alkalmas 
a tervezett felhasználás céljaira. Az előzetes 
geokémiai vizsgálat elhagyása miatt tehát a be
ruházás népgazdasági veszteséggel zárult.

A negatív példák sorozatának folytatása he
lyett inkább azzal érdemesebb foglalkozni, 
hogy azokból milyen következtetéseket vont le 
az 1988. június 12-e és 17-e között San Francis
cóban tartott ICOLD (Nagy gátak) világkonferen
cia 78 országból érkezett 2000 szakembere.

A konferencia három fő témát tárgyalt; gá- 
tak-környezet; szerkezeti megoldások; hidroló-
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giai méretezés. A végrehajtóbizottság kijelölt 
szakbizottsága pedig egyeztető megbeszélésen 
vett részt Berkeíey-ben a „gátellenes" mozgal
mak képviselőivel. Ez utóbbiak nemzetközi ta
nácskozását az amerikai Nemzetközi Folyók 
Hálózata elnevezésű csoport szervezte és erre 
a magyar Duna-kör képviselőit is meghívták. 
A kompromisszumra a „gátellenesek" jelentős 
része hajlandó volt azzal, hogy
- a gáttervezés eddigi, egyoldalú műszaki 

í szemléletét alapvetően meg kell változtatni és 
I be kell vezetni a környezeti szempontú tervezés 
i gyakorlatát;

- minden folyami létesítmény elötervezése 
’ során alternatívákat tartalmazó komplex kör

nyezeti hatástanulmányt kell kidolgozni, amely-
I nek a műszaki, gazdasági szempontokon túlme- 
I nőén értékelnie kell a szociális, kulturális, öko

lógiai hatásokat is;
- az alternatívákat széles körű társadalmi vi

tára kell bocsátani és a döntést a többség véle
ménye alapján kell meghozni;
- gondoskodni kell a társadalmi, szakmai el

lenőrzés lehetőségéről a kivitelezés és üzemel
tetés során;
- a kormányzatok vezessenek be ösztönző 

gazdaságpolitikát a pazarló öntözöipar- és ivó
vízhasználat korlátozása, az elektromos 
energiafelhasználás mérséklése érdekében;
- az építés alatt álló gátak, vízerőművek ter

veit ki kell egészíteni környezetvédelmi létesít
ményekkel (talajvízszint-szabályozórendszer, 
vízminőség ellenőrző monitoring rendszer, re
gionális vízellátó és csatornázási rendszer, víz
tisztító művek);

A világ legnagyobb vízerőműve, az ITAIPU 
(Székely Tamás felvétele)

- a vízerőművek üzemeltetése során minden
kor elsődlegességet kell biztosítani a vízminő
ségi szempontoknak és a normatívák betartása 
érdekében szükség szerint korlátozni kell az 
energiatermelést.

A San Franciscó-i konferencia plénuma 
egyetértett az ajánlásokkal. A magyar részről 
elhangzott ismertetés során hangsúlyoztuk, 
hogy a Bős-Nagymaros Vízlépcsőrendszer ere
deti terveit menet közben a fenti szempontokkal 
összhangban átdolgoztuk és az üzemeltetés so
rán is be kívánjuk tartani az ökológiai követel
ményeket. Az osztrák részről elhangzott felszó
lalás ismertette azokat a módszereket, ame
lyeknek segítségével az osztrák dunai vízerő
műveket biztonságosan tudják üzemeltetni. 
A jugoszláv felszólalás szintén a dunai erőmű
vek pozitív hatásairól számolt be, azonban azt 
is tartalmazta, hogy a parti szűrésű vízkivéte
lekre gyakorolt duzzasztási hatást az üzembe
helyezés előtt nem elemezték kellőképpen és 
emiatt utólagos beavatkozásokra volt szükség

Az érdeklődőknek azt is elmondtuk, hogy a 
Bős-Nagymaros vízlépcső- és erőműrendszer 
terve a korai ötvenes években született az aláb
bi műszaki felismerések nyomán:

1. hazánk területe egy geológiai östenger 
hajdani fenekén terül el, amely évmilliók során 
fokozatosan töltődött fel az Alpok és a Kárpát
hegység területéről lemosódott hordalékokkal;

2. a geológiai idődimenziókban kifejezhető 
feltöltődési folyamat a Duna révén lényegé
ben ma is folytatódik, mivel a folyó a hajdani 
tengerparti szakaszon (rajkai térség) fenn
álló eséstörés (a nagyesésü hegyvidéki sza
kaszból a síkságba lépve) helyén szállított hor
dalékának (kavics, homok) nagy részét lerakja 
és medrét állandóan feltölti;

3. az ismétlődő árvizek a fenékanyag egy 
részét ugyan továbbszállítják, de az emelkedő 
meder állandó felső-dunai árvízveszéllyel fe
nyeget, amely ellen eddig mederkotrással és 
főleg a töltések magasításával védekeztünk 
(Szigetköz);

4. az így létrejött „fenékküszöb” miatt kisvízi 
időszakban a teherszállító folyami uszályok ál
landóan elakadtak és így megszakadt a vízi 
összeköttetésünk Csehszlovákia és Ausztria fe
lé;

5. az „eséstörés" helyén építendő vízlépcső 
természetadta lehetőséget kínált arra, hogy 
egyidejűleg szabaduljunk meg két gondtól, azaz
- egy párhuzamos „meder" azaz üzemvíz

csatorna révén megnöveljük az árvízi vízleve
zető képességet,

- kiiktassuk azt a hajózási akadályt, amely 
miatt nem tudnánk kihasználni a Duna-Rajna- 
Majna transzkontinentális (Északi és Fekete
tenger közötti) víziút által biztosított lehetősége
ket;

6. természetesnek tűnt továbbá, hogy változ
tassuk előnnyé az eséstörést két vízerőmű léte
sítésével a folyó energiatermelésre való fel
használása révén.

Kezdettől fogva nyilvánvaló volt, hogy műsza
ki okok miatt a terv csak csehszlovák-magyar 
együttműködés keretében valósítható meg; az 
árvízi és hajózási biztonság mindkét ország kö
zös érdeke.

A hazai energiapolitika akkori irányítói azon
ban az egész folyami tervet ellenezték, mivel 
meggyőződésük az volt, hogy az ország pers
pektivikus energiaigényei az olcsó szovjet olaj, 
földgáz, a szén- és atomerőművek, valamint 
energiaimport révén megoldhatók. A transz
kontinentális víziút ekkor még csak távlati terv 
volt, az árvíz elleni védekezést csak időszakos 
problémának tekintették.

A San Franciscó-i tanácskozáson nem gyen
gítette, hanem inkább erősítette tárgyalási pozí
cióinkat az a tény, hogy az építkezés késedelme 
sok szempontból a tervezett mű javára vált. 
Komplex környezetvédelmi hatásvizsgálati ta
nulmány készült-, részben a környezetvédelmi 
nemzetközi és hazai mozgalom kialakulása 
nyomán, így a Hazafias Népfront környezetvé
delmi bizottságának kezdeményezésére illetve 
a Magyar Hidrológiai Társasággal közösen ren
dezett ankét felhívására. A vízügyi szakembe
rek jelentősen átdolgozták a BNV eredeti tervét. 
Kialakították a szigetközi talajvízszint-szabályo- 
zás, a szennyvíztisztítási, vízellátási, vízminő
ségi ellenőrzési monitoring rendszer program
ját stb. így a jelenlegi és korábbi tervet ma már 
alig lehet összehasonlítani környezeti szem
pontból. Ezzel összefüggésben az ökológiai kö
vetelmények teljesítésének biztosítékait is meg
határozták illetve megteremtik az építkezés 
közben. A Hazafias Népfront az alapvető krité
riumokat a következőkben foglalta össze:

1. Az üzembehelyezést megelőzően ki kell 
építeni egy teljes környezeti monitoring rend
szert, amely tartalmazza a meteorológiai, a me
zőgazdasági, az erdészeti, a vízminőségi, az 
ökológiai alapadatok változásának folyamatos 
nyilvántartását.

2. Az energiatermelést, a régi meder és az 
üzemvízcsatorna közötti vízhozam megosztásá
nak mindenkori mértékét alá kell rendelni a 
környezeti és ökológiai követelményeknek.

3. Meg kell építeni az egyezményes terv 
mellékletében előirányzott szennyvíztisztító be
rendezéseket (csehszlovák oldalon 120-at, ma
gyar oldalon 43-at) és a vízellátó, csatornázási 
rendszereket.

4. Ki kell építeni a teljes talajvízszint szabá
lyozórendszert.

5. Végre kell hajtani a tervezett erdészeti 
rekultivációs programot.

6. Felül kell vizsgálni a duzzasztott szakasz 
parti szűrésű kútjait a feltételezhető változások 
esetén szükségessé váló műszaki beavatkozá
sok előzetes megtervezése érdekében.

Mmdennek megvalósításával ugyanis a BNV 
műszaki-ökológiai szempontból optimálisan 
kézbentartható és gazdasági szempontból is 
előnyös lesz a magyar népgazdaság egészé
nek.
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 Lapozgatok egy jelen
tést: „A monori erdei 
ipari szennyezés általá
nos összefüggéseiről 
és tanulságairól" szól a 
felkért bizottság írott 

munkája. Tanulságos olvasmány 
mind a 18 oldal. Mindjárt az első 
bekezdés sejtetni engedi, hogy a 
végére kiderül: ki, vagy inkább mi 
van a gödörben? „...A monori er
dei ipari szennyeződés minden 
valószínűség szerint nem tekint
hető kivételes, azaz az általános 
gyakorlattól eltérő negatív eset
nek. Véletlen körülmények ját
szottak közre abban, hogy éppen 
a monori erdőben működő Minő

ellentmondást. Tudni kell, hogy 
közepesen fejlett ipar, fejletlen 
környezetvédelmi infrastruktúra 
mellett nagyon nehéz egy úgyne
vezett „európai színvonalú” kör
nyezetvédelmi törvényt betartani. 
Szükség lenne arra, hogy rendel
kezésre álljanak azok az erőforrá
sok, amelyekkel a kevésbé szeny- 
nyező technológiákra átállhatná
nak az üzemek. Másrészt paran- 
csolóan szükség van arra, hogy 
legyenek égetőművek, tárolóhe
lyek, ahol a keletkező veszélyes 
hulladékokat könnyen, kálvária 
nélkül lehet megsemmisíteni, 
vagy tárolni.
- Ezt a szükségszerűséget rég-

GÖDÖRBEN
avagy egy elásatás országos tanulságai

ségi Vegyipari Kisszövetkezet ál
tal szabálytalanul elhelyezett ve
szélyes hulladék vált országos 
méretűvé felduzzadt botrány köz
pontjává...”

Dr. Csáki Csaba, a Marx Károly 
Közgazdaságtudományi Egyetem 
rektora és két munkatársa, dr. Ke
rekes Sándor docens és dr. Kul
csár Dezső adjunktus részt vettek 
az imént idézett jelentés elkészí
tésében és a vizsgálódásban. 
Készségesen vállalkoztak rá, 
hogy tapasztalataikról és a levon
ható tanulságokról beszélges
sünk.
- Mire jó az ilyen ügyben egy 

jelentés? - kérdem Csáki Csabát.
- Általában nagyon nehéz meg

mondani, hogy egy jelentés mire 
jó, vagy mire nem. Konkrétabban 
én úgy fogalmaznék: mire lehet jó 
egy konkrét ügybeni jelentés, ami
nek a kidolgozására két hét állt 
rendelkezésre? Ha így tekintjük, 
akkor azt mondhatjuk: egy ilyen 
jelentés objektívebb szemmel 
összefoglalhatja, hogy hol is ál
lunk a környezetvédelemmel.
- Ha a jelentés tanulságait ösz- 

szegezni kellene, mit tartana leg
általánosabb konzekvenciának?

- Belőlem a közgazdász be
szél, részletekkel a kollégáim 
majd kiegészítenek. A legfonto
sabb tanulság az, hogy egy konk
rét példán keresztül tetten érhet
tük vágyaink és a valóság közötti 

óta ismerik a szakemberek, sőt 
már az utca embere is betéve tud
ja az iménti „leckét". Ám szerepel 
a jelentésben egy kitétel, misze
rint a mai normák, előírások - 
végrehajthatatlanok...?
- Ezt mutatta meg a vizsgálat. 

Egy másik dolog: a bírságolás ki
alakult gyakorlata hosszabb távon 
nem vezet a kívánt eredményre. 
Ahogyan létrejön a bírságoló és a 
bírságolt békés együttélése, an
nak köszönhetően nem változik 
semmi. Meg kell hogy maradjon a 
bírság. De én azt hiszem, hogy az 
aktív környezetpolitika a technoló
giákra, a forrásokra koncentrál, 
ahol a vállalatok a környezetvéde
lem érdekében, azt szem előtt 
tartva fejlesztenek, s ehhez meg 
is kapják a támogatást, adóked
vezményeket. S a termékek árai
nak is úgy kell alakulniuk, hogy 
azok tartalmazzák a környezetvé
delmi beruházások költségeit is.
- Amiket elmond, azokat szin

tén évek óta hallani már. Mégis, 
akkor mi az oka, hogy időről időre, 
egy-egy újonnan kipattant környe
zetvédelmi botrány kapcsán a fel
kért neves szakemberek jelenté
sekben, nyilatkozatokban megis
métlik az iméntieket, az alaphely
zet azonban szinte változatlan 
marad?
- Én úgy érzem, hogy még iga

zán nem járatódtak le ezek a bi- 
zottságosdik. Változó szakaszban

vagyunk. Volt egy korábbi idő, 
amikor úgy gondoltuk, hogy hoz
zuk a kiváló környezetvédelmi 
jogszabályokat, azok meg majd 
hatnak, s környezetünk állapota 
csodásán javul... Kiderült, hogy 
ez nem így van. Az új helyzet kap
csolódott a hazai politika és társa
dalom változásaihoz is. A lakos
ság sokkal nagyobb hévvel, a ko
rábbitól eltérő módon juttatta kife
jezésre nemtetszését. Szerintem 
a kormányzatfelismerte, hogy mi
lyen fontos és mennyire gyúlé
kony témáról van szó. Valószínű
leg nemcsak egy Monor létezik 
Magyarországon. De ez az eset 
lehet egy olyan klinikai, állatorvo
si ló, amelynek segítségével fon

tos, alapvető következtetéseket 
tudunk levonni.
- A jelentés 10. oldalán figye

lemre méltó megállapítást talá
lunk: „...Ma Magyarországon a 
környezetvédelmi igazgatás, az új 
minisztérium létrejötte után is, túl
ságosan széttagolt, és ebből kö- 
vetkezhetően nem koordinálha
tó..." Netán a bizottságok ezt a 
széttagoltságot próbálják enyhíte
ni?

- A bizottságok azt is kifejezik, 
hogy egy korszerű környezetvé
delem nem nélkülözheti a függet
len szakértők, szervezetek műkö
dését, akik a vélt vagy hirdetett 
népgazdasági érdekektől sem es
nek hasra. Az eddigi szervezet
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Fotó: Trautmann Tibor

Dr. Csáki Csaba rektor

csak részben tudta ezeket a fel
adatokat betölteni. Ha körülné
zünk, látszik, hogy rendezetlen a 
helyzet. A munka tanácsokra van 
bízva, minisztériumok között ta
golt, néha áttekinthetetlen. Én azt 
várom ettől a minisztériumtól, 
hogy lesz ereje a nagyon szüksé
ges, nem nagy, nem vízfejű, de 
hatékony és kemény, független 
környezetvédelmi szakhatóság
nak a kiépítésére. S ez a hatóság 
ügyel majd arra, hogy az ágazati 
érdekek vetélkedésében ne vesz- 
szen el ez a nagyon fontos ügy. 
A mai minisztérium egy olyan 
rendszerben működik, amelyben 
nagyon nehezen találja meg a he
lyét. Azt a fajta független megkö
zelítési módot, ami ennek a témá
nak az eredményes kezeléséhez 

Pest megyei KÖJÁL Helyi Kirendelte;ge 
Monoi, KosauthL.ut. 78.

Szám: 14/1987. Táirgy: vizvizf? gálát i eredménytől 
érte sitéa.

Jávorszki Károlyné

Monorjeróő, 
SEezabáaüláa ut. 57•

Értesíteni, hogy az Országos Közegészségügyi Intézet és a Pest megyei 
KÖJÁL Laboratóriuma 1987* VIII.25, IX.9, X.6.-án megvizsgálta 
az ásott kútja vizét.
Az elvégzett rutin kémiai és toxikológiai vizsgálatok alapján a víz 
ivásxa, főzésre nem használható fel, újabb intézkedésig.
A víz takarításra, mosogatásra és tisztálkodásra felhasználható. 
Ivóvizvételi helyként Monor ierdő,yéXá2Í/)éáííáXííí/á* Tejgyüjtő előtti 
közkutról' javaslom.

Monor, 1987. október 15. ~ dr. Bihari Ágnes
állami közegészségügyi járványügy 
felügyelő

Dr. Kulcsár Dezső adjunktus Dr. Kerekes Sándor docens

kell. A bizottságok működése in
kább a társadalom bizalmatlansá
gát fejezi ki. Azt az érzést, hogy 
talán ez a szervezet nem elég ha
tékony, nem eléggé képvisel ob
jektív szempontokat, mert külön
böző részérdekek vezetik. Az a 
tény, hogy ezt a bizottságot már 
az új minisztérium hívta életre, azt 
mutatja, hogy a minisztérium ve
zetése törekszik az objektivitásra.

- Nem lehetséges, hogy az új 
minisztérium azért is hív életre 
ilyen bizottságokat, mert ab ovo 
nincs abban a helyzetben, hogy 
kimondja például az iménti meg
állapításokat?

- Biztos, hogy segít ilyenfajta 
lépésekben is egy független szak
értői bizottság. De merem remél
ni: az új minisztérium képes lesz 
arra, hogy hangosabban, célratö
rőbben képviseljen alapvető kör

nyezetvédelmi, objektív érdeke
ket. A realitások, de nem a lefegy
verző realitások talaján. A mosta
ni helyzet nagyon kedvező. A tár
sadalmat nagyon foglalkoztatják a 
témánkkal összefüggő kérdések. 
Ez megerősítheti a pozíciókat, 
anélkül, hogy túlmenne a kívána
tos mértéken...

- A gazdaságföldrajzi szakem
bernek milyen felfedezéseket kí
nált ez a munka? - kérdem Kul
csár Dezsőtől.

- Nekem ez a vizsgálat nagyon 
jól jött, mert egy sereg konkrét, 
gyakorlati következtetésre juthat
tam. Maróthy László miniszter a 
miskolci környezetvédelmi diák
konferencián részletesen elemez
te a mi jelentésünket, nagyon jó
nak és átfogónak értékelve a mun
kát. Véleményem szerint rövide
sen változni fog a bírságcentrikus- 
ság. Változnia kell a szervezeti 
irányításnak is ezen a területen. 
Most még fortyog, alakul az 
egész. Biztos, hogy ki kell alakul
nia egy érzékelő rendszernek, 
amelyhez a közpolgár is fordulhat 
jelzéseivel, megfigyeléseivel, 
esetleg sérelmeivel. Biztos, hogy 
nem fogják a környezetvédelem 
reális, normális társadalmi moz
galmait úgy kezelni a jövőben, 
mintha azok valamiféle ellensé
ges elemek lennének.
- Kire vonatkoztathatók a jelen

tésből következő teendők?
- Megítélésem szerint a legsür

gősebb teendőjük a legmagasabb 
szintű környezetvédelmi irányítá
si szerveknek lenne. Ha most 
majd az következik, hogy „lépje
nek a vállalatok”, akkor magyarul 
szólva „visszapasszoltuk a lab
dát”. Most már lépni kell, méghoz
zá gyorsan.
- Roppant nehéz egy olyan ügy

ben szakérteni, amelyik az ország 
érdeklődésének középpontjában 
áll - szól közbe Kerekes Sándor. 
-Igyekeztünk az indulatoktól elvo
natkoztatva, általános következte
téseket megfogalmazni. Szükség 
van ilyen teamekre, amelyeknél 
egyértelmű, hogy függetlenek az 
ágazati érdekektől. A világon min
denütt egyetemi intézetekhez 
szoktak fordulni, ha szakértőket 
keresnek olyan ügyekben, ame
lyek nagy társadalmi érdeklődés
re tartanak számot, s fontos, hogy 
ezek elfogulatlanok legyenek. 
Olyan szakértőkként tevékeny
kedjenek, akik nem „valahonnan” 
kapják a fizetésüket (minek foly
tán az álláspontjuk az üléspont
jukkal esik egybe), hanem való
ban elfogulatlanok. Nem lehet 
egyetérteni azzal a nálunk dívó 
gyakorlattal, hogy a szakvélemé
nyeket és a jogszabályokat is az 
érdekelt apparátusban ülő embe
rek kénytelenek megalkotni. Létre 
kell hozni szakértői bizottságokat.
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A döntéshozóknak felelősséget 
kell vállalni a döntéseikért, de a 
döntéseket ezen szakértői bizott
ságok véleményének figyelembe
vételével kell meghozni. Nekünk 
ugyan tényleg két hetünk volt a 
jelentésre, de azokat a tapasztala
tokat, következtetéseket is hasz
nosítottuk, amelyeket hosszú évek 
alatt, mint e problémakörrel fog
lalkozók megérleltünk. Tehát 
most egy „tűzoltó akció” kapcsán 
végeztünk el valamit, ami egy jól 
működő gazdaságban, társada
lomban normális lenne. De - úgy 
gondolom -, hogy ezt a munkát 
gyakorlattá kellene tennünk. így 
talán nem születne sok olyan dön
tés, amelyről előre tudják az érin
tettek, hogy nem érheti el célját.
- A magyar társadalomnak már 

európai szintű környezeti tudata 
van. S ez feloldhatatlan konfliktus
ban áll a magyar iparszerkezettel. 
Ezt a konfliktust - ha engedek a 
társadalmi nyomásnak - nagy va
lószínűséggel nem tudom hatéko
nyan feloldani. Az a porleválasz
tó, amelyet ma felszereltetek - 
mert annyian jöttek és szavaztak 
rá - az kb. három évre jelent meg
oldást. Másrészt én azt tapaszta
lom, hogy a természettudomá
nyos alapossággal működő intéz
mények jelentésében nem bíznak 
az emberek. Nemcsak a tanácsi 
apparátusok, hanem a tanácsta
gok, a lakosság sem. Ezért üdvös 
volna a miénkhez hasonló bizott
ságok működtetése, de nem min
dig csak akkor, amikor egy-egy 
ügy „kipukkad".
- Mennyire lehet fontos az adott 

helyeken élő, érintett lakosság vé
leménye, tájékoztatása?
- Nagyon fontos a társadalmi 

háttér, amit éppen a környezetvé
dő mozgalmak, a lakossági véle
mények jelenthetnek. Akiket érin
tenek a döntések, azokat mindig 
meg kell kérdezni. Jó volna, ha 
nemcsak környezetpolitikai kér
désekben, hanem mindenben így 
történne ez. De a nálunk kialaku
lóban lévő gyakorlattal, sajnos 
nem tudok mit kezdeni. Ugyanis, 
ha egy szűkebb érdekcsoport ma 
nálunk megfelelő vezetőre talál, 
akkor érvényesíteni fogja az érde
keit. Elérheti például, hogy a vál
lalatuk által termelt szemetet ne 
azoknak a környezetében helyez
zék el, akik ebből a vállalatból él
nek, hanem tőlük néhány száz ki
lométerre. Ad abszurdum, el lehet 
menni odáig, hogy erőművet nem 
fog más működtetni, csak néhány 
szegény ország, mert a gazdag 
országok megengedhetik maguk
nak - hallgatva a lakosságukra -, 
hogy ne építsenek erőmüvet, mert 
az problémákat okoz. A fontossági 
sorrendet el kell tudni dönteni, de 
nem biztos, hogy népszavazással. 
Az biztos, hogy meg kell győzni az 
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embereket arról, amit egy-egy 
időszakban reálisan el lehet várni 
egy országban. Mindenkinek, aki 
ilyen ügyben szerepel, van ilyen
fajta felelőssége. Ezek politikai 
jellegű döntések és kérdések. Ha 
úgy tetszik, akkor ebben egyetlen 
fórumot lehet illetékesnek tekinte
ni: az ország lakosságát. Hogy el
döntsük: a különféle fogyasztási 
régiókban milyen szerepet szá
nunk a tiszta környezethez való 
jogunknak, s hajlandók vagyunk-e 
lemondani bizonyos fogyasztási 
javakról annak érdekében, hogy 
tisztább környezetben éljünk?
- A gyakorlat azt mutatja, hogy 

magas igényeink vannak és ma
radnak is, amelyekről nem va
gyunk hajlandók lemondani. Ez 
demagógiává fokozható. De tudo
másul kell vennünk, hogy az or
szág teherbíró képessége eddig, 
vagy meddig tart. Az emberekben 
azt kell tudatosítani, hogy ez nem 
egy feneketlen zsák, amelyből ál
landóan ki lehet venni. A környe
zetvédelemnek rövid távon ki- 
kényszerített része egyértelműen 
gazdaságtalan! Ha szerkezetvál
tással lehetne összekapcsolni, az 
végrehajtható volna úgy, hogy 
közben a gazdaság teljesítöké- 
pesgége javuljon. A lábatlant ce
mentgyár por-ügyét nem úgy lehet 
megoldani, hogy rászerelünk a 
kéményre két porzsákot... Néha 
úgy tűnik, hogy a rövid távú érde
keink szemben állnak a hosszú 
távúakkal. Nem jó, hogy elég sok
szor a hangulatkeltés szintjén le
het tapasztalni „megoldásokat”.
- A jelentés „rálö" a sajtóra: 

„...A lakosságnak a környezetvé
delembe való bekapcsolása na
gyobb védelmet adna, az esetleg 
kétes objektivitással eljáró, vagy 
túlságosan szenzációkeltésre tö
rekvő tömegkommunikációval 
szemben." Ön úgy gondolja, hogy 
az újságírók korbácsolják fel ilyen 
ügyekben a kedélyeket?
- Nem gondolom úgy. Az embe

reket tájékoztatni kell! Ugyanis ha 
az ember jól informált, akkor szűr
ni tud, s meg tudja ítélni, hogy a 
szerzett információk közül melyek 
a helytállók és melyek a félreve
zetők, csak „szenzációra” jók. Eb
ben a problémában talán az is 
megjelenik, hogy az elmúlt időben 
a környezetvédelmi témák voltak 
azok, amelyeken a sajtó tanulta a 
magyar „glasznosztyot”.
- Nem akarom a szűkkeblű 

konkrétságba visszarántani ezt a 
beszélgetést, de az Önök jelenté
se a következővel zárul: .... a 
göngyöleg elszállításán kívül a 
kisszövetkezet semmit nem tett, 
továbbra is szabálytalanságok 
vannak, a megindult eljárások 
nem fejeződtek be, a veszélyes 
hulladékot produkáló termelést a 
legfontosabb cikkek vonatkozásá

ban, a betiltás után két héttel újra 
engedélyezték. Nem teszem fel 
azt a kérdést, hogy mi eredménye 
van akkor egy ilyen vizsgálatnak. 
Inkább azt kérdezem, Önök, mint 
független szakértők, milyen visz- 
szajelzést kaptak a jelentésre, mi 
történt?
- Több helyen napirendre ke

rültek a megállapítások - feleli 
Csáki Csaba. - Értesültem arról, 
hogy a minisztérium, munkaprog
ramja kialakításánál figyelembe 
kívánja venni a legfontosabb, álta
lános következtetéseinket. Hogy 
Monoron mi történt, vagy történik, 
arról nem tudok.
- Igazándiból nem is a monori 

ügy kiértékelése, „megoldása" 
volt a feladatunk - mondja Kere
kes Sándor. - Mégis örültünk vol
na, ha a fejleményekről tájékoz
tatnak bennünket. Amit a konkrét 
ügyről ma tudunk, azt a napi sajtó
ból tudjuk valamennyien. De az 
egyetemi kutató, oktató akkor is 
eredményesnek tekintheti a mun
káját, ha a miniszter abban a szel
lemben nyilatkozik a televízióban, 
amilyen szellemben a mi jelenté
sünkben szerepelnek a dolgok. 
Ezt tekinthetjük visszajelzésnek is.
- Van még egy kérdés, amit 

semmiképpen sem kerülhetünk ki: 
a független szakértők személye. 
Szerintem minden szakértő füg
getlennek tartja magát, ha felkérik 
és ha szakért. Sok-sok ügyben ol
vastam már szakértői véleménye
ket, valamennyit szakemberek, 
szakmérnökök, az adott tudomány 
kandidátusai, doktorai jegyezték. 
Egy konkrét ügyben, egymásnak 
homlokegyenest ellentmondó vé
leményekkel találkoztam. Önök 
fontosnak tartják, hogy az embe
rek megbízzanak a tudományos 
szakértők véleményében. Ha a 
„szenzációéhes sajtó" nem tenne 
mást, csak leközölné a szakértők 
névsorát és a szembenálló megál
lapításokat, ez vajon erősítené-e a 
bizalmat? Magyarul: ki, vagy mi 
döntheti el, hogy ki az igazi szak
értő, ki a tudós, ki az elfogulatlan 
és ki az „elfogult" szakember?
- Én nem tekinteném a véle

ménykülönbségeket valamiféle 
rosszértelmü elkötelezettség 
megnyilvánulásainak - válaszolja 
elsőnek Csáki Csaba. - Tudomá
nyos kérdésekben nem mindig le
het egyértelmű véleményt monda
ni. A különböző konklúziók mögött 
egyaránt egzakt okfejtések létez
hetnek. Különösen ha a környe
zetvédelemben jelentkező kérdé
seket nézzük. Ezek olyan problé
mák, amelyeknél például a vélet
lenek szerepe igen nagy. Az, hogy 
hogyan prognosztizáljuk a vélet
len jelenségek bekövetkezését, 
milyen valószínűséget adunk 
egyik, vagy másik lehetőségnek, 
ez csak szubjektív alapú lehet. Az 

ilyen jelenségek kezelésében pe
dig többféle, egyaránt objektívnek 
tekinthető stratégia is létezik. Van 
óvatos, pesszimista, aki azt mond
ja, hogy én a lehető legrosszabb
ra számítok és így döntök. Van 
egy másik, amelyik azt mondja, 
hogy én vállalom az optimizmus
sal járó kockázatot, s feltétele
zem, hogy a legrosszabb nem kö
vetkezik be. Ami lényeges: a mi 
közvéleményünket nevelni keli az 
ilyennel való foglalkozásra. Szé
lesebben kell vitatni az efféle kér
déseket. S ez részben már a tudo
mányos ismeretterjesztéshez is 
tartozik. Nézzük meg: gazdasági 
döntéseknél eddig szinte mindig a 
legjobbra számítottunk. Volt ezek
nek a számításoknak ugyan mér
hető valószínűségük, de ezek ál
talában nem következtek be... Va
lahogy a mi egész gyakorlatunk 
elszokott a kockázatok kezelésé
től. Ez igaz a környezetvédelemre 
is. Azt nem vitatom, hogy az egyes 
szakértő személyes elkötelezett
sége, sőt anyagi érdekeltsége is 
közrejátszhat abban, hogy milyen 
stratégiát követ.
- Vannak azonban tiszta és 

egyértelműen megítélhető ese
tekben is szembenálló szakértők 
és szakvélemények, ugye?

- Ez az, amit most tanulunk - 
mondja Kerekes Sándor. - Az vol
na a legcélravezetőbb, ha minden 
konkrét ügyben nyilvánosságra 
hoznák a szakértők névsorát. S ha 
kiderül valakiről, hogy nagyon 
gyakran téved, akkor természete
sen ne szakértsen többet. Ahogy 
a politikában, a tudományban is el 
kell jutni idáig. A kutatók többsége 
saját lelkiismerete és felkészült
sége szerint igyekszik véleményt 
adni. Vannak, akik nem. Ha a dön
téshozó érdekeinek azok felelnek 
meg, akik egyébként nem felelnek 
meg, akkor előfordulnak rossz 
döntések. De ez nem a szakértők 
működésének jogosságát vonja 
kétségbe... Van egy csomó szak
értő, aki nem szakértő. Nem ért 
ahhoz, amit csinál. A környezet
védelem Magyarországon kb. 15 
éve létező szakma. Minden olyan 
szakmát, amelyik viszonylag új, 
sok szerencselovag is megpróbál. 
Ez is tény, s nem elhanyagolható. 
Ezért a szakvéleményeket nyilvá
nosságra kellene hozni. így lehet 
egyértelműen és tisztán megmér
ni, összemérni a szakvéleményt a 
létező, vagy bekövetkező való
sággal. S még egy - szerintünk 
nagyon fontos - követelmény: 
hozzák nyilvánosságra azt is, 
hogy egy-egy adott környezetvé
delmi problémában végül is ki 
döntött, kik döntöttek! A felelősség 
nyilvánossága alapkérdés.

VÁRHELYI ANDRÁS



Az egyik remete
lakás bejárata

A védetté 
nyilvánított 

sámsonházai 
kőfejtő

'W

itt fakadtak források 
Szent László lovának 
patái nyomán, 
és itt nyíltak szét 
a hegyek, 
hogy meredek 
szurdokvölgy állhassa 
útját
a király üldözőinek.

Homokkő rétegbe vájt 
remetelakások

Az országot járó túrázók 
alig ismerik.

Akit Salgótarján, 
vagy a Mátra északi része 

felé vezet a sorsa, 
az is elmegy mellette.

Talán pillantást 
sem vetve a tájra. 

Pedig valaha

*■'*>■'*

Zagyva a keleti Cserhát 
és a pásztói Mátra erdős vonulatai 
közt, festői völgyszoroson keresz
tül tör magának utat az Alföld felé. 
A két hegységet itt csupán a folyó 
által kialakított szurdokszerü me
derszakasz választja el egymás
tól.
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A ritka 
fekete kökörcsin 
tavasszal hozza 

virágát

2.
Száraz, meleg, 

napsütötte gyepekben él 
a tavaszi hérics

(A szerző felvételei)

A szépen helyreállított 
mátraverebélyi 

koragótikus templom

Kilátás 
a Meszes-tetőről

3.
A tavaszi kankalin 

a keleti-Cserhát 
lejtőin 

néhol még nagyobb 
számban fordul elő

4.
A Zagyva-völgyében 

helyenként 
pompás tarka 

virágszönyeget 
alkot a leánykökörcsin



A 21-es autóút követi a vízfolyás 
irányát. Elhalad a hegyek lábánál 
húzódó kisváros, Pásztó mellett, 
hogy azután Mátraverebélynél egy 
balra leágazó bekötöúttal cserháti 
barangolásra invitáljon. Érdemes 
engedni a csábításnak. Nem sokat 
kell menni, hogy a falu szélén, kis 
dombon föltűnjön a híres gótikus 
templom masszív terméskő falai
val, erős támpilléreivel.

A legenda szerint a kunok elől 
menekülő Szent László innen vág
tatott a mai búcsűjáróhely, Szent
kút felé, ahol lovának patái nyo
mán csodatévö források fakadtak. 
A? üldözök előtt szétnyíltak a he
gyek, hogy meredek szurdokvölgy 
állhassa útjukat. A király így bán- 
tatlanul mehetett tovább. E szép 
legenda nyomán tódultak a népek 
a forrásokhoz, gyógyulást remél
ve. Ezért épült föl Mátraverebély 
szép temploma is.

A török hódoltság idején a 
szentkúti völgy kitáruló katlaná
ban Ballágh Antal fe\debrö'\ plébá
nos remetepapként épített társai
val egy kis fakápolnát, majd a 
völgy fölé magasodó Meszes-tető 
meredek falának homokkövébe 
barlanglakásokat és kápolnát vájt.

A meredek fal, amelybe az üre
geket vágták, más miatt is érde
kes. A szakember, mintha nyitott 
könyv volna, „elolvashatja” a vul
káni tevékenység egyes fázisait, a 
lassan visszahúzódó miocén kori 
tenger őslábasfejüekkel, mohaál
latokkal, tüskésbőrüekkel tarkí
tott, egészen aprószemü homok- 
kőréteg-sorainak kialakulását. Ép
pen a barlangok szintjében van
nak azok a nevezetes rétegek, 
amelyek tizenkét tengeri liliom
fajt, az eddig megismert fajoknak 
csaknem felét megőrizték.

Ha följebb megyünk a kies fenn
síkra, az eddig is szép panoráma 
kitágul. Kibontakozik a távolban a 
Zagyva-völgye és a Mátra vulkáni 
kúpjainak egyre magasodó sora. 
Az út a fennsíkról vízmosásos 
mészköhasadékon keresztül ve
zet vissza a templomhoz, miköz
ben egy kis mészkőbarlang teszi 
még vadregényesebbé a tájat. Ta
vasszal a sziklák, bokorerdők ko
morságát héricsek, tavaszi kanka
linok, fekete kökörcsinek szín
pompája oldja föl.

A hegycsoport nyugati oldalá
nál húzódik meg Sámsonháza. 
A település határában omladozó 
Fejérkö-vára alatt fölhagyott kő
fejtő falai magasodnak. Most me
gyei védelem alatt áll, és tájékoz
tató táblák adják hírül a hegység 
föltárt szerkezetét. Az egymásra 
rakódott tufa-, andezit-, láva- és 
tengeriüledék-sorokat. A földtör
ténet nyitott lapja ez, amelyet a 
Cserhátot járva érdemes megte
kinteni.

DR. FANCSIK JÁNOS
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KÜSZVÁGÓ CSER
(Sterna hirundo)

DR. STREIT BÉLA felvétele

A küszvágó csér főleg a vizek környékén tanyázik, 
keskeny szárnyát könnyedén lengetve száll a víztükör 
felett. Csőrét lefelé tartva kutat élelem után, s ha csa
patosan úszó szélhajtó küszt, keszeget, vagy egyéb 
apró halat pillant meg, szárnyát összecsapva, függőle
ges zuhanással csípi nyakon zsákmányát. A párvá
lasztás idején a halacskák „nászajándékul” is szolgál
nak. Ritkábban vízirovarokat, sőt a szárazföldön szöcs
két is zsákmányol.

A fészeképítéshez mindig szigetet, kidőlt, vízen úszó 
fatörzset, esetleg uszadékot választ. Halastavakon, 
természetes szikes tavakon készíti el száraz növényi 
hajtásokból kezdetleges fészkét. Néhol nagyobb tele
pekben, dankasirálytelepekhez társulva költ. Fészek
helye leggyakrabban három tojásból áll, amelyeken a 
szülök felváltva kotlának. Mivel már az első tojás lera
kása után megkezdik annak melengetését, igy a fiókák 
nem egyszerre kelnek ki. A csérek szeptemberben 
felkerekednek, s a telet Afrikában töltik, ahonnan csak 
április elején térnek vissza. Élőhelyeinek megfogyat
kozása miatt állománya megcsappant, ez tette szüksé
gessé az ország egész területén a védetté nyilvánítá
sát. Pénzben kifejezett értéke 1000 forint. (G. M.)

A sirályfélék családjába (Laridae) tartozó faj hatal
mas területen él. Spanyolországtól Kamcsatkáig Eurá
zsia csaknem teljes mérsékelt övi zónájában előfordul, 
de fészkel Észak-Amerikában is. Nálunk rendszeresen 
költ főleg az Alföldön, a Kisalföldön, a Mezöföldön és 
a Balaton környékén.

A madár rigó nagyságú, de hosszú szárnya és farka 
miatt nagyobbnak tűnik. Nyáron lába és csőre narancs
vörös, a csörhegye fekete. Sapkája is fekete színű. 
Télen viszont a csőre fekete, a töve piros. Tollruhájá- 
nak színezete a hófehértől a sötétszürkéig terjed. Há
tának és szárnyának felső oldala kékesszürke, a kar- 
evezők vége sötétszürke, teste és villás farka fehér 
színű.

MAGYARORSZÁG VÉDETT 
GERINCES ÁLLATAI



Jelentés a Teleki-expedícióról IV.

flZŰJRfl 
FÖLFEDEZETT

VULKÁn
Két hónapos tanzániai kutatóúttal a,hátunk 

mögött Arushából útra keltünk Kenya felé. Vi
szonylag gyorsan átestünk a formaságokon, s 
Namangától, a határállomástól kezdve a térké
pek szerint már az Ambosseli Nemzeti Parkban 
jártunk. A Kilimandzsáró északi lábánál fekvő 
híres vadrezervátumról nemsokára szomorú 
dolgokat tudtunk meg. A valaha majd 4000 négy
zetkilométeres nemzeti parkot az utóbbi évek
ben kettéosztották. Nagyobb részét először „le
fokozták" vadvédelmi területté, majd később ezt 
is megszüntették, s csupán egy kisebb belső 
része maradt meg nemzeti parknak. Az okát is 
megtudtuk: kell a föld. Kenya jelenleg Afrika 
egyik leggyorsabban népesedő országa, és hiá
ba a néhai Kenyatta elnöknek a természet vé
delmére minden kenyait felhívó és minden nem
zeti parkban kifüggesztett kiáltványa, ezek terü

a vadállatok. Vadászni ugyan tilos az egész
lete egyre fogy, egyre több helyről szorulnak ki

országban, de a maszájok természetesen lán
dzsáikkal védekeznek a nyájaikat esetleg meg
támadó ragadozók ellen. A háziállatok lelegelik 
a füvet, nem marad a vadon élők számára. Ezek 
lassan eltűnnek, kipusztulnak, s velük együtt a 
belőlük élő fajok is. A maszájok kecskenyájai 
mellett ma még ott láthattuk a zsiráfok akácia- 
ágat kopasztó csapatát, a kiégett, gyér füvet 
legelő zebrákat és valamivel távolabb, a bozót
ban egy lapulva figyelő oroszlánt is. A látóhatár 
szélén feltűntek Nairobi körvonalai. Bizarr lát
vány, amint a toronyépületeknek a délibáb által 
megemelt, a hőségben remegő képe előtt egy 
zsiráf nyújtogatja a nyakát.

Három nemzet fiai
Mire a fővárosba érünk, már nincs melegünk.

Nairobi a Kikuju-felföld peremén épült, 1700 
méter magasban, klímája igen kellemes. 100 
évvel ezelőtt, Teleki ittjártakor még egyáltalán 
nem létezett. A magyar utazó 1887 szeptembe
rében táborozott le a Ngare Erobi, azaz a Hideg-

Magasra nőtt Euphorbia, 
háttérben a Kenya-hegy 

hófődte csúcsa

(Vojnits
András felvételei)

A kaméleon
lakott 
települések 
határába is 
bemerészkedik
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patak partján, Kikuju-földön. Ottjárta után né
hány esztendővel az angolok birtokba vették ezt 
a földet. A vasútépítések nyomán először cso
mópont, később főváros alakult itt ki.

Itt csatlakozott hozzánk dr. Dániel Kapule, a 
Nairobi Egyetem tanára és dr. Martin Zieger 
professzor Ausztriából, a klagenfurti egyetem
ről. A nemzetközivé bővült expedíció a Kenya- 
hegy irányába indult tovább Teleki nyomán. Ki
kuju-földön keresztül Teleki annak idején igen 
nagy nehézségek árán jutott csak el Afrika má
sodik hegyóriásához. Ma Nairobiból autópálya 
indul a Kenya-hegy irányába. „Hongót”, azaz a 
kötelező ajándékot csak az ellenőrzési ponto
kon, mint úthasználati díjat kell befizetni. A ki- 
kujuk földje jelenleg is Kenya egyik éléstára. 
Minden földdarab gyönyörűen megművelve, ba
nán-, kávé-, cukornád-, burgonya-, kukorica-, 
hagyma-, zöldség- és gyümölcsültetvények kö
zött kanyarog az út. A kikujuk barátságosak és 
udvariasak, nyoma sincs annak az ellenséges 
érzületnek, amellyel Teleki karavánját annak 
idején fogadták.

Ismét vad vidéken haladtunk, a maszájokkal 
rokon szamburuk földjén. Maralal település a 
vidék központja, ennek szélén ütöttünk tábort. 
Csakhamar festői öltözetű szamburu harcosok 
érkeztek gyönyörűen felékszerezve, lándzsá-

Földünk legnagyobb madara az afrikai strucc, 
a Nairobi Nemzeti Parkban. Repülni nem tud, 

de hosszú, erős lábaival akár négyméteres 
lépéseket is képes megtenni. Időleges 

szavanna) asztalkőzösségek tagja

san, kardosán. A tábor szélén a földbe szúrták 
a lándzsáikat egymás mellé, leguggoltak az így 
keletkezett lándzsakerítés mögé és illedelme
sen várták, hogy észrevegyük őket. Legelőször 
természetesen a néprajzkutatók vették észre 
őket. Sárkány Mihály és Füssi Nagy Géza figyel
mesen forgatta a kezében az ügyes kovácsra 
valló fegyvereket. A budapesti Néprajzi Mú
zeumnak még nincsenek ilyen darabjai, megin
dult hát az alkudozás. A szamburuk hamar ész
revették, hogy szakértőkkel tárgyalnak, mert el
vezettek bennünket a fegyvereket készítő mes
terhez. A pár kilométerre lakó kovácsnál a kér- 
dezösködés majd egész napon át tartott, később 
a geológus Is bekapcsolódott: milyen vasércet
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használnak, honnan veszik stb. A szegény ko
vács igencsak belefáradt a válaszadásba, de 
végül is nem járt rosszul, mert mindannyian 
vásároltunk nála egy-két lándzsát.

A környezetpusztítás ára
Maralal környéke híresen gazdag vadrezer

vátum. Itt képet kaphattunk arról, mekkora állat- 
sűrűség volt valaha a szavannás Kelet-Afriká- 
ban. A méregdrága Maralal Lodge teraszáról, 
mintegy páholyban ülve tanulmányozhatók az 
alig karnyújtásnyira legelésző állatok. Zebrák 
fürdenek a porban, varacskos disznók, turkálják 
a fák gyökereit, s ha találnak valamit enni, akkor 
letérdelnek hozzá. 10-15 antilopfaj látható egy
szerre: a hosszú fejű duiker, az alig özgidányi 

szerpentinen ereszkedtünk lefelé. Höhnel an
nak idején szelvényeken rajzolta meg az út
menti panorámát. Ennek másolatait tanulmá
nyozva Lerner János térképész igyekszik azo
nosítani a tájat. Újra és újra elcsodálkozhatunk, 
hogy az osztrák tengerésztiszt milyen pontosan 
tudott az akkori nehéz körülmények között dol
gozni. A szelvényeken ábrázolt domborzati haj
latok, hegyek-völgyek mind felismerhetők. Előt
tünk a szelvényekről, térképekről azonosított 
Nyiro-hegy, jobbra egy másik vonulat, a Teleki 
által „Zanzibárban lakó barátomról, Lloyd Wm. 
Matthews generálisról” elnevezett Matthews-

Pávián Maralalban

A vadon élő zebrák Maralalban is 
megszokták az ember közelségét

A Teleki-vulkán lávafolyása 
a Nabuyaton lábánál

A Szahara déli peremétől egészen 
Dél-Afrikáig fordul elő a sztyepplakó 

jávorantilop, a legnagyobb testű antilopfaj

ormányos dikdik, a fakó ló- és a tehénantilop, a 
gnú, a Thomson-gazella, az impala, a hosszú 
szőrű vizibak és társaik. Éjszaka meg minden 
bizonnyal előjönnek a ragadozók is, erre utal
nak a szanaszét heverő, a napon hófehérre vál
tozott csontmaradványok. Vojnits András zooló
gus nehezen tud tőlük elszakadni, de menni kell 
tovább.

Az észak felé vezető országút meglehetősen 
poros, de jól járható. A kenyai kormány a maga
sabb helyeken - ott, ahol remény van arra, hogy 
megmarad - erdőket telepített, elsősorban az 
itteni klímát jól tűrő eukaliptuszokat és fenyöfé- 
léket. Korábban is voltak erdők, de azokat már 
régen kiirtották. Teleki ezt látta éppen száz éve: 
„Pompás, különösen toboztermö fák környékez
tek itt sűrű sorokban. Vidám hangulatunkat, 
amelyet a lakatlannak látszó és a magányosság 
meg a szüzesség bájaival ékeskedő szép erdős 
vidék keltett bennünk, megzavarta egy rendkí
vüli kellemetlen látvány; itt ugyanis a szép ter
mészetben az ember gyalázatosán pusztított. 
Felgyújtották az erdőt és a tűz a hatalmas fa
óriásokat nagy területen felemésztette és meg
csonkította. Mindenfelé törzsek és ágak hever
tek, és vastag hamuréteg borította a talajt; a füst 
egész felhőket alkotva kóválygott a levegőben".

Teleki mintha pontosan a miáltalunk látotta
kat írta volna le. Zieger professzor, aki többek

között környezetvédelemmel is foglalkozik, el
vesztette osztrák kedélyét és kétségbeesetten 
fényképezte-dokumentálta a pusztulást. „Ez 
még nagyobb kár, mintha az eredeti növényta
karó pusztulna, hiszen az eukaliptusz telepítése 
igen sok pénzbe kerül" - mondta.

A magasföldröl hamarosan a kelet-afrikai 
árokrendszer peremére érkeztünk. Az 1000 mé
ternél magasabb peremről letekintve, ha nem is 
látjuk, de sejtjük a repedés alján hosszan el
nyúló kék vizet, a Rudolf-tavat. Kerékpusztitó 

hegység. A száz évvel ezelőtti naplóból tudjuk, 
hogy annak idején seregnyi vadállat élt errefe
lé. A karaván húsigényét Teleki maradéktalanul 
ki tudta elégíteni. Most állatnak semmi nyoma, 
poros kősivatag és ványadt tüskebozót húzódik 
a szemhatárig. A geológusnak, morfológusnak 
viszont ez a paradicsom. Hatalmas területeket 
borít a féldrágakő; opál, jáspis, kalcedon. Ter
metes kvarckristályok fehérlenek az út mentén. 
A konzervtartalmuktól megfosztott élelmiszeres 
ládák kövekkel telnek meg.
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Estére érkeztünk a Nyiro-hegy alatti kis tele
pülésre, North Horrba. Másnap már március 
elseje volt. Erre a napra terveztük, hogy a Ru- 
dolf-tavat fölfedezzük magunknak. Nem siet
tünk, ezen a napon csak 100 kilométert kellett 
megtennünk. A táj lépésről lépésre lett egyre 
szárazabb, kopárabb. Hamarosan felaprózó
dott, üvegélességü, lávaömlésekre ért az út, 
kemény próbára téve a gumikat. Turkána pász
torok terelgették kecskéiket a köveken; róluk 
kapta úticélunk új nevét: Turkána-tó.

Kora délután volt, mikor az egyik kanyar után, 
egy vulkáni kúp mögül mesekék víztükör csillant 
elénk. „Gyors futásban tettük meg a néhány 
száz lépésnyi távolságot a hegy gerincéig, mert 
a szemeink előtt elterülő kép minden lépésünk
nél nagyobbá vált, míg végre bámuló tekinte
tünk előtt egészen új világ terült el. A mélység-
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ben levő ür, mintegy varázsütésre, festői he
gyekkel és meredek lejtőkkel, keresztül-kasul 
húzódó szurdokkal és völgyekkel telt meg, ame
lyek mintha minden oldalról siettek volna elő, 
hogy egy sötétkék, a messze távolban elenyé
sző tónak szolgáljanak keretül” - írta Höhnel. 
Teleki csak annyit jegyzett naplójába, hogy: „A 
tavat Rudolfnak kereszteltem."

Táborverés 
a Rudolf-tó partján

Kora este érkeztünk meg Loyangalani telepü
lésre, amely a tó keleti partjának „fővárosa”. 
A szafári-utasok általában idáig jönnek, észa
kabbra már csak a legvállalkozóbbak indulnak. 
Mi - rövid pihenő után - a tó déli végéhez indul
tunk. Kutatóutunk legnehezebbnek ígérkező 
szakaszát kezdtük meg elindulván a Teleki
vulkánhoz. Haroun Tazieff, a világhírű vulkano- 
lógus írta az itt tett látogatása után, hogy a 
Rudolf-tó déli végén fehér ember másfél napnál 
nem bírja tovább.

Éjszaka, a telihold fényénél indultunk neki, 
immár gyalogosan. Felfogadott vezetőnk bizal
matlanul méregette a társaságot, nem hitte vol
na rólunk, hogy kibírjuk. Különösen Juhász Ár
pád geológust, akinek közben ősz szakálla nőtt, 
próbálta lebeszélni az útról, persze sikertele
nül. Éjjel kettőkor a tóparton lefeküdtünk aludni, 
hogy hajnalban ismét útrakeljünk. A nap hama
rosan fejtetőn tűzött bennünket. A szél egyfor
ma erővel, megállás nélkül, ugyanabból az 
irányból fújt: a 40 fokos hőségben nem izzad

tunk, nem volt rá módunk. Mikor elfogyott a 
magunkkal hozott víz, Teleki nyomán mi is ráfa
nyalodtunk a tó vizére. A Rudolf első kortya 
szinte jó. Csak a második után érez az ember 
valamiféle szappanos ízt, a harmadik után kese
rű-sósat, a negyedik után meg nagyon szomjas 
lesz. Höhnel és Teleki annak idején kikísérle
tezte, hogy a vízhez borkösavat adva ihatóvá 
lehet tenni. Mi is hoztunk ebből a vegyszerből 
és a kezelt folyadék, ha nem is lehetett „víz”- 
nek nevezni, azért fogyasztható volt.

Másnap befutottak a Loyangalaniban bérelt 
motorcsónakok, amelyek a felszerelés nehezét 
hozták. És fejenként 20 liter tiszta édes vizet! 
Sohasem éreztük ennyire finomnak és még so
hasem becsültük meg ennyire! A pihenés után 
a környék kisebb, rövid gyaloglással is elérhető 
vulkánjait vizsgáltuk meg. A táborunk fölé ma
gasodó Nabuyaton szabályszerű kör alakú vul
káni hamugyűrü. 45° meredekségű, teljesen si
ma oldalán nem kis feladat volt felkapaszkodni, 
főleg kamerával, állvánnyal, műszerekkel. 
A pereméről való kilátás mindenért kárpótolt. 
Innen pillantottuk meg először a Teleki-vulkánt 
teljes egészében, ahová utunk vezetett.

A rejtélyes vulkán
A meleg miatt most is éjszaka indulunk. Ki

száradt folyómederben vezetett az ösvény. Át
gyalogoltunk egy éjjeli álmából éppen ébredező 
turkána falun, majd egy öreg lávafolyás pere
mére felkapaszkodva, elöderengett a Teleki
vulkán koromfekete kúpja. Höhnel így írja le 
találkozásukat a vulkánnal: „Az utolsó hegyhát
ról a tó végét és annak környékét teljesen belát
hattuk. Meglepetésünkre olyan vidéket pillan
tottunk itt meg, amelyet fekete láva takart és 
rajta különböző, tökéletes alakú kráter volt el
szórva. Köztük az egyik, valami alacsony kúp
hegy szakadatlanul szórta a füstfelhöket, még 
mindig működő tűzhányók területére érkeztünk 
tehát... Afejnyi nagyságtól a köbméternyi nagy
ságig váltakozó, nagy zűrzavarban heverő, éles 
szegélyű kövek zárták el az utunkat és tették a 
járást rendkívül nehézzé... E vulkáni tömegek 
olyan frisseknek látszottak, hogy csak lassan 
közeledtünk feléjük: a füstölgő vulkántól a tó 
felé nyúltak... Igazán borzasztó volt az a hőség, 
amely a fekete lávából sugárzott ki.... A Rudolf- 
tótól délre fekvő ezen egész vulkáni tájnak, elég 
sajátos, bennszülött neve nincs; így látszik te
hát, hogy az ott uralkodó borzasztó erőktől való 
titkos félelem a bennszülötteket ezen ijesztő 
helyektől távol tartja. Magam tehát bátorkodtam 
a vulkánt az expedíció vezérének tiszteletére, 
Teleki-vulkánnak elkeresztelni, mert neki tarta- 
tottfenn, hogy a sötét világrész ezen legfrissebb 
tűzhelyéről a világot értesíthesse."

Ezen a reggelen szerencsésebbek voltak a 
kutatók, mert a napot felhők takarták el és sze
rencsétlennek érezte magát a krónikás, hogy a 
napot felhők takarták el. A kutatómunkát előse
gítette, hogy a nap nem tombolt teljes erejével, 
viszont a koromfekete láva és salak fény hiá
nyában filmezhetetlenné, fényképezhetetlenné 
vált. Míg a közetgyűjtés, rajzolás, vizsgálódás 
folyt, eltelt a délelőtt, végre a nap is kisütött. 
A kiürült kulacsok a hátizsákokba kerültek, mel
léjük a rengeteg gyűjtött kő, hogy hazaszállítva, 
eldönthető legyen a vita, amely geográfus
geológus berkekben már 100 éve folyik, hogy 
tudniillik volt-e vulkáni működés Teleki ittjárta- 
kor, vagy sem. Teleki és Höhnel megfigyeléseit 

a kor tudósai hitetlenkedve fogadták, ugyanis 
egy, a kontinens belsejében működő tűzhányó 
a vulkánosság korábbi, divatos elméletének cá
folatához vezetett. Addig úgy tartották, hogy 
működő vulkánok csak a kontinensek peremén, 
tengerpartokhoz közel fordulhatnak elő, mint
hogy a tengervíznek be kell nyomulnia a mag
mát tartalmazó kamrába, hogy ott robbanást 
idézzen elő. A Telekiről elnevezett tűzhányó a 
tengertől 700 kilométerre van, tehát ez a hipoté
zis tarthatatlanná lett. Mikor pár évvel később 
a német von Götzen egy még jobban a konti
nens belsejében levő vulkánt, a Virungárt fölfe
dezte, már elismerték, hogy lehet vulkánosság 
tenger nélkül is. Nem is ezt vonták kétségbe 
később, hanem hogy maga a Teleki-vulkán léte
zik-e, működött-e, mikor a magyar utazó és tár
sa ott járt. 1898-ban Cavendish, angol utazó 
kereste a nyomát, de nem találta. A verdikt 
azonnal kész volt: ilyen vulkán nem is létezik. 
Ez került be aztán az Encyclopaedia Britannicá- 
ba is. Történt mindez annak ellenére, hogy több 
brit utazó megtalálta és be is azonosította. 1933- 
ban az angol E. M. Champion minden kétséget 
kizáróan megtalálta a vulkánt, lerajzolta, feltér
képezte, le is fényképezte. Megjelentette publi
kációban is, a The Geographical Journal 1935. 
áprilisi számában. A már említett Haroun Tazi
eff 1953-ban vezetett expedíciót ide. Tűz és víz 
című könyvében - felületes benyomások alap
ján - ismét csak kétségbe vonja Höhnel és Tele
ki állításait. Tazieff nem is ment fel a vulkán 
tetejére. Mikor a legutóbbi években Borsos Ba
lázs és Móga János magyar egyetemi hallgatók 
jártak a Teleki-vulkánon, megfigyeléseik alap
ján ők is kétségbe vonták azt, hogy a tűzhányó 
1888-ban működött, „évszázados fákat” látván 
rajta.

E kis történeti kitérő talán magyarázza, hogy 
miért fordítottunk olyan nagy figyelmet és hat 
napot a vulkán és környékének alapos tanulmá
nyozására. A mai korszerű laboratóriumi mód
szerekkel a hazavitt kőzetekből - túl az egysze
rű empírián - már megállapítható a kitörések 
kora. Vojnits András pedig az „évszázados 
fák"-ból vett mintát, hogy otthon pontosan kide
ríthessék a korát.

Mikor a nap kisütött, az expedíció visszaindult 
a tó partjára, ketten visszamaradtunk filmezni, 
fényképezni. Lerner Jánossal felfedeztünk egy 
lyukat, ahonnét kénszagú füst gomolygott elő. 
Jóllehet a vulkán most „hivatalosan" nem mű
ködik, kialudtnak tartják.

Március 6-ra, a hivatalos centenáriumra több 
küldöttség is érkezett táborhelyünkhöz. Még 
Nairobiban megtudtuk, hogy egyes utazási iro
dák „Teleki-szafárikat” szerveztek a tó partjára 
a centenárium alkalmából. Egy tevés csapat 
élén megérkezett Siegl doktor, Ausztria nagykö
vete, velük együtt Liptay-Wágner Sándor Ma
gyarország képviselője, egy angol csoport, 
amelyet John Millard vezetett, aki a Teleki
expedíció 50. évfordulóján már kutatott errefelé. 
A brit hadsereg egyik egysége is delegált nyolc 
katonát, akik végiggyalogolták a Teleki-útvonal 
egy részét. Kenyai küldöttség is érkezett, be
szédek, himnuszok hangzottak el. A hihetetle
nül erős és forró szélben fennen lobogtak a 
résztvevők nemzeti zászlai. Este pedig - ahol 
osztrákok és magyarok vannak, nem is lehet 
másként - nagy gulyásparti mellett ünnepel
tünk, osztrák vörösborral. Záróaktusként a 
nagykövet valahonnét elővarázsolt két fadobo
zos, jéghideg, valódi Sacher-tortát.

SÁFRÁNY JÓZSEF
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4 Du Pont felhagy 
a káros vegyszerek gyártásával

A környezetvédő csoportok 
döntő fordulatként üdvözölték a 
Du Pont konszern bejelentését, 
hogy beszünteti a klórozott szén
hidrogének gyártását. E vegyi 
anyagok világviszonylatban legje
lentősebb gyártójának ez a dönté
se talán arra készteti a hasonló 
cikkeket gyártó többi vállalatot és 
országot is, hogy kövessék a Du 
Pont példáját. A döntés ugyanak
kor megsokszorozhatja a vegy
ipar képviselőinek arra irányuló 
igyekezetét, hgoy biztonságosabb 
helyettesítő vegyületeket találja
nak.

A Delaware állambeli Wilming- 
tonban székelő Du Pont konszern 
szóvivője közölte, hogy az üze
mek bezárásának menetrendjét 
még nem állították össze. A kon
szern látja el klórozott szénhidro
génnel a világpiac 25 százalékát. 
(E piac értékét több mint 2 milliárd 
dollárra teszik.) A szóvivő ugyan
akkor bejelentette, hogy a Du Pont 
nagyobb mértékben óhajtja csök
kenteni e vegyületek gyártását an
nál, mint amekkora csökkentést a 
múlt év szeptemberében Mont
realban a 31 ország által aláírt 
megállapodás követelne tőle. (A 
montreali egyezmény azt irányoz
za elő, hogy 1999-ig világviszony-

Hosszabb szárnyú fecskék
Az elektronikus adatfeldolgo

zás még a költöző madarak visz- 
szatérésének megfigyelésére is 
alkalmas. Franciaországban a 
madárvédelmi egyesület a Fran- 
ce-Culture rádióállomás közre
működésével megszervezte 
„fecskék” akciót, amelynek célja a 
fecskepopuláció összeszámlálá- 
sa volt.

Néhány éve a tudósok a fecske
népesség jelentős csökkenését 
tapasztalják. Az országos méretű 
akció módot ad egyrészt arra, 
hogy fölkeltsék a lakosság érdek
lődését a fecskék sorsa iránt, 
másrészt annak a megfigyelésé
re, hogy az idén tovább tart-e a 
csökkenő tendencia. Egy évtized
del ezelőtt közel 10 millió füsti 
fecske és molnárfecske tért vissza 
Franciaországba. Tavaly azonban 
már alig 5 millió - vagy talán még 
kevesebb. A szakértők szerint 

latban 50 százalékkal csökkentsék 
a klórozott szénhidrogének gyár
tását.)

A Du Pont szóvivője közölte, 
hogy 10 milliárd dollárt költenek 
évente helyettesítő vegyületek fel
kutatására.

Az Allied Signal konszern szak
értői egyelőre még nem hoztak 
döntést. „Ha valóban ilyen komoly 
a helyzet, akkor egy sor egyaránt 
kedvezőtlen lehetőség közül kell 
majd választanunk” - közölték a 
cég képviselői. Az Allied Signal 
bejelentette, hogy három, poten
ciálisan ígéretes helyettesítő ve- 
gyülettel is kísérletezik, de alkal
mazásukra legfeljebb hat év múl
va kerülhet sor a vegyületek toxi- 
citásának felderítése után. Az ICI, 
ajdórozott szénhidrogének jelen
tős brit gyártója úgy nyilatkozott, 
hogy nem tervezi e vegyületek je
lenleg használt nemzedékének a 
termelésből való végleges kivo
nását. De ők is folytatják a helyet
tesítő anyagok kifejlesztését, ha
bár a szakértők úgy vélik, hogy 
ilyen anyagok legföljebb 1993-ban 
állnak majd rendelkezésre széles 
körben.
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amellett, hogy fészkelőhelyeiket a 
korszerű életmód következtében 
fokozatosan elvesztik (a fészek 
építésére kevésbé alkalmas vako
lat használata az épületeken, a 
táplálékul szolgáló rovarok popu
lációinak csökkenése), más lé
nyeges tényező is szerepet ját
szott.

Az afrikai Szahel-övezetben 
uralkodó szárazság miatt vagy 
ezer kilométerrel hosszabb lett az 
az út, amelyet a fecskék évente 
kétszer megtesznek. Márpedig, 
mint sok más állat, ezek a mada
rak is meghatározott erőkifejtésre 
vannak „beprogramozva” - ma
gyarázzák a tudósok. Ha a meg
szokottnál csak 500 kilométerrel is 
hosszabb utat kell megtenni a vo
nulás során, ez is elég ahhoz, 
hogy sok fecske elpusztuljon vég
kimerülésben. Ősszel az elsivata- 
gosodott övezetek fölött, amelye

ken útjuk végén átrepülnek, egyre 
kevesebb rovart találnak, amely 
repülés közben táplálékul szolgál 
nekik. A sokkal távolabbról indult 
madarak, különösen a fiatalok, a 
Földközi-tenger fölött teljesen el
vesztik erejüket, és vízbe fúlnak...

Mostantól kezdve Franciaor
szágban mindenki, akit érdekel e 
madarak sorsa, akár levélben, 
akár Minitel-készüléke segítségé
vel értesítheti a madárvédő egye
sületet a madarak megérkezésé
ről. A tudósok emellett folytatják a 
fecskék viselkedésének és fejlő
désének tanulmányozását. A leg-

Európa fölött is megjelent 
az ózonlyuk

Egy több, mint száz tagú ameri
kai tudóscsoport aggasztó vész
jelzést adott le: ha a világ minden 
táján nem hagynak fel a gáznemü 
klórozott szénhidrogének gyártá
sával és a légkörbe bocsátásával, 
akkor tovább vékonyodik az ózon
pajzs - ez pedig halálos veszedel
met jelent az emberiségre.

Az új kutatások eredményét a 
minap ismertette Róbert Watson, 
aki az amerikai űrhajózási hivatal 
megbízásából irányította és koor
dinálta a munkálatokat. Ismerteté
séből döbbenetes kép tárul elénk. 
Az ózonréteg elvékonyodása, 
amelyet először az Antarktisz fö
lött észleltek, más területekre is 
kiterjedt. Kimutatták azt is, hogy a 
veszedelmes folyamat - 1969 és 
1986 között évi 1,7-3 százaléknyi 
elvékonyodás - földünk legsűrűb
ben lakott vidékeit érinti: Nyugat- 
Európát, az Egyesült Államokat, a 
Szovjetuniót, Kínát és Japánt.

Erőmű a Kwai folyón ál
A thaiföldi környezetvédők fon

tos részgyőzelmet könyvelhettek 
el: egy magas szintű vizsgálóbi
zottság szót emelt a vitatott Nam 
Cson-gát megépítése ellen. A bi
zottságot tavaly ősszel a kormány 
nevezte ki, hogy kivizsgálja a ter
vezett 580 megawattos vízerőmű 
ökológiai és szociális kihatásaival 
kapcsolatos panaszokat. Ami a 
beruházás gazdaságosságát ille
ti, a vizsgálat már rég pozitívan 
zárult.

Az ajánlást évekig tartó, heves 

érdekesebb e tekintetben a parti 
fecskék alkalmazkodása. Megál
lapították, hogy a Szahelban be
következett, különösen aszályos 
évek után a visszatérő parti fecs
kék szárnya hosszabb volt, mint a 
fajra jellemző átlag. Azt még meg 
kell vizsgálni, csakugyan geneti
kai fejlődésről van-e szó, amely
nek hatására néhány nemzedék 
múlva minden fecskének olyan 
szárnya lesz, amellyel messzebb
re repülhet.

LE FIGARO

Egyebek között az is kiderült, 
hogy télen bizonyos szélességi fo
kon az ózonréteg a korábban ész
leltnél 6,2 százalékkal nagyobb 
arányban károsodott.

A NASA jelentéséből kiderül: a 
naptevékenység növekedésével 
összefüggésben lévő ózonmeny- 
nyiség-növekedés nem csupán 
arra nem elegendő, hogy pótolja 
a veszteségeket, hanem egyene
sen aggasztóan csekély mértékű. 
Ezért aztán előre látható, hogy ha 
nem orvosoljuk a dolgot a nemze
tek közötti komoly megállapodás 
révén, a helyzet egyre veszélye
sebbé válik. Ismeretes, hogy az 
atmoszférában lévő ózonmennyi
ség csökkenésének minden szá
zalékpontja a bolygónk felületét 
érő ultraibolya sugarak 2 százalé
kos növekedésének felel meg.

LA STAMPA

vita előzte meg. 1980-ban az álla
mi áramtermelő vállalat, az EGAT 
azt javasolata, hogy a Kwai folyó- 
nál - amelyet a filmbarátok a Híd 
a Kwai folyón című filmből ismer
nek - a már meglévő három víze
rőmű mellé építsenek egy negye
diket. Az elképzelések szerint 
Bangkoktól északnyugatra, a bur- 
mai határ közelében, az egyik ter
mészetvédelmi terület térségé
ben gát és víztározó létesülne. 
E természetvédelmi terület a Huaj 
Kha Khaeng rezervátummal

BÚVÁR-poszter 
88/9



H LAPOZO

együtt 5775 négyzetkilométeres, 
teljesen érintetlen őserdő, ame
lyet az amerikai székhelyű Vadvé
delmi Világalap Délkelet-Ázslá 
biológiailag legváltozatosabb te
rületének nevezett.

A kormány 1982-ben hajlandó
nak mutatkozott a beruházás leál
lítására. Négy évvel később azon
ban kiszivárgott, hogy több mint 
10 millió márkának megfelelő ősz- 
szeget szánt egy újabb gazdasá
gossági tanulmány céljára.

A beruházás ellenzői azzal ér
velnek, hogy a terv nemcsak a ter
mészetvédelmi területek védel
méről szóló törvénybe ütközik, ha
nem ellentmond a kormány több 
ízben kinyilvánított szándékának 
is, hogy hatékonyan küzd az erdő
területek csökkenése ellen. Az er- 
döirtás Thaiföldön riasztó mérete
ket öltött. Az ENSZ Élelmezési és 
Mezőgazdasági Szervezete, a 
FAO szerint az évi veszteség 4000 
négyzetkilométer. A legújabb mű
holdfelvételek szerint területének 
már csak 29 százalékát - 150 000 
négyzetkilométert - borítja erdő. 
Thaiföldi erdőgazdálkodási szer
vek attól tartanak, hogy a Nam 
Cson-terv következtében további 
944 négyzetkilométer őserdő 
menne veszendőbe.

A főhatóság támogatja, 
a lakosok ellenzik

Régen nem bolydult föl így Ka- 
zany városa. A lakosok nem féltek 
kimutatni érzelmeiket, hangot ad
ván felháborodásuknak. Mint de
rült égből a villámcsapás, érkezett 
a bejelentés, hogy a város mellett 
megkezdik egy biokémiai üzem 
alapjainak lerakását. A döntést 
már évekkel ezelőtt meghozták, 
de kevesen tudtak róla. A titokra 
akkor derült fény, amikor felsza
badították az építkezésre elő
irányzott pénzt.

Közvetlenül a kijelölt terület 
mellett fekszik Borovoje Matyusi- 
no, ahol a fenyöerdőkben gyógy
intézetek, üdülők, nyaralók állnak. 
Az építésben érdekelt vállalat 
szempontjából persze a választás 
szerencsés. A terep egyenletes, 
nem kell bajlódni az utakkal, az 
energiavezetékekkel. A szomszé
dos egyetemi központ a garancia 
arra, hogy a termelés káderfelté
telei biztosítva lesznek.

A papíron szereplő adatok alap-

A hosszan elnyúló, 223 négyzet
kilométer felületű mesterséges tó, 
melyet egy 187 méter magas és 
430 méter hosszú gáttal duzzasz- 
tanának fel, középen kettévágná a 
természetvédelmi területet, és ez
zel tovább szűkítené sok, kihalás 
szélén álló állatfaj életterét. Ezen
kívül a kizárólag áramtermelésre 
és nem öntözésre szánt gát kör
nyékén élő parasztok attól tarta
nak, hogy földjeik és gyümölcsö
seik elszikesednek a vízhiány mi
att. Az erdészek figyelmeztetnek: 
ha a Kwai folyó vízgyűjtő területén 
elpusztul az erdő, felborulhat az 
ökológiai egyensúly. A geológu
sok alapos vizsgálatokat követel
nek, mivel az erőmű megépítését 
erősen földrengésveszélyes terü
letre tervezték.

Miután a bizottság a tervezet 
ellen voksolt, a végleges döntés a 
kormányra vár. A bizottság elnö
kének elmondása szerint az 
áramtermelő vállalat elutasítás 
esetére már alternatív terveket 
tartogat: köztük egy atomerőmű 
építésének tervét. De ha a Nam 
Cson-gát mégis megépül, világ
banki hitelre számítanak.

Frankfurter Rundschau

ján ökológiai szempontból sem le
het kivetnivalót találni. Csak a 
szennyvíz derítésére 8 millió ru
belt irányoznak elő, visszaforga- 
t^sos vízellátási rendszert tervez
nek. A légkör szennyezésének 
megelőzését célzó beruházások 
az 1 millió rubelt is elérhetik, a 
létesítményt füstgáztisztító beren
dezéssel és cseppfogókkal szere
lik fel.
- Készséggel elfogadom, hogy 

a biokémiai üzemet a tervezők ha
tékony eljárásokra alapozzák - 
jegyzi meg a Szovjet Tudományos 
Akadémia kazanyi elnökségének 
elnöke. - Mindamellett az üzem 
telepítését nem tartom ésszerű
nek és indokoltnak. Az építési te
rület kijelölése a zöldövezetben 
nincs egyeztetve a biológiai tudo
mányos intézetekkel. Az ilyen dur
va beavatkozás óhatatlanul az er
dőség pusztulásához vezet. Nem 
kizárt az sem, hogy az üzem ked
vezőtlen hatással lesz a Volgára.

A mikrobiológia szakértője sze
rint a szennyeződések káros hatá
sa nyomban nem derül ki. Jóvá
hagyni az építést, azután várni, 
megbetegednek-e az emberek 
vagy sem, ehhez senkinek sincs 
joga. Véleményük az, hogy he
lyezzék át az üzemet máshová.

A tervezett gyárépületek telep
helyét a városhatáron túl jelölték 
ki, ám kihagyták a számításból, 
hogy az uralkodó szelek az üzem
ből távozó szennyezőanyagokat a 
lakónegyedek irányába röpítik.

A beruházóknak sikerült kierő
szakolniuk a Tatár ASZSZK mi
nisztertanácsának engedélyét; az 
építkezés finanszírozására és

Környezetvédelem Olaszországban
Olaszországban egyre gyako

ribbak a környezetvédelmi intéz
kedések, amióta nemcsak a zöl
dek vonultak be a parlamentbe, 
hanem az új környezetvédelmi 
minisztérium is szorosabbra kez
di fogni a gyeplőt. A zöldek kezde
ményezésére az 1988-as pénz
ügyi és költségvetési törvényben 
első ízben érvényesítik azt az el
vet, hogy a környezetvédelem el
len vétő ipari üzemek nem élvez
hetik azt a kedvezményt, amellyel 
az állam a munkaadókra háruló 
szociális terhek egy részét a költ
ségvetésből fedezi.

Tervezik, hogy lehetőség sze
rint még az idén emelik az adó
kedvezményeket a környezetvé
delmi létesítményeket építő válla
latoknál. A szakminisztérium ezen 
kívül tervet készít elő a különösen 
környezetszennyező üzemek átte
lepítésére a városok peremére.

Hivatalos becslések szerint az 
olasz ipar jelenleg évente a bruttó 
hazai termék 1,2 százalékát fordít
ja környezetvédelemre. Ez tavaly 
körülbelül 8000 milliárd lírás ösz- 
szegnek telelt meg. Olaszország 
ezzel az aránnyal az utolsó he
lyen áll az Európai Gazdasági Kö
zösség alapító országai között.

A légszennyezésre vonatkozó 
intézkedéseket Olaszországban 
egy 1966-ban hozott törvény sza
bályozza. Ez az úgynevezett 
„szmogellenes” törvény szűrőbe
rendezések építését írja elő az 
ipar számára, ám most hozzá kell 
igazítani az Európai Közösség jó
val szigorúbb előírásaihoz. így az 
elkövetkező években várhatóan 

az új üzem fölszerelésére az 
ágazat 150 millió rubelt kapott.

Csak ekkor tudta meg a lakos
ság az esti újságból, hogy suty- 
tyomban akarták fölépíteni az üze
met. Válaszreakciójukat nem ne
héz megmagyarázni: Tatárország 
fővárosa vegyipari központ, füstös 
és illatosnak távolról sem mond
ható gyárak szegélyezik, és most 
az utolsó ablakot is le akarják la- 
katolni, amelyen keresztül a város 
még friss levegőhöz juthat. Hát 
hogyne háborodnának fel! A „Ve- 
csernaja Kazany” a következő na
pokban 50 000 levelet kapott.

megszűnnek azok a versenyelő
nyök, amelyek az olasz vállalato
kat kedvező helyzetbe hozták.

Vízszennyezés tekintetében 
egy 1976. évi törvény az irányadó. 
A légszennyezéshez hasonlóan e 
téren is az illetékes polgármester 
joga, hogy törvénybe ütköző cse
lekmények esetén haladéktalanul 
visszavonja a termelés engedé
lyezését, és ezzel bezárásra 
kényszerítse a gyárat.

Súlyos a helyzet a szilárd hulla
dék eltávolítása, illetve újrahasz
nosítása tekintetében. Az 1983-as 
törvény elsősorban az észak
olaszországi iparnak okoz külön
leges gondot, mert az illetékes 
szervek a törvény hatályba lépése 
óta csak elenyésző nagyságú te
rületet bocsátottak rendelkezésre 
a szemétlerakáshoz, és kevés 
égetöberendezést létesítettek.

Az ipari üzemek arra kénysze
rülnek, hogy a hulladékot és a 
mérgező anyagokat drágán el
szállítsák külföldre vagy Olaszor
szág déli részébe, ahol a kérdés 
hanyag kezelése miatt a környe
zetre vonatkozó szigorú előírások 
felhígulnak. A probléma nagysága 
már csak azon is lemérhető, hogy 
évente 15 millió tonna háztartási 
és 40 millió tonna ipari hulladék 
keletkezik, és ennek egyharmad 
része mérgező. Jelenleg minden
nek csupán 15 százalékát haszno
sítják újra, míg ez az arány pél
dául Svájcban 90 százalék, az 
USA-ban pedig 70 százalék.

dieOwelt
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egység
VAGY TÖBB'SEu

Első, kissé még bizonytalan lépéseit teszi az 
áprilisban parázs viták közepette megalakult 

Magyar Környezetvédelmi Egyesület.
A többesztendös egyletalapítási törekvések 
eredményeként életre hívott szervezet most 

formálódik. Választmányának tizenhárom tagú 
intézőbizottsága tervezget, stratégiát dolgoz ki, és 

várja mindazok jelentkezését, akik tenni akarnak 
valamit környezetünk megóvása érdekében. 
Egyelőre a vártnál kisebb az érdeklődés, az 

egyesülettel szemben még mindig nagy 
a bizalmatlanság. Közben pedig újabb és újabb 
igények fogalmazódnak meg a legkülönbözőbb 

fórumokon, újabb és újabb szervezetalapítási 
szándékok látnak napvilágot. Ezért is szólaltattunk 

meg néhány olyan, a környezetvédelem iránt 
érdeklődő, abban évek óta aktívan részt vevő, ám 

különféle szemléletű és beállítottságú 
személyiséget, akiknek véleménye érdeklődésre 

tarthat számot, akiknek elkötelezettsége, 
tájékozottsága fontossá teszi mondandójukat. 

Körkérdésünkben arra kértünk tőlük választ, hogy 
véleményük szerint:

1. Hogyan tölthetné be igazán jól hivatását az új 
környezetvédelmi egyesület?

2. Szükség van-e más országos szervezetekre is 
az előttünk álló feladatok megoldásához?

ib
3. Hogyan válhatna még alkotóbb erővé 

a társadalom segítökészsége; milyen módon 
lehetne gazdagítani, javítani a környezetért 

aggódó, azért felelősséget érző állampolgárok és 
az állami szervek együttműködését?

Bízzunk a közakaratban
Bihari Mihály politológus

1. Ha nem törekszik kizáróla
gosságra! Ha nem hiszi magáról 
azt, hogy egyes-egyedül ő hivatott 
valamely ügy képviseletére. El tu
dom képzelni azt is, hogy támo
gatja a most alakulókat.

2. Persze, hogy szükség van 
Í rájuk. Vegyük tudomásul végre, 

hogy a különböző szövetségek, 
szervezetek, társaságok, klubok 
és mozgalmak nem a hivatalok 

, ellen jönnek létre! Éppen ellenke
zőleg: egy adott feladatot ellátó 
állami intézmény rendkívül ko
moly társadalmi segítséget kap
hat ily módon, és ez csak növeli 
hatalmi, érdekvédelmi erejét. 
Nemcsak a környezetvédelemben 
szükségeltetnek ilyen csoportosu
lások, hanem valamennyi közér
deket érintő, ezért a társadalom 
beleszólását igénylő területen. Az 
Így felépülő, színesedő cselekvési 
módokat jól összefoghatják a 
koordináló szervezetek. Más or
szágokban - amelyekben már év
tizedekkel ezelőtt szabadabban 
működhettek a legkülönbözőbb 
mozgalmak és egyéb csoportosu
lások - már túl vannak ezen a fel
ismerésen. Miért ne örülhetnénk 
mi is olyan közösségek létrejötté
nek, amelyek magukra vállalják a 
működtetéssel, szervezéssel járó 
közérdekű gondokat? Hiszen ezek 
csakis a nyilvánosság keretében 
érvényesülhetnek, miután ez a 
lételemük! A titkos, vagy bizonyos 
értelemben elzárt szervezetek 
nem is tudnak hatékonyan csele
kedni. Gondolom, azért ódzko
dunk még mindig az alulról fölfelé 
szerveződött mozgalmaktól, mert 
idegenkedünk attól, hogy tíz, 
húsz, ötven vagy ötszáz állampol

gár önmaga akarjajneghatározni, 
mi fontos és értékes a számára, 
mire szövetkezik és kit választ ve
zetőül. Ha például egy csoport a 
természeti környezetének megvé
dése érdekében akarja latba vetni 
kollektív erejét, akkor autonóm 
módon, a hivataltól függetlenül, 
de annak rendeltetésszerű felada
taival azonos irányban cselekszik!

3. Az állampolgárok széles tö
megei csak akkor működnek 
együtt a mindenkori hatalommal, 
ha az bízik benne. Higgyük el vég
re, hogy többségében értelmes lé
nyek vagyunk, és mint ilyenek, 
nem cselekszünk önmagunk érde
kei ellen. Az összes állami szerv 
alkotmányból fakadó kötelessége, 
hogy tolerálja, tűrje és támogassa 
a közérdekű, hasznos társadalmi 
mozgásokat. Az állampolgárok 
érdekeik, meghatározott céljaik 
megvalósítása érdekében egye
sületeket, klubokat, szövetsége
ket hozhatnak létre és mozgal
makban tevékenykedhetnek! Fej
lett demokratikus intézményekkel 
rendelkező országokban bestsel
ler könyvek százai jelennek meg: 
„Állampolgári kézikönyv", „Pol
gári kezdeményezések kéziköny
ve", „Egyesületalapitási kézi
könyv" címmel. Például Ausztriá
ban, a népszavazásról szóló tör
vény szerint, ha az aláírások szá
ma elér egy meghatározott meny- 
nyiséget, a helyi állami szervek 
kötelesek helyiséget biztosítani az 
aláírások további gyűjtése érde
kében. Az eredményt is nyilvános
ságra kell hozniuk az ott szokásos 
módon. Ugyanígy egy tisztviselőt 
is biztosítaniuk kell, aki őrködik a 
hitelesség és törvényesség felett.
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Eddig is együttműködtünk 
Czakó Béla, a Magyar Országos Horgász Szövetség 

főtitkára:
1. Az egyesületi alapszabály 

világosan megfogalmazza a tevé
kenységi kört, a feladatokat: ha 
mindez megvalósul, hatékony mű
ködésre számíthatunk. Két kér
dést szeretnék e tekintetben nyo
matékosítani. Áttörést kell egyfe
lől elérni az emberek szemléleté
ben, mindennapi magatartásfor
máiban, másfelől igen fontos a te- 

। vékenységek koordinációja az 
í egyének, a különféle csoportok és 

I a működő vagy később létrejövő 
' egyesületek között

2. Korainak ítélem a kérdést. 
I Az egyesület kezdje el a munká

ját, lendüljön működésbe, s egy 
idő múltán ismét föltehetjük a kér- 

| dést. A lényeget mindenesetre 
nem az erők szétforgácsolódásá- 
ban, hanem egyesítésében látom, 
amit az egyesület szó pontosan 
kifejez.

3. Arra kell törekednünk, hogy 
minél több szín jelenjék meg, mi
nél több szervezet kapcsolódjék 
be a munkába, hogy a valódi tö
megbázis kialakulhasson. Ma
gunkról is szólva: áz egyesület te
vékenysége alkotóbbá válik, ha a 
horgászok és más egyesületek ki-

I
 alakítják sajátosságaiknak megfe
lelő környezetvédelmi programju- 

| kát, így támogatván a közös mun- 
I kát.

A magunk részéről szeptem- 
Íberben testületi ülésen véleményt 

kérünk a tagságtól, s attól függően 
(határozunk csatlakozásunkról.

A MOHOSZ köztudomásúlag rég
óta szervez környezetvédelmi na
pokat, különösen a vízminőség 
védelme érdekében. Több mint 
320000-es tagságunk, 830 tag- 

। egyesületünk eddig is sok közös 
’ kezdeményezésben vett részt a 

népfront környezetvédelmi bizott
ságával - ennek minden bizony
nyal folytatása következik.

Fontosnak tartom, hogy az 
egyesület alapszabálya kimondja: 

s érdekvédelmet is vállalnak. Sokat 
* várunk attól, hogy ha bárhol kör

nyezetszennyező, károsító jelen- 
| ségekre bukkanunk, akkor ezek 
; rendezésében támaszkodhassunk 
■ -az új egyesületre. Jelenleg is foly

nak „horgász érdekeltségű” pe- 
, rek a közvélemény előtt ismertté 

vált vízszennyezési ügyekben, 
s Szeretnénk érezni a támogatást, 
: vagyis hogy nem állunk egyedül 

effajta harcainkban

Chris Hinterobermaier (Ausztia): Az én szabadság szobrom

Nyíltság és bizalom
Dr. Förster Gyula, a Holocén Borsod-Abaúj-Zemplén 

megyei természetvédelmi egyesület titkára:
1. A Magyar Környezetvédelmi 

Egyesület akkor tölthetné be hiva
tását, ha átalakul egy alulról de
mokratikusan szervezett egyesü
letté. Olyan országos egysületté, 
amelyik a már létező vagy a kö
zeljövőben megalakuló megyei, 
városi, helyi egyesületek, baráti 
körök mellett, s nem azok helyett, 
illetve azokat irányítva működik. 
Ahhoz, hogy működőképes le
gyen, egy általánosan megfogal
mazott és használható cselekvési 
programra is szüksége van. Az is 
elképzelhető, hogy az új egyesü
let országos szinten koordinálja a 
helyi csoportok munkáját, és ha 
erre felkérik, képviseli e szerve
zeteket a szélesebb politikai nyil
vánosság előtt. Az egyesületet 
olyan emberek vezessék, akik ké
pesek egyenrangú félként együtt
működni a már meglévő, esetleg 
hosszú évek óta működő, társa
dalmilag aktív egyesületekkel és 
csoportokkal.

2. Talán nincs szükség föltétle
nül más országos szervezetekre, 
de nem zárom ki, hogy ilyenek 
létrejöjjenek. Éppen a demokra
tizmus és az állampolgári aktivi

Dobosy László: Az utolsó galambok 

tás kibontakoztatását segítené 
elő, ha több ilyen jellegű egyesü
let működne. El tudnék képzelni 
egy olyan, klubok, egyesületek, 
baráti körök szövetségeként mű
ködő csoportot, amelyik alapve
tően a különböző szervezetek kö
zötti kapcsolattartást és segítség
nyújtást biztosítaná.

3. Alapvetően demokratikus 
nyíltságra és aktív emberekre van 
szükség. Ahhoz pedig, hogy a kü
lönféle csoportok együtt tudjanak 
működni az államigazgatási és 
egyéb politikai szervekkel, kétol
dalú bizalomra. Lehetővé kellene 
tenni, hogy ezek a csoportok hoz
zájuthassanak a szakértői véle
ményekhez, a vizsgálati eredmé
nyekhez, és maguk is kérhesse
nek, illetve végezhessenek ilyen 
vizsgálatokat. Azt azért tudomá
sul kell venni, hogy ez az együtt
működés sohasem lesz véd- és 
dacszövetség, hiszen ugyanarról 
a dologról gyakran eltérő a felek 
véleménye. Ezeket a véleménye
ket kell ütköztetni egymással. Eb
ből a szempontból szakmai, társa
dalompolitikai, nem pedig admi
nisztratív, irányító-végrehajtó, ha
talmi kérdésről van szó.
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Ütköztetés 
és tájékoztatás 

Dr. Gánti Tibor egyetemi tanár, a MTESZ központi 
környezet- és természetvédelmi tanácsának 

elnökhelyettese:

Rokon egyesületek 
koalícióját!

Lázár István, a Valóság c. folyóirat munkatársa:

1. Demokratikusan. Vagyis 
mindenféle véleménynek hangot 
kell kapnia, és ezeknek egymás
sal meg is kell mérkőzniök. De 
arra ügyeljünk, hogy a mérkőzés 
során ne a hangerő, hanem az 
érvek ereje érvényesüljön. Olyan 
kérdésekben ugyanis, ahol termé
szettudományos realitásokkal ál
lunk szemben, ne a szavazati 
arány döntsön. Különösképpen 
akkor nem, ha a szavazók az adott 
kérdésre nem eléggé fölkészül
tek, tehát ilyen vagy olyan irány
ban manipulálhatók. Viszont ami
kor alternatívák közt kell választa
ni, a szavazati arány dönthet.

2. A kérdés szerintem nem jó. 
Egyrészt, mert országos szerve
zet nemcsak állampolgári egye
sülés lehet, hanem kifejezetten 
szakmai egyesület is. Házunk tá
jánál maradva: a MTESZ központi 
környezet- és természetvédelmi 
tanácsa éppen ilyen országos kér
désekben szakmai véleménye
zésre hivatott testület.

Azt sem tartom szerencsés kér
désnek, hogy szükség van-e más, 
hasonló országos egyesületre. Ez 
ugyanis teljesen attól függ, hogy 
ez miképp működik. Ha jól, vagyis 
ha a különféle irányzatokat képvi
selni tudja, s a véleményeket üt
közteti, tehát a kialakult álláspon

tot megfelelően érvényre tudja 
juttatni, akkor nincs szükség más
ra. Mert nagyobb a súlya, ha az 
erők nem oszlanak meg. Régi po
litikai elv a divide et impera (oszd 
meg és uralkodj). Ha az egyesület 
ezt a funkciót nem tudná betölteni, 
akkor úgyis kialakul az a társadal
mi igény, amely meglététől füg
getlenül másokat hoz létre.

3. Mindenekelőtt a tájékoztatás 
fontosságát hangsúlyozom. Olyan 
korrekt tájékoztatásét, amelyik 
nem „fönt" vagy egyes érdekcso
portokban kialakított véleménye
ket sugall, hanem a véleményal
kotáshoz és korrekt döntéshez 
szükséges alapadatokat teszi köz
zé. Enélkül minden hasonló társa
dalmi mozgalom óhatatlanul tév- 
utakra lép, ami előbb-utóbb épp 
azok számára lesz kellemetlen, 
akik az adatokat megpróbálták el
titkolni. Mivel a titkolózás nálunk 
általános gyakorlat volt, a környe
zetvédelmi problémákkal kapcso
latos hivatalos nyilatkozatokat az 
országban ma általános gyanak
vás veszi körül. Hosszú, fáradsá
gos munka, tárgyilagos tájékozta
tás szükséges tehát ahhoz, hogy 
ez a gyanakvás föloldódjék, és a 
környezetvédelemmel foglalkozó 
tervek visszanyerjék a lakosság 
bizalmát.

1. Megérteném, ha minden 
környezetvédelmi csoportosulás, 
állampolgári kezdeményezés, így 
az új egyesület is főként a látvá
nyosabb, az egész ország közvé
leményét fölrázó ügyekre kon
centrálna. Megérteném, ámde 
nem helyeselném. Mert bármily 
fontosak is az olyan gondok, mint 
a Dunakanyar sorsa, a paksi hul
ladék temetője, a Szársomlyó, a 
váci meg a monori szennyezés és 
más hasonlók - itt és most mégis 
a legfontosabb az egész ország 
általános romlása. Ennek legfőbb 
oka pedig a kis, de tömeges 
szennyezés, károkozás óriási hal
mozódása.

Ha az új egyesület tagjai ve
szélyt is hajlandóak vállalni, ak
kor aktivistái ne tűrjék el sehol az 
országban a műtrágya és más ve
gyi anyagok hibás tárolását; ne 
hagyjanak nyugton egyetlen ta
nácselnököt és területi párttitkárt 
sem, amíg a kommunális szemét 
elhelyezése nem megfelelő, és a 
település nyilvános és kocsmai 
stb. illemhelyei büzlenek. Az ilyen 
feladatok sokkal kevésbé hálásak 
és gusztusosak, mint a flóra- és 
tájvédelem szinpompás akciói, 
fontosságuk azonban fölmérhetet- 
len.

Az új környezetvédelmi egyesü
let csakis akkor töltheti be jól hiva
tását, ha sikerül elkerülnie a ma
gyar egyesületek átkát: a belső 
széthúzást, az akarnok vezetők 

és/vagy vezetésre aspirálók által 
klikkekre szakított tagság villon
gásait.

2. Szívem szerint azt monda
nám, hogy nincsen. Legyen - kí
vánnám - egyetlen, jól szervezett, 
nagy tekintélyű, minden települé
sen helyi szervvel, csoporttal 
vagy legalább aktivistával rendel
kező, országos egyesület. Ám a 
megalakulást megelőző, közis
mert és méltatlan hercehurcák 
miatt egy, netán a nagyságát, sú
lyát is viselő egyesület helyett job
ban működhet a rokon egyesüle
tek fő célokban összehangolt koa
líciója.

3. Először is elengedhetetlen, 
hogy komolyan vegyük egymást. 
Az állami és más hivatalos szer
veknek végleg szakítaniuk kell az 
alibi jellegű „társadalmasítással", 
kész döntések utólagos megvitat- 
tatásával; hajlandóak kell, hogy 
legyenek valódi együttműködés
re, partnerkapcsolatokra. Meg 
kell találni a hatalom ereje és a 
társadalom ereje összekapcsolá
sának józan módozatait.

Másodszor, a környezetvédelmi 
mozgalmaknak igen ügyelniük 
kell arra, hogy észrevételeik és 
akcióik megalapozottak legyenek. 
S itt fölvetődik a szakértők kérdé
se. Ma mélységes aggály él a köz
véleményben a hiavatalos szakér
tők szakvéleményeinek megala
pozottságát illetően. Ha a hivatal
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Bllnczlnger Béla: 
Békásmegyeri 
körkép

szakértője Igent mond, a „zöldek” 
alternatív szakértője viszont min
den esetben nemet, ez a másik 
oldalról is kérdésessé teheti a 
pártatlanságot. El kell választani 
érzelmet s adatot.

Harmadszor, a többé-kevésbé 
kontrollálatlan hatalmi döntéseket 
- vagy olykor a demokratikusan 
hozott döntéseket is, ha azokban 
a környezetvédelem szempontjai 
nem érvényesültek! - felülvizsgál
va, gyakran kerülhet sor oppozí- 
cióra, ellenkezésre. Ez természe
tes. A környezetvédőknek is 
ügyelniük kell, hogy minél jobban 
beépüljenek a hatalomba. Ezt elő 
fogja segíteni a képviselő- és ta
nácstagi választásokon (és alig

Felrázni a szunnyadó 
lel ki ismeretet

Mester Szabó Erzsébet tanárnő:

1. Mindenekelőtt fel kellene 
adnia a zártságát, amelyet az ala
kuló közgyűlésén bizonyított. 
Programját, alapszabályát széles 
körben terjeszteni kellene, mivel 
a környezetvédelem nem egy 
szűk réteg ügye.

Feladata lehetne, hogy az or
szágban már kialakult környezet
védelmi szervezeteket támogas
sa, munkájukat összehangolja, az 
állampolgárokat tájékoztassa 
mindazokról az állapotokról, ame
lyek cselekvésre ösztönöznek. 
Ahhoz, hogy a környezetvédelmi 
szemlélet valóban össznépi 
szemlélet legyen, szükség lenne 

hanem a pártéletben is) változó 
jelölési és választási rend.

Negyedszer, minden lehetsé
ges alkalmat meg kell ragadni, 
hogy a környezetvédők egy-egy 
döntés, beruházás, program mun
kálatairól, annak általános céljá
ról és konkrét részleteiről minél 
előbb értesüljenek; a kidolgozás
ba, a vitákba, a kiviteli tervekbe 
minél előbb beleszólhassanak. 
Számos nagy és ma már elhárít
hatatlan gondot okozó program 
ugyanis lavinaszerűen mozgott 
„lefelé a lejtőn": a kis hólabdát 
előbb félkézzel el lehetett volna 
kapni vagy jobb mederbe téríteni; 
utóbb a lavina mindent és minden
kit elsodor.

minél több képzett, a tudományát 
hatékonyan átadó emberre. El
képzelhető, hogy ebben az egye
sület segítséget nyújtana, pl. 
szaktáborok, konferenciák szer
vezésével. Legfőképpen azonban 
olyan hosszabb és rövidebb távú 
programok kidolgozását várom, 
amelyek egyértelműen meghatá
rozzák a környezetvédelmi célo
kat és feladatokat, egészen az 
óvodás korú gyermektől a felnőtt 
ember magatartását alakító, for
máló tevékenységekig.

2. Nem csupán más országos 
szervezetekre van szükség, ha
nem a szervezetekkel való szoros 

együttműködésre is. Hiába védi 
az egyesület vagy az ország bár
mely kisebb-nagyobb szervezete 
folyóink, tavaink élővilágát, ha az 
ipar, a mezőgazdaság továbbra is 
szennyezi azokat.

3. Sokszor hallom, hogy az ál
lampolgárok szemléletformálásá
ra lenne szükség a környezetvé
delemért folytatott munkában. Azt 
hiszem, ennél nem állhatunk meg. 
Már vannak olyan rétegek, ame
lyek a tett mezejére lépnének. 
Ezeket az embereket, csoporto
kat, rétegeket kellene a társadal
mi szerveknek felkutatniuk és 
munkájukat támogatniuk. Tudom, 
hogy anyagi függőségben élünk. 
Arra azonban jó lenne gondot for
dítani, hogy a megvalósult sikeres 
vagy éppen problémákkal küszkö

Egyenlőtlen - 
rivalizálás

Dr. Miszlivetz Ferenc, az MTA Szociológiai Kutató 
Intézetének tudományos munkatársa:

1. Elsősorban úgy, ha működé
se nem jelentene gátat az egyéb 
alternatív csoportosulások szá
mára. Ez az új, „felülről” létreho
zott egyesület mindenképpen 
megtehetné, hogy szabad teret 
enged az információk áramlásá
nak, tisztességes vitákat rendez 
és megvalósítja azt, amiben eddig 
a környezetvédelem terén is 
hiány volt: a nyíltságot és a de
mokráciát. Ellenkező esetben ez 
az egyesület egy lesz a többi kö
zött, és csak a „sóhivatalok" szá
mát fogja gyarapítani.

2. Hazánkban jelenleg egy sa
játos küzdelem folyik. Létrejönnek 
különféle önálló kezdeményezé
sek, intézményi „csírák". Ezeket 
először elfojtják, manipulálják, a 
résztvevőket „megijesztik”, majd 
szinte ugyanazokkal a jelszavak
kal, célokkal felülről létrehoznak 
hasonló szervezeteket. Ezzel ép
pen azt ölik meg, ami, az embere
ket igazán aktivizálná. Nem aka
rok egy olyan fekete-fehér képet 
festeni, amely szerint ami alulról 
jön, az jó, ami pndig felülről az 
rossz. Pusztán cseik arról van szó, 
hogy nem szabnd úgy tennünk, 
mintha az állami szervek és az 
úgynevezett civ/il társadalom kö
zötti rivalizálá.s - amely egyéb
ként termékeny is lehetne - 
egyenlő esélyekkel, valóban de
mokratikus körülmények között 
folyna. Az 'nem baj, ha az emberek 
különféle szervezetek létrehozá

dő vállalkozásokat az állampolgá
rok megismerjék. Nem kellene eh
hez külön folyóirat, csupán egy 
kicsit több hely a napilapokban, a 
heti sajtóban. Egy átlagos dolgozó 
ember ugyanis ezekhez jut hozzá, 
s egy-egy felhívó cím, az emóciók
ra ható megrázó esemény vagy 
éppen sikeres vállalkozás felráz
ná a még szunnyadó lelkiismere
teket. Az együttműködés addig 
nem jöhet létre, míg a feltételek, 
alkalmak nem adottak. Több olyan 
formát kellene megteremtenie az 
állami szerveknek, ahol az állam
polgárok bekapcsolódhatnának a 
környezetvédelmi munkába. Gon
dolok itt az ország egyes terüle
tein (kisebb-nagyobb városaiban) 
előadások, klubok, szakmai kö
zösségek létrehozására, össze
hangolására.

sával próbálkoznak. Lehet, hogy 
ezek egyike, másika kérészéletű 
lesz és me,gszűnik, s megmarad 
az, ami életképes. Inkább attól tar
tok, hogy amit hivatalosan hoznak 
létre, az akkor is fennmarad, ha 
nem igazán életképes. Már csak 
azért is, mivel védeni kell a „mun
dér becsületét". Igenis legyen 
több szerveződés, az emberek 
szokják meg, hogy ezt lehet, sőt 
kell is csinálni. Egy társadalom 
úgy válik felnőtté, ha kiszűri a szá
mára fontosat, és elsorvasztja 
vagy figyelmen kívül hagyja a lé
nyegtelent.

3. Manapság az emberek több
sége érdektelen és rendkívül bi
zalmatlan. A kedvező változáshoz 
az kell, hogy érezzék magukénak 
az életüket, és tapasztalják: kez
deményezéseiknek van ért ;lme. 
A kérdés második feléből is kide
rül, hogy itt két különböző világról, 
az állampolgárok és a hivatalok 
világáról van szó. A helyzet csak 
akkor fog javulni, ha az emberek 
látják, hogy a hivatalok nagyrészt 
valóban öértük vannak. A hierar
chikusan tagozódó társadalomra 
jellemző, hogy valamilyen módon 
mindenki „megbünteti" vagy „fe
gyelmezi" az adott helyzetben 
„alatta” lévőt. E mélyen gyökere
ző probléma csak lassan, a civil 
társadalom kialakulásának folya
matában oldódhat meg. Tudomá
sul kell végre Venni: egy társada
lom a kölcsönösségen, nem pedig 
a kényszeren alapul.
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sem állandó képviselői, sem ál
landó véleménye nincsen.

3. A társadalom képviselői 
nem afféle csatlósai, fegyverhor
dozói az államnak, hanem önálló, 
erők, résztvevői, aktív cselekvői a 
környezetvédelmi feladatnak. Ah
hoz, hogy ez az erő még hatéko
nyabb legyen, a demokratizálódá
si törekvések mellett arra is szük
ség van, hogy az állampolgári 
részvétel lehetősége mindenki
nek rendelkezésére álljon. A ná
lunk most megfigyelhető folyama
tok kedveznek e részvételnek. 
Nyilván arra is szükség van, hogy 
az emberek valóban bekapcso
lódjanak a társadalom mozgásai
ba, a demokratikus folyamatokba 
és a készségük, az ismeretük, a

kellő környezeti tudatosságuk is 
meglegyen e részvételre. Olyan 
fórumok kellenek, ahol elmond
hatják vélemé.nyüket az őket érin
tő környezetvédelmi kérdésekről. 
Ehhez megfelelő információval 
kell rendelkezniük. Értesülniük 
kell arról, mi történik körülöttük, 
milyen beruházások várhatók. 
A jó együttmüködé.shez, a partneri 
kapcsolat kialakulásához elen
gedhetetlen, hogy é rzékeljék: vé
leményüket az állami szervek fi
gyelembe veszik és b eépítik a ter
vezésbe. Az államnak olyan alkal
mas szevezeteket kei’l létrehoz
nia, illetve továbbfejlesztenie, 
amelyek lehetővé teszik a tudat
formálást és az állampo Igári kez
deményezések fogadását.

Demokratikus környezetre 
van szükség

Ráday Mihály, a Magyar Televízió főmunkatársa, 
a Város-, Községvédő és Szépítő Egyesületek 

Szövetségének alelnöke:

Tolerancia és ésszerű 
kompromisszum 

Dr. Persányl Miklós, a KVM tájékoztatási főosztályának 
vezetője:

1. Egy ilyen társadalmi szerve
zetnek fontos feladata, hogy lép
jen föl a környezeti értékek védel
mében, a lakosság különböző fel
vetéseinek érdekében és olyan 
ügyekben is, amelyek a jövendő 
generációt érintik. Szükséges, 
hogy legyen nevelő, tudatformáló 
szerepe. Ahhoz, hogy tömegbá
zist szerezzen, önálló, kritikus vé
leménnyel kell rendelkeznie, de 
közben a realitásoktól sem sza
bad elszakadnia. A társadalom
ban szerves része a politikai kul
túrának, hogy milyen mértékben 
vagyunk toleránsak egymás véle
ménye iránt, és tudunk-e ésszerű 
kompromisszumokat kötni. Ter
mészetesen a fő elv ne a kompro
misszum legyen, de fontos, hogy 
a komolyabb sikerek mellett a re
álisan elérhető, kisebb eredmé
nyeket is elismerjék az egyesüle
ten belül.

2. Nem hiszem, hogy a környe
zetvédelem terén egyetlen egye
sület kisajátíthatja magának az 
egész társadalmat. Annyiféle ér
dek, vélemény, megközelítési 
mód létezik, hogy ezek kifejezésé

re érdemes alkalmat teremteni. 
A Magyar Környezetvédelmi 
Egyesület már a megalakulásakor 
sem volt „egyedül", hiszen a tele
pülési környezetvédelemmel több 
mint száz helyi szervezet foglal
kozik. Vannak olyan, már régóta 
működő, nagy hagyományokkal 
rendelkező egyesületek is, mint 
például a Magyar Madártani 
Egyesület. Emellett rengeteg ba
ráti kör,, társaság, klub és egyéb 
szervezet tevékenykedik a hazai 
környezetvédelmi mozgalomban. 
Ezeket lehetetlen és nem is kell 
integrálni. Arra van szükség, hogy 
a már meglévő szervezetek to
vább éljenek, dolgozzanak, s ha 
az élet úgy kívánja, újak is létre
jöjjenek, felszínre hozva azokat 
az érdekeket, amelyeket esetleg e 
nemrég alakul t egyesület nem tud 
vagy nem akar képviselni. Kedve
zőbb, ha az új szervezetek megje
lenési formája pontosan „kivehe
tő”, hiszen így a kormányzat is 
könnyebben szót érthet velük, s 
nem kell egy olyan .arctalan, test- 
felen és megfoghata'.tlan szerve
ződéssel hadakozni, amelynek

1. Az új egyesület úgy tölthetné 
be igazán jól hivatását, ha demok
ratikus környezetet teremtene'a 
környezetvédelemben tevékeny
kedni akaró, azt fontosnak tartó, 
azért harcolni kész emberek szá
mára. Ha nem megszűrni akarja a 
véleményeket, hanem azokat 
megfogalmazni és továbbadni. Ha 
már önmagát Magyar Környezet
védelmi Egyesületnek nevezi, az 
országos jelentőségű, alapvető 
kérdésekben mindenképpen önál
ló véleménnyel kell rendelkeznie, 
s ezért meg is kell harcolnia.

2. Megkésett ez a kérdés, hi
szen azok, akiket e tárna izgat, 
már korábban „egyesültek”. Gon
dolok például a népfront szerve
zetek különböző környezetvédel
mi csoportjaira, a városvédő és 
-szépítő egyesületekre, vagy más 
működő szervezetekre. Úgy vé
lem, a környezetvédelemért foly
tatott harc megérdemli a pluraliz
mus lehetőségét. Tehát aki a kör
nyezet jobbításáért, az ártalmak 
elkerüléséért, a még meglévő ér
tékek megóvásáért küzdeni sze
retne, annyiféle egyesületi formát 
választhat, amennyit csak akar. 
E rendkívül fontos célért folytatott 
harcot nem sajátíthatja ki senki. 
Az új egyesületben fel nem vetődő 
nézetek megfogalmazására és 
közreadására miért ne alakulhat
na más szervezet is?! Nem hiszek 
abban, hogy egyetlen csoportosu
lás valamennyi problémára meg
oldást tudna találni. Úgy tűnik, ezt 

már az ország vezetése sem hi
szi, s arra törekszik, hogy minél 
többféle vélemény nyilvánosság
ra kerülhessen.

3. Az emberek energiája álta
lában akkor tartható „ébren”, ha 
úgy érzik, szükség van rájuk. Biz
tosítani kell, hogy kifejthessék vé
leményüket. A véleményeket üt
köztetni kell, a felmerült problé
mákra választ kell adni, és végül 
arra kell törekedni, hogy helyes 
döntések szülessenek. Ha egy 
döntésről kiderül - akár a döntés 
előkészítésében részt vevők jel
zései alapján -, hogy hibás, akkor 
azt meg kell tudni változtatni. Ha 
valaki felvet egy ötletet, s úgy csi
nálunk, mintha az nem lenne fon
tos, majd fél év múlva saját ötlet
ként „rukkolunk ki" vele, akkor ez
zel az egyébként aktív, segítőkész 
embereket eltávolítjuk a munká
tól. Úgy érzem, hiba történt, ami
kor összeolvasztották a környe
zetvédelmet és a vízgazdálko
dást, hiszen a vízügyi fejleszté
sek, beruházások nem mindig 
környezetbarátok. Az egy házon 
belüli ellenőrzés nem túl szeren
csés. Igazán jó döntéseket csak 
akkor lehetne hozni, ha a környe
zet- és műemlékvédelem nem kö
tődne olyan minisztériumokhoz 
(KVM, ÉVM), amelyek érdekeltek 
a termelésben. A környezet- és 
városvédő mozgalmakat csak 
erősítené, ha ezek nem függnének 
az épített és természeti környeze
tet is megváltoztató építésügyi, il
letve vízügyi szervezetektől.
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Gyerekek nélkül nem 
megy 

Szász’ Imre író:

1. Egyrészt kívánatos volna ösz- 
szefogni az állami és társadalmi 
erőket, másrészt azt is figyelembe 
kell venni, hogy ezek a központo
sított mamutszervezetek gyakran 
tehetetlenné válnak. Ha az új kör
nyezetvédelmi egyesület nem te
szi lehetővé, hogy mindenki a ma
ga helyén, a maga módján tevé
kenykedjen, hanem csupán egy 
irodákkal és titkárokkal „felsze
relt” intézmény lesz, akkor nem 
fog jól működni. Legyen egy olyan 
érdekképviseleti szerv, egy olyan 
lobbi, amely inkább „fölfelé” kép
viseli a környezetvédelem ügyét.

2. Több országos szervezetre 
nincs nagyon szükség, mert ez 
csak újabb adminisztrációt jelen
tene. Helyi egyesületek viszont 
kellenek. Ezeknek legyen joguk 
csatlakozni vagy függetlenül mű
ködni, tehát élvezzenek bizonyos 
autonómiát. Annak nem látom ér
telmét, hogy túl sok rivális mamut
szervezet, „piramis" épüljön. Ele
gendő egyetlen ilyen „piramis", 
de annak csúcsa ne nehezedjen 
túlságosan az alapzatra.

3. Régi vesszőparipám, hogy 
az iskolákat kell mindjobban be
vonni a környezetvédelmi mozga
lomba. Kezdve azzal a primitív, 
ám célszerű feladattal, hogy a ta
nulók tartsák rendben közvetlen 
környezetüket. Nem hiszem, hogy 
a gyerekek bevonása nélkül jelen

Építsünk jogállamot!’
Vargha János biológus, az alternatív Nobel-díjas Duna 

Kör egyik alapító tagja:
1. Az új egyesület már az elneve
zéssel is igényt tart arra, hogy az 
összes magyar környezetvédőt 
képviselje. Erre azonban nem jo
gosult, hiszen szinte valamennyi 
környezetvédelmi csoport megta
gadta a támogatását és elzárkó
zott attól, hogy részt vegyen eb
ben az új egyesületben, amely az 
alapszabályban deklarált hivatá
sát nem tudja betölteni. Ezt meg
akadályozza mind a létrejötte 
után támadt bizalmatlanság, mind 
maga az alapszabály, amely nem 
teszi lehetővé, hogy a tagság aka
rata érvényesülhessen. Az egye
sület tipikusan sztálinista alkot
mánya távolságot teremt a tagság 
és az ellenőrzés nélkül, szabadon 

tősen változhat az állampolgárok 
magatartása. Vérfagyasztóan el- 
kedvenítö, hogy a környezetisme
ret című tantárgyat a legrosszabb 
kérdés-Telelet tesztjátékra szűkítik 
le. Az állampolgárok és az állami 
szervek csak akkor tudnának jól 
együttműködni, ha a Hivatal végre 
Hajlandó lenne tudomásul venni, 
hogy az emberek környezetvéde
lemmel kapcsolatos kérdéseit, kö
veteléseit nem politikai, hanem 
szaíkmai ügyként kell kezelni. 
A bős-nagymarosi „história" 
egyik rákfenéje is az volt, hogy 
kezde ttől fogva politikai ügyként, 
s nem szakmai-környezetvédelmi 
problémaként kezelték. Bármi
lyen kényelmetlen is, jobban fi
gyelembe kellene venni a hozzá
értő, odetadó emberek vélemé
nyét. Személyi-pozíció hiúságok, 
politikai sz orongások és a lobbik 
különböző befolyása miatt nem 
szabad meg akadályozni a problé
mák megoldását. Korábban az 
egyéni törekvések, a spontán 
szerveződő egyesületek számta
lan esetben hivatalos akadályok
kal találták izembe magukat. 
Most több esél^/t látok az együtt
működésre, amelyet az új egyesü
leti törvény csak még jobban elő
mozdíthatna. A kő rnyezetvédelem 
mindig egy közösség ügye. Az ál
lamnak és a civil szervezeteknek 
tehát kölcsönösen közeledniük 
kell egymáshoz. Nyi Itan, őszintén 
és tárgyszerűen 

cselekvő vezetőség között. iMár az 
alapítóülésen is kifogásoltam azt, 
hogy a választott tisztség be tölté
séhez ún. feddhetetlenségi tbizo- 
nyítvány szükséges. Ez merő ben 
ellenkezik az Alkotmánnyal.

Ahhoz tehát, hogy ez az egye
sület jól működhessen, egy más ik 
egyesületté kellene átalakulnia’. 
Olyan alapszabályzatra lenne' 
szüksége, amely biztosítja a köz
vetlen demokrácia lehetőségét, a 
választott tisztségekben a megfe
lelő, gyors rotációt, a tagság aka
ratának érvényesülését stb. En
nek az egyesületnek egynek kelle
ne lennie a sok közül, és nem sza
badna igényt tartania arra, hogy ő 
legyen a magyar környezetvédel

mi egyesület. Az elnevezést már 
csak emiatt is hibásnak tartom, 
mert mintha azt sugallná, hogy itt 
speciálisan a magyar környezet
védelemről van szó, holott a kör
nyezet se nem magyar, se nem 
román, se nem szlovák.

2. E kérdés azt sugallja, mint
ha íróasztalok mellett, tervhivatali 
szobákban el lehetne dönteni: 
hány egyesület megalakulását en
gedélyezzük, s azok milyenek le
gyenek. Egyesülési szabadság 
kell, és akkor majd elválik, milyen 
egyesületek alakulnak. Ha sokra 
van igény, legyen sok. Remélem, 
sok fog alakulni, és ezek sokszí
nűek lesznek. A tapasztalataim 
alapján erre van igény. Minden 
szervezet, minden bonyolult 
struktúra - legyen az társadalom 
vagy ökoszisztéma - úgy termel
het ki változatokat, úgy lehet ru
galmas, hajlékony, ha sokféle 
elem található benne. Az unifor
mizálás megmerevít, halottá tesz 
mindent, képtelenné arra, hogy 
változzon, éljen, fejlődjön.

3. Az állami szerveknek nem 
önállóan, a társadalomtól függet
lenül kell érvényesíteniük saját el

Andrzej Olichwier (Lengyelország): Az utolsó hal országa

Egyesíteni az erőket
Dr. Várkonyi Tiba^r, az Országos Közegészségügyi 

Intéz et szaktanácsadója:

1. A Magyar Környezetvédelmi 
Egyesület megalakulásával a kör
nyezet- és természetvédőit régi 
óhaja teljesülhet. Akkor tölt hetné 
be jól hivatását, ha a híd szerepét 

képzeléseikéit, hanem valamiféle 
képviseleti rendszer alapján ki 
kell fejezniük és szolgálniuk kell a 
választók, a polgárok akaratát. El
vileg egy jogál lamban a választók 
azért hozzák létre ezeket az álla
mi szerveket és ruházzák rájuk 
saját hatalmuk egy részét, hogy 
ezzel közös problémákat oldjanak 
meg. Nálunk ma nincs jogállam, 
nincs egy olyan erős civil társada
lom, amely kontrollálhatná ezeket 
az állami szerveket, a politikai 
szférát. Ezért, ahogy azt O. P. Tyo- 
muskin, a Szovjetunió legfelsőbb 
bíróságának osztályvezetője 
nemrég a Lityeraturnaja Gazetá- 
ban írta: „Legyünk realisták. Nem 
befejezni kell, hanem el kell kez
deni a jogállam létrehozását. Min
den állami szervnek a maga dol
gával kell foglalkoznia... A hata
lom megosztásának eszméjéről 
beszélek.” E jogállam felépítése 
érdekében kodifikálni keíl azok
nak a korlátoknak az eltörlését, 
amelyek megakadályozzák a tár
sadalom tevékenységét, a techno
lógia előretörését. Erre azért van 
szükség, hogy valamiféle harmó
nia, egyensúly, békés egymás 
mellett élés alakuljon ki minden 
élőlény között.

vállalja a hivatásos környezetvé
dők és az értő laikusok között. 
Napjaink felgyorsult történései azt 
bizonyítják, hogy a párbeszédben 
egyelőre az ellentétek, az élesedő 
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indulatok érzékelhetők, kevésbé a 
megegyezésre irányuló szándék. 
Az egyesület legyen fóruma eb
ben az esetben is az alkotó világ
nak, segítsen abban a felismerés
ben, hogy a hivatásos környezet
védők nem a társadalom ellensé
gei, hanem tudatos partnerek az 
emberibb életkörülmények meg
teremtésében. A;t állampolgári 
aktivitás eredményesebb kiakná
zását szolgálja, ha egy-egy orszá
gos érdeklődésre számot tartó 
vizsgálattal kapcsolatban lehető
séget kínál arra, hogy a hitelessé
géről az érdekelt társadalmi réte
gek véleményt formálhassanak. 
A környezetvédelem, a környezet
fejlesztés, a környezetgazdálko
dás területén a globális feladatok
ra kell a figyelmet irányítania, s 
nem szabad elvesznie például 
egy-egy utca fásításával, illegális 
szemétlerakóhely felszámolásá
val kapcsolatos társadalmi tenni
valókban. Legyen fóruma a dön
tés-előkészítő vitáknak, különö
sen egy-egy nagyberuházás ese
tében. Ezek viszont megkívánnák, 
hogy a szakemberek széles köre 
kapcsolódjon be az egyesület 
munkájába. Még egy „felülről 
szervezett" egyesületből sem 
szabad kirekeszteni őket, hiszen 
magam is - noha 38 éve foglalko
zom hivatásszerűen a környezet
védelemmel - csak az újságokból 
értesültem meglalakulásáról. Fő
leg az érdemtelenül a perifériára

Ez van, 
ezt kell szeretni?

Zaja Péter, a Budapesti Műszaki Egyetem Zöld 
Klubjának vezetője, leendő környezetvédelmi mérnök:

1. Ha nem tesz semmit elle
nünk. Ez az egyesület egyébként 
sem képviselheti valamennyi ál
lampolgár érdekeit. Bár írásban 
rögzített céljai messzire mutató
nak, csodálatosnak tűnnek, a kö
zösség felépítése hierarchikus. 
Vezetőségének tagjai kivétel nél
kül a népfrontmozgalom magas 
beosztású hivatalnokai. A küldött
választás kurtán-furcsán, ránk 
nézve antidemokratikusan történt. 
Például azért, mert nem voltak al
ternatívák a vezetőség tagjainak 
megválasztásakor. így eleve lehe
tetlen volt, hogy a netán belépő 
csoportok érvényesítsék saját 
akaratukat. Különösen az úgyne
vezett alternatív környezetvédők 
jártak rosszul, hiszen nekik min
den gondolatuk és cselekedetük 
ellent mond az „ez van, ezt kell 
szeretni" politikának. Meglehető
sen sértette őket, hogy nem vehet
tek részt az egyesület szervezé

szorult ökológusok bevonását tar
tom halaszthatatlan feladatnak, 
hiszen közöttük nemzetközi hírű 
szaktekintélyek vannak. Vélemé
nyem szerint talán ők lennének a 
legalkalmasabbak a globális ér
dekek képviseletére. Akkor tölthe
ti be az egyesület jól a hivatását, 
ha a szemléletformálás műhelyé
vé válik, ha a tudatos környezet
védők táborának szélesítését 
szolgálja.

2. A Magyar Környezetvédel
mi Egyesület megalakulásával 
kapcsolatos huzavona, az orszá
gosan ismert környezetvédő kö
zösségek és a szakemberek szé
les körének kizárása az előkészü
letekből demokratizmusunkon ej
tett csorbát. Kiköszörülése nem 
lesz könnyű, de ha jói stratégiát, 
programot dolgoznak ki, úgy ez az 
egyesület hasznos szerepet tölt
het be. Úgy vélem, a már meglévő 
egyéb keretek is jó fór umot kínál
nak az öntevékeny állampolgárok 
számára. S most az erők egyesíté
sére van szükség.

3. A társadalom segitökészsé- 
gének kibontakoztatásában kulcs
fontosságúnak tartom a társada
lom legszélesebb rétegeinek be
vonását a döntések előkészítésé
be. Ez a dialógus pedig elvezetne 
az állami szervek és a környeze
tért aggódó, azért felelősséget ér
ző állampolgárok közötti jobb 
együttműködéshez.

sében. Mindebből következik: 
nem az a baj, hogy ebben a pilla
natban még csak egy környezet
védelmi egyesület van honunk
ban, hanem az, ahogyan létrejött!

2. Szeretnénk, ha minél több 
szövetség, szervezet és klub mű
ködne Magyarországon is. Mon
danom sem kfjll, hogy azonnal 
csatlakoztunk az IKSZ (Ifjúsági 
Környezetvédelmi Szövetség) 
életrehívásá.nak támogatóihoz.

3. Csakis az információk gyor
sabb és te Ijesebb áramoltatásá
val érhetn énk el. Érthetetlennek 
tartom pél dául, hogy az önök havi
lapja csak. a nagymarosi vízlépcső 
megépíté sét támogató írásokat je
lentet mejg! Hiszen köztudott, hogy 
léteznek, másféle szakvélemé
nyek is. Mi a lehetőségeinkhez ké
pest m indenhová elküldjük újsá
gunkat, a Kék Bolygót.

Hasonlóan 
a régi kínai pingponghoz 
Zelnik József, a Közművelődési Információs Intézet 

igazgatója:

.1. Ha jó egyesületté tudna vál
ni. Ennek jelenleg két akadálya 
van. Magyarországon alapvetően 
forráskorlátozottak az egyesüle
tek. Anyagi eszközök hiányában 
pedig keserves dolog egyesületet 
létrehozni és működtetni. Tehát 
kívánatos lenne, ha valahonnan 
fölszabadulnának a források. így 
az egyesület érdemben tudna te 
vékenykedni, s ami a legfonto
sabb, független lehetne abbam, 
amire „fölesküdött". Az új egyesü
letnek nemcsak anyagi, erkcdcsi 
tökére is szüksége van. Csak a 
saját meggyőződése szerin,t, és 
csak az igazság mellett foglalhat 
állást. A formában lehet ta ktikáz- 
ni, a tartalomban nem. Például az 
immár politikai metaforá vá váló 
bős-nagymarosi vízlépcs ő eseté
ben nincs helye a taktik ázásnak. 
Az egyesületnek rendelk.eznie kell 
annyi pénzzel, hogy független 
szakértők bevonásával föltárhas
sa, mi az igazság egy/ adott ügy
ben. (A vízlépcső-ké rdéshez én 
nem értek, de azt tudom: anélkül, 
hogy egy ország ki ne dolgozna 
egy általános, nemzeti energia
stratégiát, felelőtlenség bármi
lyen energiaügyi nagyberuházás
hoz fogni. Főleg fi jelenlegi hely
zetben.) Egy országos egyesület 
minden állásfoglalása történelmi 
jelentőségű, politikai állásfogla
lás.

2. Ezt szónoki kérdésnek ér
zem. Annyi egyesületre van szük
ség, ahánynaik csak ereje van ah
hoz, hogy ec^y bizonyos ügy érde
kében tegyen valamit. Több or- 

Erich Berber (Ausztria): Reménytelenül

nzágos és nagyon sok helyi szer
vezetre, valamint ezek lazán kap
csolódó szövetségére van szük
ség. Ez utóbbi politikai erővé, a 
legjobb értelemben vett „zöld 
párttá” válhatna.

3. Úgy folytatnám ezt a kérdést: 
mit kellene tenni ahhoz, hogy a 
közép-kelet-európai térséget ne 
kelljen az ezredfordulón ökológiai 
katasztrófa sújtotta területté nyil
vánítani. Hogy a környezetvédel
mi problémákat megoldhassuk, 
az itteni társadalmaknak kellene 
egy emberként összefogni, még 
ha esetleg nem is értenének egyet 
a politikai vezetéssel. A tudatfor
málás az egyesületek fontos fel
adata. Nagyobb irántuk a bizalom, 
könnyebben meg tudják győzni az 
embereket, mint a hivatalok. Az új 
egyesület keresse meg a szövet
ségeseit. Mert vannak szövetsé
gesei. A konkurencia is inkább 
úgy jelenik meg, mint a régi kínai 
pingpongban, ahol a cél az: a küz
dő felek hogyan tudják egymást 
minél tovább játékban tartani. Az 
egyesületek egy új társadalmi 
összefogás műhelyei lehetnének. 
Az a hivatal, amely meg akarja 
nyerni a társadalom bizalmát, 
eíőbb-utóbb keresni kezdi a velük 
való kapcsolatot. Intézetünk pél
dául megpróbál létrehozni Buda
pesten egy ökológiai parkot. Egy 
olyan társadalmi, ökológiai őrjá
ratot is szeretnénk szervezni, 
amely a hétvégeken is ellenőrizné 
például a gyárak légszennye
zését.
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„Egyesületünk nem sajátíthatja ki magának 
a környezetvédelem ügyét”

Dr. Antoni Ferenc, a Magyar Környezetvédelmi Egyesület elnöke:

Az új egyesületre vonatkozó körkérdésünkre adott válaszok sokféle, 
ám tipizálható igényt és törekvést fogalmaztak meg. Ügy gondoltuk, 
akkor járunk el tisztességesen, ha e válaszok ismeretében a Magyar 
Környezetvédelmi Egyesület képviselőinek is lehetőséget adunk, hogy 
elmondják: miként tudnak megfelelni az elvárásoknak, mit igényelnének 
ehhez; hogyan ítélik meg a sokak által felvetett pluralizmus igényét; 
készek-e a párbeszédre a többi környezetvédelmi szervezettel és mi
lyen módon lehetne javítani az állampolgárok, valamint a hivatalok 
együttműködését?

Dr. Antoni Ferenc így foglalta össze véleményét:
- Mint a Magyar Környezetvédelmi Egyesület elnöke mindenekelőtt 

megköszönöm honfitársaimnak az egyesülettel kapcsolatos vélemény
nyilvánításokat. Ezzel hozzájárultak ahhoz a dialógushoz, hogy mik az 
elvárások az egyesülettel kapcsolatban, hogyan csinálhatjuk munkán
kat jól, illetve jobban. Természetesen a köszönetnyilvánítás elsősorban 
az érdeklődést illeti, és nem jelenti azt, hogy amivel nem értünk egyet, 
azzal ne szálljunk vitába, és ne vitatkoznánk a véleményekkel, vagy az 
elképzelésekkel Is.
- Mindenekelőtt a Magyar Környezetvédelmi Egyesület maga és a 

pluralizmus a visszatérő probléma. Ezzel kapcsolatban kifejezésre kell 
juttatni, hogy az egyesület alapításakor, az alakuló közgyűlésen más 
környezetvédő körök, klubok, csoportok véleménye is elhangzott. Úgy 
éreztük, ez deklarálása annak, hogy nem „egy tevékenységet monopoli
záló egyesületről" van szó. A Magyar Környezetvédelmi Egyesület nem 
sajátíthatja ki magának egyedüli jogként a környezetvédelem ügyét, 
vagy azt, hogy minden állampolgár nevében szólhasson, de más hason
ló feladatot vállaló magánszemély, kör, egyesület sem. Talán az első 
egyesület voltunk, ahol a pluralizmust tudomásul vettük és tudomásul 
vesszük a jövőben is. Legyen több környezetvédő egyesület, ha ez 
szükséges. Csak egy dologra kell ügyelnünk. Arra, hogy a cselekedetek, 
a tevékenység, a nemes versengés és egymás kölcsönös tiszteletben 
tartása feltétel legyen minden csoportban, körben, egyesületben. így a 
Magyar Környezetvédelmi Egyesület is csak ezt várja el más környezet
védőktől, egyesületektől.

- Mi nem mondtuk és nem mondjuk, hogy valaki ennek, vagy annak 
a környezetvédő egyesületnek legyen tagja, mint ahogy ez sajnálatos 
módon még a hivatalos tömegkommunikációs rendszerben is elhang
zott. Feltételezem, ez egy magánvélemény, amely önmagában lehet, 
hogy értékes, de korai és elhamarkodott volna az általánosítás. Szeret
nénk azt, hogy ha a pluralitás nem a rossz emlékű pártharcok, vagy a 
Grassalkovich-ok, Frangepánok, Csák Máték civakodását elevenítené 

fel korszerűbb formában, és a nagy költő szavaival mondanánk: „...let
tél magzatod miatt magzatod hamvvedre''.

- Mi tudomásul vettük, hogy az egyesület megalakulását egyes bará
taink nem tartották megfelelőnek (mi is szövetséget javasoltunk, de 
egyesület lett belőle, örültünk ennek is), bizonyára azért, mert az ide 
vonatkozó szabályokat nem ismerték. Alakuló közgyűlést 17 főnél több 
személy tarthat, ha erre engedélyt kaptak. Akik elfogadják az alapsza
bályt, azok az egyesület tagjai, sőt ők módosíthatják is azt. Talán mégis 
furcsa, hogy az alakuló közgyűlés alapszabályát olyan személyek akar
ják módosítani, akik az alakuló közgyűléskor nem tagjai az egyesület
nek. Gondolom egy kicsit túlhaladt már az idő ezen a vitán. Nyom 
bennünket a mindennapi tennivalók súlya, terhe, szeretnénk erre kon
centrálni, végezni a dolgunkat együtt, vagy egymás mellett. Még azt is 
szívesen vennénk, ha bennünket is bátorítanának hibáinkkal együtt, és 
még a hivatalos szervektől is megkapnánk a bizalmat, hiszen a jóakarat, 
a jó szándék vezeti a Magyar Környezetvédelmi Egyesület jelenlegi 
választmányát, elnökségét is. De biztosan ezt még nem érdemeltük ki, 
annak ellenére, hogy azt írták rólunk: „jól bevált és elfoglalt személyek" 
a választmány tagjai.
- Örömmel kell hírt adnunk arról, hogy egyesületünket egyre többen 

keresik meg tagsági jelentkezéssel: intézmények, iskolák, vállalatok, 
szövetkezetek, kerületek. Mindegyikük problémájával igyekszünk gon
dosan foglalkozni, szeretnénk nekik segíteni, bátorítani őket, tapaszta
latokat átadni. Mindezt olyan körülmények között, hogy sem adminiszt
rátorunk, sem helyiségünk nincs. Jelenleg egy professzori szobában 
történik minden kis gyűlés, adminisztráció, fogadás, gépelés, és az 
apostolok lován közlekedünk az ország különböző területein.
- Úgy érezzük, küldetést teljesítünk. Egyesületünk intéző bizottságá

nak tagjai, a választmányi tagok, az ország különböző helyein lakó 
állampolgárok folyamatosan tesznek javaslatot, s kérik tőlünk számon 
a feladatok elvégzését a nap minden órájában. Az érdekeltségi rend
szer, a kisebb közösségek érdekei formálják a helyi, a regionális prog
ramokat. Multiplikátoraink viszik közéjük és számukra a tapasztalatot, 
az érdekegyeztetést, vagy a kivezető út közös keresését.
- Egyesületünk egyik feladata az érdekegyeztetés az állami szervek 

és a lakosság között. Sok értékes javaslatot kaptunk már eddig is. Ezek 
közé tartozik a budai várral kapcsolatos rendezés ügye, a Bős-Nagyma
ros Vízlépcsőrendszer, a drávai vízerőmű, az ivóvízellátás gondjai az 
érintettek részéről, a hévízi gyógyforrás, a közeli és távlati ökológiai 
biztonság. A későbbiekben egyébként szeretnénk külön is kitérni a 
körkérdésben megszólalók felvetéseire, véleményeire.
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atizsákos lány lép a 
hűvös, sötét szobába. 
Nagyot fúj, keres ma- 
gának egy szabad 
ágyat és lepakol. Tóth 
Gabriella gimnazista a 
villányi hegyi csoport 

^^^WÉTOgjának számít, hiszen már 
a harmadik nyarat tölti itt.
- Nincs annál jobb, mint amikor 

úgy érzi az ember, hogy van egy 
saját hegyei - vágja ki huncut mo
sollyal. - Legalább tízszer voltam 
fenn, ha az évközbeni egy-két na
pos túrákat is beleszámítjuk. Szin
te minden bokrot és fát ismerek a 
Szársomlyón, annak ellenére, 
hogy nem akarok biológus lenni; 
magyarból és történelemből fel
vételiztem.

- Mégis rendszeresen ideuta
zik Budapestről, hogy irtsa a bál
ványfát és a somkórót a hőgutával 
fenyegető melegben...
- így van.. Máskor pedig bőrig 

ázunk és nincs hol aludnunk. En
nek ellenére ezek az utak jelentik 
az igazi szabadságot számomra. 
Tavaly döbbentem rá erre egy éj
szaka, amelyet a csúcson üldögél
ve töltöttem, mert éppen mikroklí
ma-vizsgálatot végeztünk.

Arrébb lök egy kolbászhéjat az 
asztalon, és ugyanazzal a mozdu
lattal valahová felfelé mutat:
- Tudja, ez a hegy a társadalmi 

kötöttségekkel szembeni szabad
ságot jelenti nekem. Például 
azért, mert egészen más viszony
ban vagyok a csoportom tagjaival, 
mint lenn, a lakóhelyemen élők
kel. Gyakran előfordul, hogy egye
temi professzorokkal, tudósokkal 
dolgozom együtt és tegezödnek 
velem. Ez az apróság csodálatos 
érzéssel tölt el... Tesszük a dol
gunkat és jól érezzük magunkat, 
talán azért, mert ugyanazon dol
gokban hiszünk!

Odakinn folytatjuk a beszélge
tést, immár a többiekkel együtt. 
Striker Anna tanárnő a gondokat 
sem hallgatja el:

- Alig tudok olyan lehetőségek
ről, ahol a hozzám hasonló gon
dolkodásúak konkrét környezet
védelmi tevékenységet végezhet
nének. Hová irányítsam az érdek
lődő diákjaimat? Semmiféle infor
mációt nem kapunk év közben ar
ról, hogy nyáron hol lesznek és 
mivel foglalkoznak majd a környe
zetvédő táborok. Azt sem tudom, 
hogy a tájékoztatás kinek a köte
lessége lenne?

Nem* titkolom, hogy hallottam 
róluk lekicsinylő véleményeket is. 
Akadtak, akik nevetve emlegették 
őket, mint afféle hóbortos fiatalo
kat, akik hiábavaló foglalatosság
gal töltik idejüket, hiszen mi hasz
nuk abból, hogy egy hegy tetején, 
az ország egy aprócska, lakatlan 
pontján gazolnak?

Striker Anna eltűnődik:

Több ágy már nem férne el a szobában. Középütt, a világoszöld 
iskolai padokon kikapart konzervdobozok, margarin, kenyérmorzsa 

és paprikacsutkák. Átlépek egy hátizsákon, leülök és belekönyökölök 
egy sajtpapírba. Sebaj, csak pihenhessek végre az izzasztó út után.

A hátizsák gazdája is most érkezett.
Nem ismeri még a csoport udvaron beszélgető tagjait.

- Szeretném kitapasztalni, hogyan gondolkodnak és mit csinálnak 
azok az emberek, akik komolyan foglalkoznak a környezetvédelemmel.

Azt hiszem, a szemléletükben rejlik a titkuk 
- int a fák alatt beszélgetők felé Vajdics Anikó.

- Elhatároztam, hogy a környezetvédelemről írom az egyetemi szakdolgozatomat.

- Az országház jóval kisebb, 
mint a mi hegyünk, mégis megér
tenénk, ha az egész magyarhon 
összefogna a megmentése érde
kében, mondjuk, egy beázás ese
tén...

Ki figyel a csodára?

Kató Anikó mintha összebeszélt 
volna Striker tanárnővel: szinte 
ugyanúgy vélekedik néhány száz 
kilométerrel arrébb, a Gödöllő 
melletti Domony-völgyben, a ter
mészetvédők és ornitológusok ti- , 
zennegyedik országos találkozó
ján:

-Tudom, hogy mi vagyunk a 
csepp a tengerben, mégis hiszem, 
hogy fontosak az általunk szerve
zett előadások, akár a szemét
gyűjtő akcióink. Különben hogyan 

Tóth Gabi okítja ifjabb Száraz Pétert

ff Nem csak 
hajóhinta

ismernék meg iskoiatársaink pél
dául a savas esők pusztító hatá
sát? Egész éves eredményes mű
ködésünk pedig attól függ, hogy 
mennyi és milyen színvonalú fau- 
nisztikai, ornitológiái, botanikai 
ismeretet szerzünk itt, a táborban. 
Mit számít ehhez képest, hogy né
melyek bogarasnak neveznek 
bennünket?
- Mégsem az jellemző a ha

sonló korú fiatalokra, hogy ilyes- I 
mivel foglalkoznak. Inkább egy | 
balatoni express-táborba fizetnek 
be, ahol diszkó is van, és pihen
hetnek, napozhatnak kedvükre.

- De ők nem láthatnak gyurgya
lag telepet - így Anikó.
- Hátha nem is hiányzik nekik!
- Nem érti?! - heveskedik a 

lány. - Éppen az a dolog lényege, 
hogy mi már odafigyelünk erre a

csodára! Egyelőre csak nekünk je
lent gyönyörűséget, de ősszel el-i 
meséljük az osztálytársainknak..J 
Végül is nem lehet mindenki olyanj 
szerencsés, mint én, aki kisgyei 
rek korom óta természetben élek^ 
s rájöttem, hogy nem csak hajó
hinta van a világon! Ma már pon-j 
tosan tudom, hogy miért kell örülj 
nőm, ha madarak hangját hallom; 
és miért fontos, hogy mások isi 
fölfogják ezt.

A mellettünk ülő Bódis Szilviái: 
arról faggatom, visszaemlékej 
zik-e „meghódításának” pillana^ 
tára?

- Akkor kezdődött, amikor egyv 
barátnőm összeismertetett a 
leánykökörcsinnel. Úgy beszélt 
róla, úgy simogatta, mintha sem4 
mi és senki nem lenne fontosabb 
számára. Megmutatta szinte min4



den szőrszálát külön-külön. Elma
gyarázta, hogyan szaporodik és 
miért él ezen a földön. Láttam, 
hogy mennyire szereti, ezért vált 
kiváltságossá és nélkülözhetet
lenné számomra is.

Anikó visszaveszi a szót, csak 
azért, hogy nevetve bevallja:
- Tudja, én már ott tartok, hogy 

azt is megnézem, hová ülök az 
erdőben, nehogy kárt tegyek egy 
bogárban. Hát ezt tanuljuk ebben 
a táborban.

Nem akarom letörni bizakodá
sukat, mégis szóvá teszem, hogy 
szerintem kevesen vannak a hoz
zájuk hasonló gondolkodásúak az 
országban. Ismét bizakodás süt 
Anikó hangjából:

- Éppen tegnap vetítették ne
künk azokat a diákat, amelyeket a 
tizennégy évvel ezelőtti első talál
kozón készítettek. Mindössze 
nyolcán vertek sátrat akkor. Most 
kettöszáznegyvennyolcpn va
gyunk itt. Miért ne lehetnénk derü
látók?

Sétára indulok a fák alatt meg
húzódó sátorrengetegben. Egy 
idősebb férfi és két fiatalabb tár
salog a zöld lombok árnyékában. 
Kérek egy kempingszéket és le
ülök közéjük. A korosabb előbb 
megkér, hogy őrizzem inkongitó- 
ját, s csak aztán nyilatkozik:

- Egy kávéházi lelkületű ember 
nyilván nem ugyanúgy értékeli 
életmódunkat és céljainkat, mint 
azok, akik természetes környeze

tükként fogják fel a klorofill-illatot, 
a meleget, a hideget, az esőt. 
Mindemellett tizenötezer tagja 
van már madártani egyesületünk
nek, amelynek nem titkolt célja a 
természet védelme. Ennek az el
határozásnak nevelő bázisa ez az 
évenkénti táborozás. Mi, időseb
bek csupán az iránymutató szere
pét töltjük be. Az atmoszférát 
igyekszünk megteremteni ahhoz, 
hogy a fiatalok alaposan „megfer- 
tözödjenek”. Amikor megmuta
tunk egy ebihalat a gyereknek, 
egy élmény élvezetére tanítjuk 
meg! Amikor egy kis srác bejegyzi 
valamelyik növény jellemzőit a fü
zetébe, a rendszerszerű ismeret
szerzés első lépcsőjére lépett. 
A későbbiekben ez az élmény lesz 
az, amely nem hagyja majd nyu
godni! Természetesen az ebiha
lat, a szöcskét és a békát elenged
jük a szeme láttára, miután meg
nézte. Semmi nem pusztulhat el 
azért, mert az emberfia kíváncsi 
természetű. így azonnal beleívó- 
dik utódainkba, hogy mit nem sza
bad csinálniuk.

Kréger János statikus tervező 
így foglalja össze véleményét:
- Egyrészt mindent igyekszünk 

megadni a diákoknak, amit az ur- 
banizálódott társadalomtól nem 
kapnak meg, másrészt afféle kon
ferenciát tartunk mi, idősebbek, 
hiszen évközben alig találkozunk; 
a Pilisben, a Budai-hegyekben, a 
Zemplénben, a Bükkben és má
sutt tesszük a dolgunkat.

} a világon

Mi mindent kell tudni róla!?

Mellénk telepedik dr. Legány 
András, hogy egy érdekes tapasz
talattal bizonyítsa a táborozások 
hasznát:
- Csináltunk egy tesztlapos fel

mérést, amely egyértelműen ki

mutatta, hogy a szülök elsősorban 
gyerekeiktől tanulják a környezet- 

1 védelmet, s csak azután jön a rá
dió, a televízió, az újságok. Ahol 
például nincsenek szakköreink, 

I ott a környezetvédelmi tevékeny- 
» ségek kimerülnek a szemétgyűj

tésben, az utcasöprésben. A mű- 
s trágya, az alkaloidák, mint ember- 
| re veszélyes anyagok szóba sem 

jönnek...

Csótány és csuklósbusz

Győr fölött, Nagybarcs község 
határában, a Duna partján vertek 

J sátrat a tatabányai és tatai diákok.
- Nem kétlem, hogy értitek és 

szükségesnek látjátok természeti 
í környezetünk megismerését és 
- óvását. De arra kíváncsi lennék, 

hogy mit tudtok tenni érte, mond
juk Tatabányán. Vagy ahhoz is le
het ragaszkodni, ami nincs? - pro
vokálom őket.

I
 - Túrázni ott is lehet, mert a vá
ros környéke szép - így Zámbó 
Andrea.
- Mit teszel, ha szemetelőkkel 

találkozol kirándulás közben? Bo
kán rúgod őket?

- Vannak, akik hallgatnak ránk, 
és felveszik a félig rágott szendvi
csüket, de valóban akadnak olya
nok is, akik inkább hozzánk vág
nák a másikat... De nem azért va
gyunk itt, a táborban, hogy az ön
kéntes erdööri szerepet gyakorol
juk! Inkább azért, hogy megtudjuk, 
nekünk mit kell tennünk, hogyan 
kell élnünk.
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Hiszen a suliban csupán azt ta
nítják meg, hogy a madárnak van 
lába, tolla, csőre. De hogy melyik 
hol, milyen körülmények között 
szaporodik, és hogyan néz ki, 
amikor repül, azt itt tanuljuk meg!

Egy tízéves forma srác eddig a 
folyót fürkészte, most közbeszól:

- Meg aztán nem akarunk olya
nok lenni, mint az az áilatkereske- 
dö, akinek a boltjában érdeklőd
tem, és kiderült, hogy azt sem tud
ja, milyen halakat árul! - nevet, 
aztán felrántja a vállát, mint aki 
úgy döntött, hogy minek erről any- 
nyit beszélni, és felugrik. A követ
kező pillanatban már benn úszik a 
folyóban.

Tucatnyian ülnek körül a simára 
kopott kavicsokon. Hármójuknak a 
szüleik szóltak, hogy jelentkezze
nek a táborba, egyikük pályázaton 
nyerte el a részvételt, a többi ön
magától döntött úgy, hogy két he
tet szán erre a hasznos időtöltés
re a nyári szünidőből.
- Az biztos, hogy a tanárokon 

nagyon sok múlik, többek között 
az is, hogy hányán vagyunk itt - 
állítja Csilek Mónika, a tatai Eöt
vös gimnázium tanulója. - Szerin
tem a földrajzot és biológiát tanító 
pedagógusok óratervét eleve úgy 
kellene összeállítani, hogy akár 
minden héten legyen alkalmuk ki
vinni bennünket a természetbe, 
mondjuk, az Öreg-tó partjára. Mu
tassák meg, hogy hol található és 
hogyan néz ki, amit be akarnak 
magoltatni velünk! Úgy lehet csak 
igazán tanulni!

A kis srác egyszerre mellettünk 
terem. Megrázza vizes haját és 
folytatja ott, ahol abbahagyta:
- Különben sem csodálkozha

tunk azon, hogy nem tudunk sem
mit, hiszen miből áll Tatabánya 
élővilága? Főleg az alkalmazkodó 
élőlények jelentek meg, mint pél
dául a házi veréb, a különböző 
legyek, a csótányok... Legfeljebb 
a csuklós-buszt sorolhatjuk hoz
zájuk. A civilizáció alig enged 
életteret másnak!

így mondja a tizenévesforma 
srác: „a civilizáció alig enged 
életteret másnak”.

Abban megegyezünk, hogy ha 
majd ők kerülnek döntéshelyzetbe 
felnőttként, semmiképpen nem já
rulnak hozzá, hogy Tatabányához 
hasonló beton-rengeteget építse
nek másutt is.

Ahol a tudás szab 
rangsort

A Magyar Karszt- és Barlangku
tató Társulat jósvafői kutatótábo
rában keményen dolgoznak. Nők 
és férfiak, idősek és fiatalok, csa
láddal együtt és anélkül is. A sza
badságuk, saját költségük terhére 
áldoznak szenvedélyüknek, azaz 
végeznek közérdekű munkát. Elhi

vatottak az őrültség határáig. En
nek megfelelően meglehetősen 
sajátos, másutt nem tapasztalt él
ményekkel gazdagodom kétnapos 
ottlétem alatt.

- Hogy mindez mennyibe ke
rül? - néz rám Szablyár Péter a 
hatalmas katonai sátorban, ahová 
menekültünk az égető nap elől. - 
Ön is jár élelmiszerboltba, tehát ki 
tudja számolni, mi az ára tiz kiló 
húsnak. Ehhez adja hozzá, hogy 
ha a búvárjaink feljönnek a Kos- 
suth-barlang tizenkét fokos vizé
ből, képesek megenni az asztal 
lábát is. Olykor úgy kimerülnek, 
hogy ölben hozzák fel őket!

Emberek jönnek-mennek körü
löttünk sártól ragacsos anorákok- 
ban, vastag talpú surranókban, 
fejvédö sisakokban.

- Mondja, mi táplálja az önök 
szenvedélyét? Hiszen ez a tevé
kenység nem látványos, mi több, 
rendkívül nehéz és életveszélyes.

- A hozzánk csapódókat több
nyire a remény hajtja, hogy leg
alább egyszer az életben olyan 
földre léphetnek, amelyen nem 
járt ember lába azelőtt... Akik pe
dig régóta dolgoznak velünk, azok 
ismerik a karsztosodási folyamat 
csodáját. Azt az élményt, amit a 
folyton alakuló, fejlődő természet 
nyújt. Évente más és más kép fo
gad ugyanabban a barlangban. 
Persze, aki meglát bennünket 
nyakig sárosán, nem biztos, hogy 
közénk áll önszántából. Ez bizony, 
kemény szűrő...
- Amelyen a gyerekek nem 

akadnak fenn - nézek ki a felhaj
tott oldalú sátor alól egy aprócska 
kisfiúra, aki békésen játszik a fű
ben. Itt is, ott is látok kislányokat 
is.

A nagyobbak már el-elkísérnek 
bennünket. Szokják a szigorú ren
det, ami nem jellemző az iskolák
ra. Kisebb feladatokat kapnak, 

Ez vagy valami, vagy mén 
valahová!

Gyűjtik, átültetik 
a domonyvölgyl 
növényritkaságot

(Székely Tamás felvételei)

amelyeket át kell gondolniuk na
ponta, a megváltozott helyzetnek 
megfelelően, újra és újra: tegnap 
még térdig jártunk a vízben, zuho
gó esőben, most meg hétágra süt 
a nap. Az sem mindegy, hogy mit 
hoz magával a több kilométerre 
lévő barlanghoz, és mit hagy ott
hon, a sátorban. Mindemellett be 
kell illeszkednie a közösségbe, 
ahol a tudás szab rangsort, ahol 
nemzetközi hírű szakemberek 
mozdulatait, beszédét leshetik, 
hallhatják, akik egyébként egyen
rangú parnerként bánnak velük.

Péter elmondja még, hogy 
mindez nem is történhet másként, 
hiszen a barlangászok a szó szo
ros értelmében úgy élnek együtt, 
mint egy nagy család. Csakis az 
válhat barlangásszá, akinek a 
családtagjai - ha nem is vesznek 
részt a munkájában - feltétlenül 
támogatják, segítik erőfeszítéseit. 
Hiszen sokat és sűrűn van távol 
otthontól, ágytól, asztaltól. így az
után vagy elkísérik, vagy kibírják 
a hiányát. Harmadik megoldás 
nincs. Sok kitűnő szakembernek 
ezért jelent választóvizet a nősü
lés.

Normális emberek?
Egy fiatalasszony nagy halom 

ruhát mos a közelben, a gulyás
ágyú mellett: Bolváry Ágnes más
fél évtizede barlangász. Két kislá
nyát is elhozta a táborba.
- Miért félteném őket? - kérdez 

vissza, miközben egy pillanatra 
sem áll meg a keze, csak úgy hab
zik a víz a lavórban. - A nagyobbik 
másfél éves korában volt először 
itt. Nem véletlen, hogy egészen 
más ember, mint a kortársai.
- Miért, milyen?
Felegyenesedik és csodálkozva 

rám néz, mint aki azon morfondí
rozik, hol is kezdje, hogy megért
sem.

- A felfogása más - hajol vissza 
az edény fölé, és tovább szapo- 
rázza a réklik dörzsölését. - Nem 
akar szállodában nyaralni, és 
nem képzeli, hogy mindent meg
vehet magának. Nem hiszi, hogy 
mindig csak azt kell csinálnia, 
amihez kedve van. Jól érzi magát 
természetes környezetben, élve
zi, hogy él, és megtanul elesni. 
Nem csak szülői felügyelet mellett 
tud létezni, hanem saját tapaszta
latai szerint Is. Sokkal magabizto
sabb a kortársainál. Normálisan 
beszél, mert senki sem gügyög 
hozzá. Hamar megtanulja, hogy 
mekkora örömöt és mennyi fárad
ságot jelent részt venni olyan 
munkában, amelyhez mások is 
maximális erejüket adják... A na
gyobbik lányom már biztonságo
san közlekedik a barlangokban...
- és én még azt hittem, hogy 

inkább a férfiak barlangásznak!
- Tévedett! Éppen tegnap vitat

koztam egy kislánnyal, aki máris 
attól fél, hogy ha férjhez megy 
majd, bezárják a konyhába. 
Mondtam neki, hogy a mi foglala
tosságunk is alkalmas arra, hogy 
megállja a helyét a férfiak között. 
Hiszen amikor én ipari alpinisták 
között dolgoztam, senkinek sem 
jutott eszébe, hogy lenézzen. Sőt! 
Amikor munka után hazamentem 
és mostam, főztem, a környeze
tem kénytelen volt elismerni, hogy 
többre is képes vagyok.

Felegyenesedik, kicsavarja a 
nedves ruhát:
- A munka határozza meg a kö

zösségen belüli kapcsolataink 
alakulását is. Ezért egyáltalán 
nem mindegy, hogy ki fogja a kö
tél másik végét, amikor azt kiál
tom: csúszok! Ezt a mentalitást a 
gyerek már akkor magába szívja 
közöttünk, amikor még nem is érti. 
Később tehát ez a gondolkodás
mód lesz a természetes számára.

A gulyáságyúhoz lép, egy óriási 
fakanállal megkeveri az üst tartal
mát.
- Tudom, hogy sokan nem tar

tanak normálisnak bennünket - 
folytatja. - Pedig tudja, hogy mi a 
legérdekesebb az egészben? So
kan elkallódtak egy másik pályán, 
és a mi társaságunkban lettek va
lakik! Közöttünk tudták kifejteni 
képességeiket és energiájukat. Az 
egymásrautaltságunkban van a 
titkunk! Egyikünk jó elméleti szak
ember, de semmire sem menne a 
másik .nélkül, aki viszont egyedül 
képes tartani a motoros fűrészt. 
Hát ilyen a barlangászok társadal
ma. Persze, aki még nem mászott 
a föld alatt négykézláb, el sem 
tudja képzelni, hogy mit, miért te
szünk. De azt azért jegyezze meg, 
hogy a Baradla-barlang egyik vé
gében kevesebb ember járt, mint 
a világűrben.

SZILAS ZOLTÁN

42



• ■ :.-y > DIÓHÉJBAN

A KVM új területei 
szervei

A Környezetvédelmi és Vízgazdálkodási Minisztéri
um megalakulása szükségessé tette, hogy a korábban 
külön-külön müködö, a középszintű irányítást ellátó 
környezetvédelmi, illetve vízügyi szervezeteket egye
sítsék.

1988. július elsejei hatállyal az ország területén 12 
környezetvédelmi és vízügyi igazgatóság kezdte meg 
működését. Szakigazgatási teendőikhez tartozik a ter
mészeti oltalom alatt nem álló táj védelme, a levegő
tisztaság megóvása, a hulladékok káros hatása, a zaj 
és a rezgés, valamint a radioaktív szennyezés elleni 
védelem. A módosítások értelmében az eddigi feladat
körök részben kibővülnek: például az üzemi levegő
tisztaság kérdésének hatósági oldala, a lerakóhelyek 
kijelölése, szankciók meghatározása a helyi tanácsok
tól átkerül az igazgatóságokhoz. A vízügyi feladatok 
teljes körét változatlanul ellátják.

Az új területi szervek: Északdunántúli Környezetvé
delmi és Vízügyi Igazgatóság (Markó László igazgató), 
9021 Győr, Árpád u. 28-32., 9002 Pf. 101.;

Középdunavölgyi Környezetvédelmi és Vízügyi Igaz
gatóság (Konkoly János igazgató), 1088 Budapest, Rákóczi út 
41. 1328 Pf. 33.:

Alsódunavölgyi Környezetvédelmi és Vízügyi Igaz
gatóság (Dr. Szenti János igazgató), 6500 Baja, Szé
chenyi u. 2/c., 6501 Pf. 84.:

Középdunántúli Környezetvédelmi és Vízügyi Igaz
gatóság (Szabó Mátyás igazgató), 8000 Székesfehér
vár, Balatoni út 6., 8001 Pf. 81

Déldunántúli Környezetvédelmi és Vízügyi Igazgató
ság (Dr. Hernády Alajos igazgató), 7623 Pécs, Köztár
saság tér 7. 7601 Pf. 101.;

Nyugatdunántúli Környezetvédelmi és Vízügyi Igaz
gatóság (Gaál Ferenc igazgató), 9700 Szombathely, 
Vörösmarty u. 2„ 9701 Pf. 52.;

Felsötiszavidéki Környezetvédelmi és Vízügyi Igaz
gatóság (Dr. Szlávik Lajos igazgató), 4400 Nyíregyhá
za, Széchenyi út 19., 4401 Pf. 14,:

Tiszántúli Környezetvédelmi és Vízügyi Igazgatóság 
'(Nagy István igazgató), 4025 Debrecen, Hatvan u. 
18-10., 4001 Pf. 57.;

Északmagyarországi Környezetvédelmi és Vízügyi 
■igazgatóság (Dr. Pados Imre igazgató), 3530 Miskolc, 
(Vörösmarty u. 77., 3501 Pf. 3.;

Középtiszavidéki Környezetvédelmi és Vízügyi Igaz- 
igatóság (Dr. Nagy István igazgató), 5000 Szolnok, Ság- 
■ vári krt. 32., 5001 Pf. 31.;

Alsótiszavidéki Környezetvédelmi és Vízügyi Igaz
igatóság (Dr. Simándy Béla igazgató), 6720 Szeged, Ta- 
mácsköztársaság u. 4., 6701 Pf. 390.;

Körösvidéki Környezetvédelmi és Vízügyi Igazgató
iság (Dr. Goda Péter igazgató), 5700 Gyula, Városház 
L 26., 5701 Pf. 19.

A Kitaibel verseny 
résztvevőihez!

Szeptemberi számunkból az alábbiak alkot- 
iják a verseny anyagát: Dosztányi Imre összeál- 
Hitása: Bős-Nagymaros - Feleselő vélemények; 
lOr. Fancsik János: Ahol szétnyíltak a hegyek; 
iGarancsy Mihály: A küszvágó csér (poszter); 
‘Tér nyák Jenő: Lápréti növényritkaságok.

Ifjú biológusok figyelmébe!

Újra Kitaibel Pál 
verseny!

Az 1988/89-es tanávre is meghirdették a gim
náziumok és a szakközépiskolák első és máso
dik évfolyamos tanulói számára a Kitaibel Pál 
Középiskolai Biológiai Tanulmányi Versenyt. 
Az immár tizennegyedik alkalommal sorra ke
rülő országos szellemi vetélkedő anyaga ezút
tal is a BÚVÁR, valamint az Élet és Tudomány 
1988 szeptembere és 1989 áprilisa között meg
jelenő biológiai, ökológiai, környezet- és termé
szetvédelmi témájú - a szerkesztőségek által 
megjelölt - cikkeinek gyűjteménye.

Ezenkívül valamennyi forduló, így a szóbeli 
döntő kérdései között is szerepelhetnek a ver
seny névadójának tevékenységére, illetve ha
zánk környezet- és természetvédelmére (a vé
dett területekre, a védett fajokra) vonatkozó kér
dések. Ezúttal is előnyben lesznek azok, akik 
járatosak a faj ismeretben, mivel a döntő első 
fordulójában a leggyakoribb hazai növény- és 
állatfajokat (többségében a védetteket) kell dia- 
képekről felismerni. Érdemes tehát fellapozni 
folyóiratunk korábban megjelent számait és ta
nulmányozni a témával kapcsolatos szakirodal
mat például Búvár Zsebkönyvek, Fürkész Köny
vek, Csapody István: Védett növényeink, Csapo- 
dy I. Csapody Vera - Jávorka Sándor: Erdő me
ző növényei, A 88 színes oldal kötetei, Kopasz 
Margit szerkesztésében: Védett természeti ér
tékeink, Németh Ferenc - Seregélyes Tibor: Ne 
bántsd a virágot, Rakonczay Zoltán szerkeszté
sében: Kiskunságtól a Sárrétig, Temesi Ida 
szerkesztésében: Környezetvédelmi ábécé. Az 
igazi alapot azonban a természet megismerése, 
a növény- és állathatározás, a fotózás jelenthe
ti.

Felhívjuk a figyelmet a Tudományos Ismeret
terjesztő Társulat Biológiai ismeretterjesztés 
1988/1. számú kiadványára, amelyben a ver
senyről, valamint Kitaibel Pál életéről és mun
kásságáról találhatnak alapos tájékoztatást. Be
szerezhetők a TIT-szervezeteknél.

A felkészüléshez a szaktanárokon kívül a ter

mészetvédelem szakemberei, az állat- és 
növénykertek, a múzeumok munkatársai is szí
vesen adnak segítséget.

A versenyre 7988. november 14-ig az iskolá
ban kell jelentkezni. A vetélkedőre benevezett 
fiataloknak az iskolai forduló előtt vázlatot kell 
bemutatniuk szaktanáruknak az alábbi témakö
rökben végzett (tervezett) megfigyeléseikről, el
képzeléseikről:
- lakóhelyem, iskolám vagy annak közelében 

lévő terület természetvédelmi értékeinek bemu
tatása;

- lakóhelyem, iskolám vagy annak közelében 
lévő terület környezetvédelmi gondjainak, meg
oldási lehetőségeinek bemutatása.

A tapasztalatok alapján azok számíthatnak jó 
helyezésre, akik saját megfigyeléseik alapján 
készültek és ismerik a természetet. Hiba, hogy 
sokan túlságosan nagy témakört akarnak bemu
tatni (például egy-egy nemzeti parkot vagy táj
védelmi körzetet)!

Az iskolai selejtezőket 7989. január 8-13 kö
zött kell lebonyolítani, a megyei (fővárosi) írás
beli időpontja 7989. március 10. (15-17 óráig).

A verseny országos döntőjének színhelye: 
Mosonmagyaróvári Agrártudományi Egyetem, 
időpontja: 7989. április 15-16. A döntőben a ta
nulók a kidolgozott témáról maximálisan 5 per
ces időtartamú kiselőadásban számolnak be. 
Ennek értékelési szempontjai: témaválasztás, 
tartalom, egyéni munka, teljesség, szerkesztö- 
és kifejezőkészség, az eszközök használata, 
szemléltetés.

Valamennyi versenyzőnek eredményes felké
szülést, jó versenyzést kívánunk!

Állatvédelmi törvény 
készül

A demokrácia tandíja volt - nem a kutyák közti mara
kodás miatt - a Magyar Ebtenyésztők Országos Egye
sülete önkormányzatának felfüggesztése. Azóta máju
si közgyűlésükön új vezetőséget választottak és új 
alapszabályt fogadtak el. A zavartalan működés leg
főbb garanciája az az egyesületi-szövetségi szervezet, 
amely több tagegyesület társulásával jött létre. A „ku
tyások” törvényességi felügyeletét egyébként tovább
ra is a KVM látja el.

Ennél is sokkal ígéretesebb, hogy-temérdek állam
polgári panasz nyomán - a minisztérium a MÉM-nél 
kezdeményezte új, egységes állatvédelmi törvény elő
készítését. Mivel ez összetett társadalmi kérdés, hi
szen magába foglalja az állatvilág természetvédelmi 
oltalmát, a gazdasági célú állományvédelmet, az állat
egészségügyet, valamint a leginkább elmaradott, 
egyedkímélö védelmet, az előkészítés mintegy két 
évet vesz igénybe. Ebbe a széles körű társadalmi viták 
rendezése is beleértendő.

A jogi szabályozáson kívül a gazdasági-pénzügyi 
feltételek megteremtése is szükséges, amihez nélkü
lözhetetlen a társadalmi összefogás (gyűjtések, ado
mányok), különösen a szolgáltató tevékenységek meg
szervezésére. Olyan nézet is kialakult, hogy az állat
kínzás ellen a munkajognak is föl kell lépnie. (Hadd 
jegyezzük meg, olyan csak látszatra mellékes kérdé
sek is megoldódnak, mint embertársaink kutyákkal va
ló terrorizálásának megakadályozása, illetve a szere- 
tetböl túltáplált, túlszaporitott városi galambok egyed- 
számának emberséges módon történő korlátozása.)

(- tay)
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32-35. feladvány: ÚJ ERDŐK AZ EZREDFORDULÓRA
a bekQll 
DENDÓ 1 
MONDAT 1
1. RÉSZEj

FIZETÉSI RÉSZLET KELETI 
ITAL I ÓSDI V

MAGAM |
V MÉRET

RE VÁG

ISZONY TEST
RÉSSZEL 
KAPCSO 
LATOS

KÖNYV NÉLKÜL 
MEGTANUL FÖLÉJE 

JEGYEZFIRENZEI 
’RÉDI 
<ÁTOR

SODROTT
= ONAL

V VELENCEI
BAROKK 
FESTŐ

IDÖJÁRÁ^ 
JELENTÉS 
MONDATA

V
DTÓLI
KÖZSÉG

V
ZUHANÁS
KEZDETEI

FŐPAPI 
RANG

TÖRÖK
AUTÓJELFÉLÉDES! TALÁLKA

guatema 
LAI [RÓ

V V V V V "77“ V V V V

LÉGI KOLUM
BUSZ 
HAJÓJA

•

JUTTAT
SO

Ú
PORTUG. 
LABDA
RÚGÓ
CSAPAT

>

V BELOPA
KODIK

> RADON >

ARAD 
FOLYÓJAIRÁNI

VÁROS

ROSZTOV 
FOLYÓJA

FÖLDRE 
RÁMOL

V VIRÁG
RÉSZE > T"

HAFUN, 
AFRIKAI 
FOK

FINOM 
CSEMEGE

HATÁRO 
ZÓRAG

V RÓMAI 
VISELET

> FÜGGVÉN 
típus

Y>

I
V FINN TÓ > V

A GYUFA
F^LTA
LALÓJA

LON-. . ., 
POLIT. V.

ZENEMŰ-
VÁLTOZAÉNEK

SZÁRAZ > V

MARUTH, 
TRAVEN

BECSUKÓ > V UZSON- 
NAIDO > V ...... SZÉP 

S VIGAfM 
ILLANÓ" 
(TÓTH Á.)

TÁGAS
MÉLYSÉG

SZELLEM
SZEMÉLY 
NÉVMÁS

k ANGOL 
NEMES

> V

a

V LEVÉL-
TÁVIRAT

> "77" ?RZiNvMÖ' 

(JENŐ)

> V

GÁZLÓ
MADÁR

A PONTY 
ROKONA állóvíz

ARRA A 
MELYBE

V HULLIK ~7" ALKOHOL 
GYÖKE > "77"

ANGOL 
FFINÉV 
BECÉZVE

NORMA

FILMC.
KQLDÖK 
RÉSZÉI NÍLUS 

NÉMETÜLCSAHOS
V VELŐSEN "77" V SZÜRKE

FÉM >
HETED 
RÉSZI

V RÖZSE- 
DARABI

77^"
SZEMÉLY 
NÉVMÁS GERMÁ- 

NIUM MANGÁN

L "77" A PULT
VÉGEI

> ÉPPEN
HOGY

> “77" ANGOL
PARASZT

> V V

SUGÁR 
JELE

A TÁRGY 
RAGJA FOSZFOR

JAJBAN HÖ TÁRS "77" V V
ÓKORI ÁLLAM

A BEKÜLDENDŐ
MONDAT 2. RÉSZÉ

32. feladvány: 
KORMÁNYPROGRAM
AZ ERDŐKÉRT

A Minisztertanács által elfoga
dott hosszú távú erdőtelepítési 
program elsősorban az Alföld ar
culatát változtatja meg. Skandináv 
keresztrejtvényünk helyes meg
fejtésével megtudhatjuk, hogy mi 
ennek a nagyszabású vállalkozás
nak a lényege.

BEKÜLDENDŐ: a megfejtett 
mondat.

ÍG

TULAJDONOS -f- SACI

33. feladvány:
ERDÖHASZNOSÍTÁS

Szórejtvényünkben azt a fogal
mat rejtettük el, amely az új ültet- 
vényerdök legfontosabb haszno
sítására utal.

A további feladványok megfej
tői, újabb pályázaton vesznek 
részt!
34. feladvány:
EGÉSZSÉGVÉDELEM

Romlik a magyar erdők egész
ségi állapota. Van remény azon-

BÚVÁRKODÁS
32-35 

bán a kedvezőtlen folyamatok 
megfordítására. Az új erdőtelepí
tések során viszont már felkészül
hetünk a bajok megelőzésére. 
Említsen erre legalább egy mód
szert.
35. feladvány: 
ERDŐTELEPÍTÉS 
ÉS TALAJÉLET

Egyetlen mondatban foglalja 
össze az erdősítés kedvező hatá
sait a talajéletre.

Beküldési határidő: 
október 15.

!
E havi pályázatunk födíja: 500 fo
rintos vásárlási utalvány.
További díj: két pályázónk 
200-200 forintos vásárlási utal
ványt nyerhet.

Augusztusi számunk feladványai
nak megfejtése:
28. feladvány: A FOKOZOTTAN VE
SZÉLYEZTETETT FAJOKAT TARTAL
MAZZA

29. feladvány: VIDRA

30. feladvány: A VESZÉLY SZÍNE- 
ÍKÉNT HASZNÁLJÁK, EZZEL IS AZ 

ÉLŐVILÁG MEGŐRZÉSÉRE HÍVJÁK 
FEL A FIGYELMET

ÚJ, NÉGYFORDULÓS REJTVÉNYPÁLYÁZATUNK 
A födíj: 5000 forintos autónyeremény-betétkönyv

Havonta sorsolás!
Ismét új, többfordulós szellemi vetélkedőt indítunk útjára, amely 

szeptembertől decemberig kínál játékos ismeretszerzési lehetősé
get. A födíjért folyó versengésben csak azok vehetnek részt, akik 
folyamatosan, az egymást követő hónapokban, a megadott határidő- 

Íig eljuttatják szerkesztőségünkbe a kereszt- és szórejtvény megfej
tését. A négyfordulós szellemi vetélkedő fődíja:

5000 FORINTOS GÉPKOCSINYEREMÉNY-BETÉTKÖNYV
A szerencsés nyertes nevét 1989. januári számunkban tesszük 

közzé.
TÖBBSZÖR IS NYERHET

Négyfordulós rejtvénypályázatunkba bármikor be lehet kapcso
lódni. A kereszt- és szórejtvényt helyesen megfejtők között havonta 
értékes tárgynyereményeket sorsolunk ki. A sorsolásban automati
kusan részt vesznek a födíjra pályázók is. Akik viszont az egysze
rűbb feladványokat kedvelik, számukra is kínálunk nyerési lehetősé
get. Ök hónaponként egy-egy vásárlási utalványt vagy könyvet nyer
hetnek!

Aki pedig az egyes fordulók valamennyi feladványát helyesen 
megfejti, mindkét sorsoláson részt vesz.

31. feladvány: LÁPI PŐC, PETÉNYI, 
VAGY MAGYAR MÁRNA

Júliusi számunk feladványainak 
megfejtői közül 500 forintos vásárlási 

magyar
ti joO’' ".3üMÁ

utalványt nyert: Molnáráé Bányai Sára 
(Békés).

200-200 forintos vásárlási utalványt 
nyert: Glück Péterné (Budapest), Lele 
Ilona (Budapest)



Szemtől szemben
a bükki ősemberrel

Akár fantasztikus mesevilág épületei között 
járnánk. Cseppköfüggönyök leomló redözete, 

; mészszemcsékböl felépülő kristálycsipkék, 
diszkrét megvilágításban ragyogó oszlopok, a 

j háttérben sötétzöldben játszó üveglapok. A mo- 
I zaikszemek mögül szinte a semmiből lépnek 
i elő a Bükk barlangjaiban talált, az élet színpa

dáról már rég letűnt állatfajok csontmaradvá
nyai: a barlangi medve robusztus koponyája, a 

I jégkorszak végéről, a Kárpát-medencében is élt 
I barlangi oroszlán földi maradványai, s az egy- 
L kor itt hullámzott tenger mélyén élt szervezetek 
; kővédermedt emlékei. Szinte félve lépünk köze- 
I lebb a Bükkben is élt neandervölgyi ősember

hez, akinek izmos testét, félig felegyenesedett 
: testtartását ma is inkább tisztes távolból szem- 

léljük. Az általa, valamint utódai által készített 
kő- és csonteszközök viszont arról tanúskod- 

I nak, hogy agytekervényei jóval fejlettebbek vol- 
j tak, mint bármelyik elődjéé. A látvány meghök-

kentő, hiszen a mozaikszernek a térbeliség tö
kéletes illúzióját keltő hologramok. A magyar 
származású Nobel-díjas fizikus, Gábor Dénes 
által kifejlesztett módszerrel, lézerfénnyel ké
szült fényképek három dimenzióban ábrázolják 
a Bükki Nemzeti Park izgalmas földtörténeti 
múltjának érdekes epizódjait. Olyan fajokat ele
venítenek meg, amelyeket múzeumok féltve őr
zött páncélszekrényeinek mélyén óvnak az utó
kor számára. Mint Rakonczay Zoltán környezet
védelmi és vízgazdálkodási miniszterhelyettes 
a kiállítás megnyitóján mondta, a látnivalók ha
tékonyan segítik a tudományos ismeretterjesz
tést, a tudatos természetvédő magatartás kiala
kítását.

A Leletek a Bükk földtörténeti múltjából című 
állandó hologramkiállítás a lillafüredi István- 
barlangban tekinthető meg hétfő kivételével na
ponta 9-17 óra között.

G. M.

45
Varga Miklós vegyészmérnök, 

holográfus és Szabó Sándor fotós, 
a hologram alkotói 

(Szabó Sándor felvétele)



rdekes reliktumterület- 
re leltem 1983-ban a város észak
nyugati szélénél, amely mielőbbi 
védelmet érdemelne. A Nagy-tó 
itt-ott még föl lelhető maradványai 
közül a legjelentősebb északi 
rész, az úgynevezett Fejeték 
északi csücske. A botanikai feltá
rás során több ritka növényre buk
kantam, amelyek délebbre, csu
pán egy dűlöúton túl már nem for
dulnak elő.

A Fejeték nyilt vize elenyésző, 
főleg nádas, kaszáló, mocsár. Itt- 
ott bokrok tarkítják a tájat, három 
korcs nyárfa is árválkodik a terü
leten. A jellegzetes, kiszáradó 
kékperjés láprétek növényei is 
megtalálhatók: az orvosi vagy 
őszi vérfü, az ördögharaptafú, a 
festő zsoltina.

A város északi határánál, az 53- 
as útról egy dűlöútra letérve an
nak két oldalán gyümölcsös, fák, 
bokrok között haladva, mintegy 
1500 méterre található a kb. 
200x200 méteres terület. Délről 
dülöúttal, többi részén szántóföld
del határolva.

A nyilt víztükrű területeken szá
mos szép növény lelhető fel. Ápri
lisban virágzik a gyakran előfor
duló gyógynövény, a fehér virágú, 
„szakállas” torkú, háromlevelüfű 
vagy vidrafű.

Nem védett, de említést érde
mel a májusban nyíló, szép hal
ványpiros színű réti kakukkszeg
fű. Szinpompás látványt nyújt má
jusban a terület nagy részét bebo
rító hússzinű u/jaskosbor és a mo
csári kosbor is. Május-júniusban 
sárga virágszönyeg tárül sze
münk elé. Ekkor bontja szirmait a 
nagykakascimer. Nagyon szép a 
terület déli részén kilenc foltban 
előforduló, májusban virító karcsú

A rezgöpázsit 
májusban hozza 
füzérkéit

A Fejeték egyik 
legszebb növénye 
a buglyos szegfű

Lapreti
Kiskunhalas, a Duna-Tisza közének 

közlekedési csomópontja
sajátos földrajzi tájon fekszik. Tengerszint fölötti magassága 

a legnagyobb a Kiskunságban: 132 méter. 
Vízválasztó is, 

hiszen tőle keletre a Tiszába, 
nyugatra pedig a Dunába folynak természetes vizei. 

Valamikor kiterjedt vízivilág ölelte körül a várost.



szárú és világoskék szibériai nő
szirom.

Júniusban ezüst foltok ragyog
nak a napsütésben: a keskenyle- 
velü gyapjúsás érleli termését. 
Ugyanekkor hozza magvait a terü
let jellegzetes, nem védett növé
nye, a rezgőfű. Már gyenge szellő 
is rezegteti termését. Főképpen 
hegyvidéki rétek növénye, de az 
Alföldön, így a Fejetéken is meg
telepszik a sárga virágú félcserje, 
a festőrekettye.

Júniusban-júliusban virágzik a 
mocsári nőszőfü. A szép formájú 
lepel fehér és rózsás színű. Itt ta
lálható a lápon növő, vastagtör- 
zsü, erőteljesen növekedő erdei 
angyalgyökér, de a Fejeték egyik 
legszebb növénye a júliustól 
szeptember közepéig virító bug- 
lyos szegfű. A két szűk, kicsit ma
gasabb fekvésű területen 25-30 
tő, az északi részen 50-60 tö for
dul elő. E lelőhelytől kissé délebb
re két ritkább faj, a posvány ka
kastaréj és a gyikpohár él.

A Fejeték, de talán a magyar 
flóra egyik legszebb növénye a 
kornistárnics. A gyönyörű sötét
kék növény erősen veszélyezte
tett. Noha védett, csokorba szed
ve, a piacon árusítják! Augusztus-

Színpompás látványt nyújt 
a hússzinü ujjaskosbor

ban-szeptemberben nyílik. Ekkor 
és később is nagy vércseppekként 
az egész területet beborítja egy 
gyógynövény, az őszi vérfű. 
Ugyancsak sokfelé látható a nyá
ron virító, alacsony növésű és vé
dett fehér májvirág. Szeptember
ben viszont a lilás virágú ördög- 
haraptafű ejti bámulatba az idelá
togatót.

A Fejeték védetté nyilvánítása 
folyamatban van. Jogosan. Elvég
re ilyen kis területen kilenc védett 
növény ritkán fordul elő. Ha egyál
talán előfordul.

TERNYÁK JENŐ

növényritkaságok 
Még az 1800-as évek elején is 
csak egy irányból
lehetett megközelíteni. 1816-ban, 
a lecsapolás után, tóláncolat alakult ki. 
A Cserepes-tó, a Harangos-tó, 
a Nagy-tó valaha gazdag élővilágnak 
nyújtott otthont. Később ezeket is kiszárították, 
s ma már csak maradványaik láthatók.




